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ДУХОВНIСТЬ � 
НА ПРОТИВАГУ ЦИНIЗМУ!

«Ми всi живемо пiд одним небом, але горизонт у 
кожного свiй» – так сказала про сьогоднiшню ситуацiю 
в Українi одна з героїнь цього номеру. I справдi... 
Безкрайнє небо начебто об’єднує всiх українцiв, неза-
лежно вiд того, чи вони лишилися в країнi, чи змушенi 
були шукати притулок за її межами. Це якщо говорити 
про небесний купол як природне явище. А якщо сприй-
мати його як субстанцiю духовну, то, виявляється, го-
ризонти бувають рiзнi. Вiйна проявила це надто ви-
разно. Ось блакитно-жовтий стяг на плечах звiльнених 
з полону азовцiв, ось з ним виходять на вулицi оку-
пованого мiста жителi Херсону, ось вiн знову майо-
рить над звiльненими мiстами i селам – i це символ 
незламностi, героїзму, єднання нашого народу. А ось 
якась напiвоголена дiваха (кажуть, що одеситка) те 
ж полотнище несе помiж столиками з шампанським у 
курортнiй Нiцi, i бiльшої наруги над державним симво-
лом марно й вигадувати...

Читаю у «Фейсбуцi» пост колеги-журналiстки: «Май-
же пiвтора року вiйни. Одеса. Лiто. Пляжi наче офiцiйно 
закритi, але всi охочi загоряють i вiдпочивають. А в нiчних 
клубах на самiсенькому мiнонебезпечному березi взагалi 
аншлаги. Минулого разу концерт в найелiтнiшому клубi в 
Аркадiї з подальшою релакс тусою спiвпав з трагедiєю в 
Києвi, коли пiд час обстрiлу на порозi зачиненого бом-
босховища загинули люди i маленькi дiти. Сьогоднi нiчний 
движ на морi спiвпав з потраплянням ракет у житловий 

будинок у передмiстi Днiпра. I крики людей з-пiд завалiв 
з благанням про порятунок знов збiглись у часi з вопля-
ми оргазмуючих вiд щастя вiдпочивальникiв на нiчному 
пляжi. Цинiзм полягає у тому, що цi подiї спiвiснують од-
ночасно за декiлька сотень кiлометрiв одна вiд одної. У 
нашiй воюючий державi! А як таке взагалi можливо?!!!».

I поряд пост у вiдповiдь: «Пригадала, як минулого 
року, коли нас прихистили в Латвiї, латишi з маленького 
села, дiзнавшись, що неподалiк розселили українцiв, за-
просили нас на джазовий концерт, який вони регулярно 
влаштовують у себе в мiсцевому клубi. Так от потiм вони 
розповiдали нам, що ранiше в день концерту вони влаш-
товували ще в себе i ресторан, а коли в Українi почалася 
вiйна, вирiшили, що це буде цинiчно – застiлля влашто-
вувати...»

Виходить, що з латишами у бiльшостi з нас спiльне 
бачення горизонту, а у деяких наших спiввiтчизникiв 
– геть iнше. Прикро, боляче, незрозумiло... Але водно-
час ми тiшимося з того, що не гiдних поваги недогрома-
дян набагато менше, нiж тих, для яких власний горизонт 
спiвпадає iз загально народним, з державним. Ось саме 
таким нашим землякам i землячкам, об’єднаним задля 
перемоги, присвячено цей номер. 

Головний редактор
Галина ВЛАДИМИРСЬКА
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Європейського континенту         

ДРУЗI ЗА КОРДОНОМ
Громада польського мiста Члухiв переконує: 
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ПЕРСОНА
Лариса СОКОЛIК: «Треба дiяти в рамках 
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СУСПIЛЬСТВО
Конференцiя «Безбар’єрна Україна»: спiльно 
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КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
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НА ЧАСI
Як одеський бiзнес SMILEFOOD працює 
на перемогу i пiдкорює iноземнi ринки

З МРІЄЮ ПРО МИР
«ЗСУ на захистi дiтей»: виставка дитячого 
малюнка просто неба
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«Бiлоснiжка»: добро сильнiше за зло
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МАЙСТЕРНЯ
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Вiктора ВИНОГРАДОВА

МОДНЕ МIСТО
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ЗДОРОВ’Я I КРАСА
Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» – 
для всiх, хто хоче бути здоровим
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МIЖНАРОДНИЙ КУЛЬТУРНИЙ ЦЕНТР 
«UNION» УРОЧИСТО ВIДКРИВАВСЯ ДВIЧI – 
16 i 17 ТРАВНЯ. ОБИДВА РАЗИ – 
ЗА УЧАСТI ПЕРШИХ КЕРIВНИКIВ ОДЕСИ 
I ОБЛАСТI, А ТАКОЖ БАГАТЬОХ ЗНАНИХ 
ПЕРСОН. МАСШТАБНИЙ ПРОЄКТ 
ВИМАГАЄ МАСШТАБНОГО ПIАРУ! 

МIСТОМIСТО
Галина ВладимирськаГалина Владимирська

ЦЕНТР «UNION» СТАНЕ 
КУЛЬТУРНИМ МАГНIТОМ ОДЕСИ!

8 #132’2023



9

В.о. начальника Одеської обласної державної (вiйськової) 
адмiнiстрацiї Борис Волошенков тепло привiтав засновникiв 
центру та iнiцiаторiв його вiдродження, наголосивши на важли-
вому значеннi дiяльностi такого закладу.

Засновник фонду «Унiон Одеса», керiвник Одеського бiзнес-
клубу Дмитро Казавчинський у своєму виступi нагадав iсторiю 
цiєї iсторичної будiвлi. Вона була побудована 1902 року саме для 
культурного центру, який вже тодi отримав таку ж назву (тобто у 
перекладi – «об’єднання») i мав об’єднувати на теренах культури 
одеситiв i культурних дiячiв свiту рiзних нацiональностей. А креа-
тивний директор UNION Iгор Окс розповiв, що у центрi вiд почат-
ку вiдбувалися вистави, виставки, лiтературнi читання, працюва-
ла бiблiотека. I метою групи ентузiастiв-iнiцiаторiв було не лише 
вiдродження будiвлi, а й вiдновлення багатогранної дiяльностi 
цього закладу. Фiлософiя центру: мистецтво та творчiсть – це 
джерело культури, а культура визначає людину.

9

Власне, 16 травня був iвент для запрошених гостей з 
екскурсiями численними виставковими просторами, кiмнатами 
рiзного призначення, фуршетом i популярними шлягерами 
iталiйської естради в так званому Iталiйському дворику (тоб-
то просто неба), вiтальними словами у головнiй залi та концер-
том гурту «Pianoбой» з його фронтменом Дмитром Шуровим. А 
оскiльки центр має бути пов’язаний з реалiзацiєю саме культур-
них проєктiв, то цього дня тут можна було зустрiти керiвникiв чи 
не всiх театрiв, музеїв та iнших мистецьких закладiв Одеси.

Вiтаючи присутнiх, мiський голова Геннадiй Труханов пiдкреслив, 
що Одеса завжди була i залишається багатонацiональним, мульти-
культурним мiстом. Всупереч вiйнi, дуже важливо зберiгати нашу 
культурну та iсторичну спадщину. «UNION – це не просто будiвля. 
За створенням центру криється велика командна робота. Дя-
кую великiй командi однодумцiв, яка протягом декiлькох рокiв 
втiлювала проєкт у життя!» – зазначив мер.
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Другий день був позначений присутнiстю 
переважно державних службовцiв, депутатiв, 
дипломатiв, керiвникiв нацiонально-культурних 
товариств та громадських, благодiйних 
органiзацiй, церковнослужителiв рiзних 
конфесiй. В рамках вiдкриття було заявлено 
урочисте засiдання ради Одеського об’єднання 
нацiональностей при Одеському мiському 
головi. I саме другого дня було запрошено ЗМI 
для висвiтлення подiї. 

А почесним гостем цього другого урочистого 
вiдкриття став Курт Волкер –один з найвiдомiших 
американських дипломатiв, який був Постiйним 
представником США в НАТО (2008-2009) та 
Спецiальним представником Державного де-
партаменту США з питань України (2017-2019). 
Вiдданий друг України, вiн, попри всi загрози 
воєнного часу, приїхав до нас разом з дружиною, 
яка теж була присутня на iвентi.

Курт Волкер не лише привiтав присутнiх з 
вiдкриттям центру, а й виступив зi змiстовною 
доповiддю, в якiй торкнувся американсько-
українських вiдносин, сказав про новий пакет до-
помоги Українi i наголосив на тому, що США є на-
шим надiйним партнером у протистояннi ворожiй 
агресiї рф. (До речi, всi бажаючi могли скористати-
ся приладдям для синхронного перекладу – i за це 
ще один плюс господарям центру!).

Модератором зустрiчi з високоповаж-
ним гостем став одесит Павло Унгурян, що сво-
го часу двiчi обирався народним депутатом, а 
нинi є координатором платформи українсько-
американського партнерства. Пiсля виступу пана 
Волкера Павло Унгурян провiв з ним на сценi не-
величкий брифiнг, поставивши запитання, якi 
нинi хвилюють кожного з нас. За словами аме-
риканського дипломата, Україна обов’язково 
буде в НАТО, адже це єдина надiйна запорука її 
безпеки, i наголосив, що вступ України до альян-
су посилить безпеку всiєї Європи, зважаючи на 
оснащенiсть та навченiсть української армiї. Вол-
кер не виключає можливостi прийняття України 
до НАТО до того, як завершиться повномасштаб-
на вiйна, i навiв як приклад Нiмеччину, яка на 
момент вступу була роздiлена на двi частини, 
одна з яких перебувала пiд тоталiтарною вла-
дою Радянського Союзу. «Україна є оплотом сво-
боди та землею вiльних людей. Ми неймовiрно 
враженi мужнiстю та наполегливiстю українцiв. 
Але найбiльше тим, як ви вiдстоюєте життя», – 
пiдкреслив пан Волкер.

Думку про те, що Україна i Одеса – це 
оплот свободи та вiльних людей, у тiй чи iншiй 
iнтерпретацiї висловлювали всi виступаючi. Не-
одноразово у залi звучало «Слава Українi!» – 
«Героям слава!», а обидвi урочистостi розпочи-
налися зi звучання Гiмну України та хвилини 
мовчання в пам’ять про загиблих вiйськових i 
цивiльних у цiй загарбницькiй вiйнi. 

Пiсля урочистостей один з iнiцiаторiв 
вiдновлення Мiжнародного центру культури, за-
ступник Одеського мiського голови Павло Ву-
гельман написав на своїй сторiнцi у «Фейсбуці»: 

10 #132’2023
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«Iдея вiдновлення центру з явилася пiд час одного iз засiдань 
ООН – Одеського об’єднання нацiональностей. У проєктi взяли 
участь представники одеського бiзнесу, культурнi дiячi, митцi та 
мiська влада. UNION – найяскравiший приклад вдалої спiвпрацi 
одеситiв рiзних професiй, поглядiв, вiку та смакiв. UNION – це 

впевненiсть Одеси у Збройних Силах України i нашiй близькiй 
перемозi! Впевнений, що центр стане культурним магнiтом 
мiста!» 

Фото: Сергій ГУМЕНЮК, Олександр СИНЕЛЬНИКОВ, 
Олександра СМИРНА
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ВОЕННОЕ ВРЕМЯ НЕ БЛАГОПРИЯТСТВУЕТ 
ПРИЕЗДУ ЗАРУБЕЖНЫХ АРТИСТОВ С 
ГАСТРОЛЯМИ, НО ДЛЯ НАСТОЯЩИХ 
ДРУЗЕЙ НЕТ ПРЕГРАД. ВЫДАЮЩИЕСЯ 
ДЖАЗОВЫЕ МУЗЫКАНТЫ ИЗ ЭСТОНИИ 
И ВЕЛИКОБРИТАНИИ ВСЕ ЖЕ ПОСЕТИЛИ 
ОДЕССУ С БЛАГОТВОРИТЕЛЬНЫМ 
ПРОЕКТОМ THE LONDON-TALLINN 
COSMIC BRIDGE. 

Концерт Jazz for Ukraine состоялся в Международном 
культурном центре UNION при поддержке Фонда культур-
ного партнерства (Эстония). На концерте присутствова-
ли вице-мэр Таллинна Каарель Оя (он специально посетил 
Одессу, чтобы поддержать соотечественников!) и вице-мэр 
Одессы Олег Брындак: не будем забывать, что эти два го-

рода – побратимы. Однако важно уточнить, что именно лич-
ная инициатива давнего друга Одессы эстонца Мээлиса 
Кубитса сделала возможным проведение такого потрясаю-
щего музыкального праздника.

Гитарист и композитор Яак Соояэр, профессор Таллиннской 
музыкальной академии, в течение нескольких дней собрал ко-
манду, готовую выступить без гонорара. Расходы по приезду му-
зыкантов и их пребыванию в Одессе взяла на себя эстонская 
сторона. А все средства от продажи билетов переданы благо-
творительному фонду «Корпорация монстров». Вместе с Яаком 
приехали звезда эстонского джаз-рока басист Рауль Вайгла, 
молодой ударник Карл-Юхан Лаанесаар и арфистка из Лондона, 
не раз выступавшая для коронованных особ, уроженка Львова 
Алина Бжезинская.

Как рассказала со сцены Алина (она вела концерт вместе с 
неизменной ведущей одесских джазовых событий Еленой Шев-
ченко), ее брат добровольцем пошел защищать Украину и сей-
час находится в зоне боевых действий, а сестру просит быть на 
сцене и повсеместно рассказывать людям о том, что происходит 
в их родной стране.

Публика в восторгом встречала пьесы Элис Колтрейн, Али-
ны Бжезинской, Яака Соояэра в исполнении столь необычно-
го состава. А когда к зарубежным гостям в конце присо-
единился любимец одесситов пианист 
Алексей Петухов, 

ДРУЖЕСКИЕ СВЯЗИ
Мария Гудыма

Фото: Олег Владимирский

Джаз � 
рода – побратим

Джаз � 
ДЛЯ ПОБЕДЫ
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то прозвучал блюз Телониуса Монка Blue Monk, и это вызвало 
бурю эмоций.

Эстонские друзья поддерживают музыкальную культуру 
Одессы не только в плане джаза.

– Второй год подряд мы делаем в Эстонии вместе с Алексе-

ем Ботвиновым фестиваль Odessa Classics, который родился в 

2015 году, и мы еще тогда имели честь быть рядом, – говорит 
Мээлис Кубитс. – Понятно, что в связи с военным положением 

проводить такое масштабное мероприятие в Одессе невозмож-

но, и мы приняли эстафету, оказав всевозможную поддержку. В 

мае этого года в Таллинне проходит основная программа, в дру-

гих городах тоже есть фестивальные концерты.

Odessa Classics всегда был связан с Эстонией, потому что 

эстонские музыканты были его важными участниками, много 

эстонских туристов приезжало с нами. До пандемии мы хотели 

привезти сюда Национальный симфонический оркестр Эстонии, 

ковид помешал этому дважды, потом началась эта ужасная во-

йна. Вот уже второй год подряд наш Национальный симфониче-

ский оркестр начинает все свои концерты, как в Таллинне, так и 

за рубежом, Гимном Украины.

Украинская повестка в нашей стране 

последние полтора года стоит 

на первом ме-

сте. Есть согласие всего цивилизованного мира на то, что Укра-

ина должна победить. Мы можем содействовать этому, исполь-

зуя свой личный ресурс. Год назад на фестивале Odessa Classics 

в Таллине мы собрали более 30 тысяч евро и передали проек-

там, которые здесь вела журналистка Юлия Городецкая. Один 

сбор был в поддержку оркестра Военно-Морских Сил ВСУ, дру-

гой позволил приобрести 23 бронежилета для бойцов Одесской 

теробороны. Одесса и Таллинн официально являются городами-

побратимами уже 25 лет, между нами существуют сильные чело-

веческие и культурные связи.

Если говорить о нынешнем джазовом концерте, то, к сча-

стью, несмотря на войну, мы получили одобрение на приезд от 

своих семей, перед которыми несем ответственность. Моя жена 

даже в каком-то смысле подтолкнула меня, потому что нас 

связывает с Одессой множество историй, мно-

жество дружеских отношений. 
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Мээлис Кубитс и ведущая 
вечера    Елена Шевченко

Алексей Петухов

Яак Соояэр Алина 
Бжезинская

Карл-Юхан 
ЛаанесаарРауль  Вайгла
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IНТЕРВ’Ю НОМЕРА
Галина Владимирська

Марина Жигалюк

ГОРЕНЮК:
ОЛЕКСАНДР

«ПIСЛЯ ПЕРЕМОГИ 
УКРАЇНА СТАНЕ 
НАЙБIЛЬШИМ 
ЕКОНОМIЧНИМ 
ПРОЄКТОМ 
ЄВРОПЕЙСЬКОГО 
КОНТИНЕНТУ»

ВIЙНА В 
УКРАЇНI ТРИВАЄ. 
РОСIЙСЬКI ОКУПАНТИ 
НАМАГАЮТЬСЯ ЗАГАРБАТИ 
НАШI ЗЕМЛI ТА ЗНИЩИТИ 
НАШУ IДЕНТИЧНIСТЬ. 
ОДНАК УКРАЇНЦI ЩЕ З 
БIЛЬШОЮ ЗЛIСТЮ ТА 
НАПОЛЕГЛИВIСТЮ РОБЛЯТЬ 
УСЕ ЗАРАДИ ПЕРЕМОГИ. 
СЕРЕД ВАЖЛИВИХ ЛIДЕРIВ 
ВОЛОНТЕРСЬКИХ РУХIВ ТА 
ГУМАНIТАРНИХ МIСIЙ – 
НАРОДНI ОБРАНЦI, ЯКI ОКРIМ 
КРОПIТКОЇ ЗАКОНОДАВЧОЇ 
РОБОТИ ЗАЙМАЮТЬСЯ 
ЗАЛУЧЕННЯМ ДО УКРАЇНИ 
IНОЗЕМНИХ ПАРТНЕРIВ.
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ДОВIДКА: 

Олександр ГОРЕНЮК
народився i вирiс в Одесi. 
Навчався в україномовнiй 80-й 
школi, що розташована в Київському 
районi мiста. Мати майбутнього депутата об-
рала цю школу, бо їй дуже сподобалася класний 
керiвник Марiя Олександрiвна. Завдяки їй, за слова-
ми Олександра, вiн зараз має гарну та природну українську. 
Пiзнiше навчався в юридичному лiцеї Одеської мiської ради з 
поглибленим вивченням правознавства, i це стало ще однiєю запо-
рукою подальшої успiшної професiйної дiяльностi. Вищу освiту отримав у 
Iнститутi мiжнародних вiдносин Київського нацiонального унiверситету iм. Тара-
са Шевченка. Загалом має чотири освiти у напрямках: мiжнародне право, графiчний 
дизайн, перекладач з iспанської мови i мiстобудування. Всiма набутими знаннями активно 
користується у роботi та повсякденному життi.

Одним iз яскравих прикладiв такої енергiйної дiяльної 
людини є депутат Верховної Ради України одесит Олександр 
ГОРЕНЮК. Пiд час виборiв у 2019 роцi його компетентнiсть, 
амбiцiйнiсть та жага до всього сучасного сподобалася жи-
телям Суворовського району, а сьогоднi Олександр Олек-
сандрович не словом, а дiлом доводить, що їх вибiр був пра-
вильним.

Ми зустрiлись з народним депутатом, аби детальнiше 
дiзнатись про його дiяльнiсть пiд час повномасштабного 
вторгнення.

– Олександре, наскiльки ми пам’ятаємо, до роботи у 

Верховнiй Радi України ви були достатньо активною людиною в 

Одесi, зi своєю громадською позицiєю та своїм баченням 

мiста. Розкажiть, будь ласка, про свою дiяльнiсть до 

обрання нардепом.

– Оскiльки маю освiту у сферi 
мiстобудування, я досить багато 

часу придiляв саме цьому. Не-
одноразово разом зi 

своєю командою 
р о з р о б л я в 

концепцiї по розвитку тих чи iнших мiсць в Одесi. Яскравий при-
клад – Деволанiвський узвiз. Ми хотiли створити так званий 
креативний кластер для молодi, бо на той час уже було бага-
то внутрiшньої емiграцiї, молодь активно виїжджала у кращо-
му випадку в iншi мiста, а в гiршому – за кордон. Зрозумiло, 
що цi таланти вже не повернути працювати в Україну та спла-
чувати податки в бюджет нашої держави. Ми планували зроби-
ти пiшохiдну вулицю з малими пiдприємствами. Це мали бути 
невеликi площi, оренда яких пiд силу молодим орендарям, а 
саме на них ми i розраховували насамперед.

I це не єдиний наш проєкт, що стосувався полiпшення життя 
одеситiв, на який, на жаль, так i не звернули уваги у мiськрадi.

– До речi, про мерiю. Зараз ви займаєтесь законотворчою 

дiяльнiстю i входите у найбiльшу за чисельностю парламентсь-

ку фракцiю. На вашу думку, чи потрiбно вносити якiсь змiни у за-

конодавство, аби такi люди, як ви, мали змогу обiйняти посаду 

мiського голови? Адже зараз це фактично неможливо.

– Я вважаю, що це можливо. Треба багато працювати над 
своєю репутацiєю i системно звiтувати населенню, виборцям 
про свою дiяльнiсть. Сьогоднi, наприклад, з самого ранку ми 
роздали гуманiтарну допомогу 600 особам. Цi люди на власнi 
очi бачать, що вiддали свiй голос за правильну людину. Вони ба-
чать, як я працюю для них i для мiста, для країни, i я вiрю в те, що 
у такий спосiб можна перемогти. Бо коли одесити будуть мене 
знати особисто, бачитимуть регулярно на свої очi, тодi борди з 
обличчями невiдомих їм осiб просто не працюватимуть. Люди 
стали бiльш свiдомими i розумними, бо ми отримали сумний 
досвiд, коли привели проросiйську партiю до влади.

Що ж стосується законодавства, то треба дати кандидатам 
рiвнi можливостi в реалiзацiї своїх виборчих прав, однаковi 
умови. Бо, наприклад, пiд час парламентських виборiв у 
2019-му на моєму окрузi умови були такими, що мої постери, 
навiть малого розмiру, протримались рiвно одну нiч. У мене не 
було бюджету на рекламу, але я мав маршрутку, на якiй їздив по 
дворах i проводив 10-11 зустрiчей на день.

– Незважаючи на вiйну, дехто вже починає говорити про ви-

бори, якi мали б вiдбутися цiєї осенi. Як ви гадаєте, чи можливо 

це i чи доречно нинi робити якiсь агiтацiйнi кроки?

– У моїй головi зараз немає виборiв. Вони неможливi за-
конодавчо i конституцiйно. Бiльше того, на мою думку, розмо-
ви про вибори шкодять суспiльству, бо створюють внутрiшню 
конкуренцiю серед впливових людей, якi мали б згуртовано 
працювати на нашу спiльну мету. Вже чую вiдповiдну рекламу по 
радiо, бачу борди з вiдомими всiй країнi обличчями. Як на мене, 
то цi люди витрачають кошти на рекламу своїх персон замiсть 
того, щоб донатити на ЗСУ. I це сьогоднi неприпустимо.

– От якраз i хочеться перейти до теми вашої до-

помоги вiйськовим та цивiльним українцям. 

Знаємо, що з самого початку повномас-

штабного вторгнення ви запустили 

гуманiтарну мiсiю з Iспанiї, а 

пiзнiше поширили її i на 

iншi країни.

ДОВIДКА: 

Олександр ГОРЕНЮК
народився i вирiс в Одесi.

мiста. Розкажiть, будь ласка, про свою дiяльнiсть до 

обрання нардепом.

– Оскiльки маю освiту у сферi 
мiстобудування, я досить багато 

часу придiляв саме цьому. Не-
одноразово разом зi 

своєю командою 
р о з р о б л я в 
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– Так, з 
перших днiв вiйни 
я є уповноваженою осо-
бою з гуманiтарних питань у 
вiдносинах з Королiвством Iспанiя 
за пiдписом головнокомандуючого ЗСУ 
Валерiя Залужного. Ми створили дуже потуж-
ний конвой. У кожному великому мiстi були створенi 
точки збору, куди зносилися речi та продукти. Все це 
потiм їхало до Мадрида, а вже звiдти за допомоги Мiнiстерства 
транспорту Iспанiї цей вантаж вiдправлявся до нашої країни. Ми 
створили логiстичний хаб у Румунiї, в Тульчi, i через нього вантаж просу-
вався далi – переправою в Орловцi. Так гуманiтарна допомога набагато швид-
ше прибувала до Одеси.

Через те, що гуманiтарну допомогу збирала майже вся Iспанiя, в машинах знаходи-
лось так зване «асортi». Нiхто насправдi не розумiв, що в них їде. Ми органiзували сортування, 
одяг часто доводилося прати, чистити. З нашого великого хабу на Пересипу, який ми органiзували 
разом з благодiйним фондом Даяни Ястремської «Дiя», ми вiдправляємо лише вiдсортований вантаж у тi 
точки країни, де вiн необхiдний. На сьогоднiшнiй день ми отримуємо допомогу з Iспанiї, Польщi, Францiї i навiть 
Iндiї.

16 #132’2023
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Щора-
зу вдається 
налагодити шляхи 
допомоги по-рiзному. 
У Польщi, наприклад, ми 
спiвпрацюємо з гемблiнговою 
компанiєю. У них досить багато коштiв, 
що дало можливiсть створити фонд i запроси-
ти до нього iнших великих гравцiв ринку. Саме за-
вдяки їх фiнансовiй пiдтримцi ми, власне, закуповуємо 
в Одесi продукти для гуманiтарних наборiв i роздаємо лю-
дям. Нам уже вдалось нагодувати бiльше 40 тисяч сiмей! Купуючи 
на мiсцi продукти, виробленi в Одесi й Українi, ми значно економимо на 
логiстицi, бо не возимо з Європи те, що можна придбати тут. До того ж, таким 
чином пiдтримуємо вiтчизняних виробникiв. Щодо Iндiї – там теж маю товаришiв, 
якi вже десятки мiльйонiв доларiв витратили на гуманiтарну допомогу. Я налагодив 
зв’язок з бiзнесменом, який є великим гравцем у фармацевтичнiй сферi. За його допомоги 
Україна отримує велику кiлькiсть медичних препаратiв високої якостi прямо iз Iндiї.

«З ПЕРШИХ 
ДНIВ ВIЙНИ Я Є 
УПОВНОВАЖЕНОЮ 

ОСОБОЮ З ГУМАНIТАРНИХ 
ПИТАНЬ У ВIДНОСИНАХ З 
КОРОЛIВСТВОМ IСПАНIЯ 
ЗА ПIДПИСОМ ГОЛОВНО-
КОМАНДУЮЧОГО ЗСУ 
ВАЛЕРIЯ ЗАЛУЖНОГО».
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Дуже важливим напрямом дiяльностi для мене є допомога вiйськовим – тим, хто дарує нам можливiсть жити часто цiною 
власного життя. Я маю дружнi стосунки з керiвництвом полку «Азов», i нам навiть вдалося вiдкрити в Одесi його представництво. 
Примiщення знайшлося буквально за день, ми його швидко облаштували. Варто зазначити, що в Одесi з-помiж усiєї «Гвардiї наступу» 
саме «Азов» є найбiльш популярним штабом.

– Коли ви у публiчному просторi говорите про свої досягнення, завжди пригадуєте сiм’ю. Наскiльки багато зараз вдається прово-

дити часу разом?

– У мене дуже класна сiм’я. Я прибiчник тiєї думки, що без сiм’ї рухатись по життю нецiкаво, бо родина – це твiй дiм, твоя 
вiддушина. Я зростав у оточеннi любовi та турботи i хочу, щоб мої дiти зростали так само. Щодня виходжу на зв’язок зi своєю 

родиною – це мама, тато, дядя, бабуся. З дружиною i сином говорю мiнiмум двiчi-тричi на добу. Мої друзi завжди диву-
ються цьому, а для мене це природно. Не можу iнакше, бо вже так звик.

– Традицiйне питання: що у планах на найближчий час? Чи є щось таке, що хотiлося б реалiзувати, 

але це ще, як кажуть, не на часi?

– Зараз працюю над тим, щоб пояснити нашим мiжнародним партнерам 
необхiднiсть iнвестування в Україну, у її мирне вiдновлення. Я впевнений, що ро-

бити це треба прямо зараз, бо потiм буде пiзно. Пiсля вiйни Україна стане 
найбiльшим економiчним проєктом європейського континенту, а, мож-

ливо, й цiлого свiту. I потрiбно над цим працювати вже: готувати 
змiни в законодавствi, наповнювати бюджет i вiдновлювати 

економiку. Останнє, звiсно, можливо лише завдяки пода-
ткам, тому хочеться, аби наш бiзнес працював i пра-

цював чесно. Ми спiлкуємось з послами дея-
ких країн, i є випадки, коли iнвестицiї iдуть 

в Україну навiть пiд час вiйни. Тому 
далi – тiльки бiльше. Вибудуємо 

країну можливостей ра-
зом! 

ОЛЕКСАНДР ГОРЕНЮК 
СТАВ ЛАУРЕАТОМ РЕЙТИНГУ 
«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» ЗА 
ПIДСУМКАМИ ДIЯЛЬНОСТI 
У 2022 РОЦI. НАГОРОДИ ЙОМУ 
ВРУЧИЛИ ПРЯМО У ХАБI 
НА ПЕРЕСИПУ, КУДИ НАДХОДИТЬ 
ГУМАНIТАРНА ДОПОМОГА

IНТЕРВ’Ю НОМЕРА
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НЕЗАБУТНЬОЮ, СПОВНЕНОЮ ПОЗИТИВНИХ 
ВРАЖЕНЬ СТАЛА ДЛЯ КЕРIВНИКА СЕКРЕТАРIАТУ 
ОДЕСЬКОЇ РЕГIОНАЛЬНОЇ ОРГАНIЗАЦIЇ 
НАЦIОНАЛЬНОЇ СПIЛКИ ЖУРНАЛIСТIВ УКРАЇНИ, 
ДОКТОРА ФIЛОСОФIЇ ВАЛЕРIЯ ОСИПОВА ПОЇЗДКА 
ДО ПОЛЬСЬКОГО МIСТА ЧЛУХIВ, ЯКЕ ЩИРОСЕРДНО 
ПРИЙНЯЛО СОТНI УКРАЇНСЬКИХ ДIТЕЙ З МАТУСЯМИ.

ЧУЖИХ ДIТЕЙ 
НЕ БУВАЄ

ГРОМАДА ПОЛЬСЬКОГО 
МIСТА ЧЛУХIВ ПЕРЕКОНУЄ: 

НИХ 
РРIАIАТУТУ 

РАЇНИ, 
ПОПОПОЇЗЇЗЇЗДКДКДКААА 
РОРОСЕСЕРДДНОНО 

МАТУСЯМИ.

Члухiв – затишне i красиве 
мiстечко. Попри вiдносно невеликi 
розмiри, громада змогла створити всi 
належнi умови для вимушених бiженцiв 
з України. У спецiально вiдведенiй для 
матерiв з дiтьми будiвлi кожна сiм’я 
отримала кiмнатку з усiма зручностя-
ми. У гуртожитку працює їдальня. Все 
це розмiщено на територiї школи з чу-

довими навчальними корпуса-
ми, сучасною спортивною базою – 
футбольними полями, баскетболь-
ними майданчиками та басейном. У 
школах повiту навчається понад 200 
українських дiтей, якi прагнуть навча-
тися сумлiнно, при цьому освоюючи 
польську мову. А жiнкам надано по-
сильну допомогу у працевлаштуваннi.

Уся ця копiтка органiзацiйна робо-
та лягла на плечi старости Члухiвського 
повiту Поморського воєводства Олексан-
дра Гаппи, мера мiста Рiчарда Шибайло 
та бiзнесмена, мецената Анджея Пруссь-
ки. Пiд час зустрiчей з ними Валерiй 
Осипов вручив цим щирим польсь-
ким друзям Почеснi нагороди та По-

дяки Нацiональної спiлки журналiстiв 
України i Одеської обласної Ради 

миру за фiнансову, моральну та 
органiзацiйну допомогу Українi, 

за величезну допомогу жiнкам з 
дiтьми, що втекли вiд вiйни.

Старосту повiту Олек-
сандра Гаппу українськi 

мами та дiточки знають 
особисто. Вiн регуляр-

но вiдвiдує школи i 
контролює умови по-

буту та навчання. А 
нещодавно взяв 

участь у дитячо-
му шкiльному 
ярмарку в 
Нацiональнiй 
с п о р т и в н i й 

школi мiста 
i в загальних 

мiських зборах 
на центральнiй 

площi, що були 
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присвяченi солiдарностi польського на-
роду з українцями.

Вражає благо дiйна дiяльнiсть Анджея 
Прусськи. Чудовий органiзатор, щедрий 
меценат, вiн взяв безпосередню участь у 
благоустрої українських жiнок з дiтьми, а 
нинi пiдтримує їх у повсякденному життi. 
На зустрiчi з ним вiдбулася конструктив-
на розмова про соцiальнi умови прожи-
вання у мiстi. Особливу увагу придiлено 
спiльнiй спiвпрацi у культурному, спор-
тивному та туристичному напрямах.

Подяку Нацiональної спiлки 
журналiстiв України i Одеської обласної 
Ради миру, а також диплом Мiжнародної 
кадрової академiї «Почесний професор» 
було вручено директору мiсцевої школи 
Малгожатi Гостомськiй. Пiд час зустрiчi з 
нею обговорювалися питання подальшо-
го сприяння українським дiтям у їхньому 
навчаннi та спортивному розвитку. Також 
порушувалися питання спiвпрацi у галузi 
культури, туризму i спорту.

З iнiцiативи однiєї з мам-одеситок, 
що перебувають у Члуховi, нинi психоло-
га Нацiональної спортивної школи мiста 
Олени Осипової, українським дiтям вру-
чили подарунки вiд одеського бiзнесмена 
i мецената, президента ТД «Strateg» Олек-
сандра Сивака: вiн надiслав до Польщi 
для українських дiтей понад 100 розви-
ваючих iгор. 
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ПРО ТАКИХ ЖIНОК, ПРО ТАКИХ ЖIНОК, 
ЯК IРИНА СИВАК, ЯК IРИНА СИВАК, 
ЗАЗВИЧАЙ КАЖУТЬ: ЗАЗВИЧАЙ КАЖУТЬ: 
«САМОДОСТАТНЯ», ТОБТО «САМОДОСТАТНЯ», ТОБТО 
ДОСЯГЛА ЖИТТЄВОГО ДОСЯГЛА ЖИТТЄВОГО 
УСПIХУ СВОЇМ РОЗУМОМ УСПIХУ СВОЇМ РОЗУМОМ 
I ОСОБИСТIСНИМИ I ОСОБИСТIСНИМИ 
ЯКОСТЯМИ, ЯК ТО ЯКОСТЯМИ, ЯК ТО 
НАПОЛЕГЛИВIСТЬ, НАПОЛЕГЛИВIСТЬ, 
ЦIЛЕСПРЯМОВАНIСТЬ, ЦIЛЕСПРЯМОВАНIСТЬ, 
ЗДАТНIСТЬ ДОЛАТИ ЗДАТНIСТЬ ДОЛАТИ 
ПЕРЕШКОДИ, ПЕРЕШКОДИ, 
ВIДСТОЮВАТИ СВОЮ ВIДСТОЮВАТИ СВОЮ 
ДУМКУ, МИСЛИТИ ДУМКУ, МИСЛИТИ 
КРЕАТИВНО. ТАК ВСЕ I Є: КРЕАТИВНО. ТАК ВСЕ I Є: 
ОТРИМАВШИ ЮРИДИЧНУ ОТРИМАВШИ ЮРИДИЧНУ 
ОСВIТУ, IРИНА ЗРОБИЛА ОСВIТУ, IРИНА ЗРОБИЛА 
ВДАЛУ КАР’ЄРУ НА ВДАЛУ КАР’ЄРУ НА 
НИВI ЮРИСПРУДЕНЦIЇ, НИВI ЮРИСПРУДЕНЦIЇ, 
СТАВШИ АВТОРИТЕТНИМ СТАВШИ АВТОРИТЕТНИМ 
ЮРИСТОМ I ЮРИСТОМ I 
ЗАБЕЗПЕЧИВШИ СВОЇ ЗАБЕЗПЕЧИВШИ СВОЇ 
ЖИТТЄВI ЖИТТЄВI 
ПОТРЕБИ.ПОТРЕБИ.

CИВАК:
Ірина

ФАВОРИТ НОМЕРУ
Галина Владимирська

«ДIТИ – НАШЕ МАЙБУТНЄ» – 
ЦЕ КРЕДО I КОМПАНIЇ «STRATEG»,

I МОЄ ОСОБИСТЕ»
20 #132’2023
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 Однак доля підносить романтичні сюрпризи і таким сильним та самостійним жінкам. З 
Олександром Сиваком Ірина познайомилася саме як авторитетний юрист, у них склали-
ся добрі професійні стосунки, і він запропонував разом працювати у сфері вироб-
ництва дитячих товарів. Не відразу, але погодилася, а потім дружнє спілкування 
переросло в кохання: таке вже примхливе це почуття – іноді народжується 
тоді, коли спочатку і не гадаєш про нього. I на сьогоднi Iрина Сивак 
виховує їх синочка Платона, опiкується дорослим сином вiд Олек-
сандрового першого шлюбу Миколою i є виконавчим дирек-
тором (а направду – правою рукою, як то кажуть) свого 
чоловiка – засновника i власника ТД «Strateg», однiєї 
з найбiльших в Українi компанiй з виробництва 
настiльних iгор та наборiв. Щоправда, i в 
такiй ситуацiї творча натура Iрини не 
задовольнилася лише спiльними 
iнтересами i знайшла свою 
окрему самостiйну нiшу. 
Однак, краще про 
все по поряд-
ку... 

ЗАПОРУКА 
УСПIХУ – 

КОМАНДНА 
РОБОТА I... 

КОХАННЯ
– Iрино, сьогоднi ваше подружжя разом 

керує великою командою. Певно, буде справед-

ливо казати, що Олександра можна називати стра-

тегом процесу, а Вас – тактиком, адже взяли на себе 

безпосереднє керiвництво щоденним робочим процесом. А як 

для Вас починався оцей новий етап у життi?

– Коли вiсiм рокiв тому мiй майбутнiй чоловiк зателефо-
нував i запропонував приєднатися до команди Strateg. ска-
жу чесно, я довго думала над цiєю пропозицiю i щоразу, коли 
вiн знову говорив про це, висловлювала свої сумнiви: «Ну як 
я буду займатись виробництвом iграшок, коли я юрист! Ви-
робництво дитячих товарiв – це ж творчiсть. Я не вмiю фан-
тазувати та придумувати для дiтей. Я вмiю складати позовнi 
заяви, писати претензiї...» Та, зрештою, прийняла-таки 
пропозицiю. Олександр не звик вiдступати вiд своїх задумiв. 
(Усмiхається.)

– I це непросте рiшення стало для Вас доленосним у всiх сен-

сах... Власне, ви вже разом вибудовували сьогоднiшнiй успiх 

компанiї. Побувавши в офiсi ТД Strateg, я була приємно враже-

на. Десятки молодих людей бiля комп’ютерiв чи планшетiв, щось 

творять, обговорюють бiля iгрових столiв... Словом, творчий 

процес кипить безупинно. Та й сам офiс, щиро кажучи, вражає 

своєю сучасною досконалiстю. А яким було пiдприємство, коли 

Ви долучилися до команди?

– Коли я у 2014 роцi я почала працювати, такого 
розкiшного офiсу у нас не було, а наш асортимент нарахову-
вав приблизно 20 позицiй. Це були повчальнi iгри та пазли, 
причому з досить звичними класичними для таких виробiв сю-
жетами. А далi процес невпинно розвивався i ставав усе бiльш 
масштабним. Вiддавши данину класицi (i не забуваючи про неї 
понинi), Торговий дiм «Strateg» надає перевагу новаторству, 
пильно слiдкуючи за трендами i модними тенденцiями. Нинi це 
товари не лише для дiтей, а й для пiдлiткiв та дорослих. Працюємо 
над розробкою i виготовленням iнтелектуальних, освiтнiх, 
пiзнавальних iгор, що розвивають пам’ять, логiку, аналiтичнi 
здiбностi людей рiзного вiку. Є, крiм настiльних, невеличкi iгри, 
якi можна покласти до кишенi чи сумочки i взяти з собою у до-
рогу, пазли, слайми, а ще набори для творчого розвитку – 
картини за номерами, алмазна мозаїка, набори 
для лiплення. Нинi зайнялися виготовленням 
кольорової крейди. Асортимент постiйно 
зростає i урiзноманiтнюється.

– Було 20 пози-

цiй. А сьогоднi?

– Станом на 2022 
рік асортимент ТД «Strateg» 

складається з майже 1000 ігор, 1500 
видів картин за номерами та біля 800 видів 

алмазної мозаїки. Звичайно, для таких обсягів 
знадобився набагато більший колектив творчих лю-

дей. Нинi наша команда налiчує близько 200 працiвникiв, i 
це вже не лише Торговий дiм «Strateg», а й приватне пiдприємство 

«Мир Лео», iнтернет-магазини «Платошка», «Нiктойс», «AV-Store». 
Якщо ж врахувати кiлькiсть робочих мiсць, якi потрiбнi для виго-
товлення комплектуючих iншими пiдприємствами, то можна нара-
хувати й понад тисячу людей. З огляду на великi обсяги, знадобили-
ся i великi примiщення для формування, складання та пакування 
продукцiї, для її зберiгання. Тобто нинi це зовсiм iнший масштаб.

– Є всi пiдстави для того, щоб пишатися!

– Так! До того ж ми дуже вiдповiдальнi виробники. 2019 року 
ТОВ «Стратег Україна» стало переможцем у Всеукраїнському рей-
тингу «Сумлiнний платник податкiв». А у 2022-му отримали почес-
ний знак «Вироблено в Одеськiй областi», впроваджений голо-
вою Одеської облдержадмiнiстрацiї. I це переконливо свiдчить 
про якiсть нашої продукцiї. Маю сказати, ми особливу увагу 
придiляємо якостi своєї продукцiї, справедливо вважаючи, що 
це має бути не менш важливою її перевагою, нiж цiкавий розви-
ваючий змiст. Усi нашi iграшки виготовляються з гiпоалергенних 
матерiалiв. Крiм того, їх перевiряють психологи. Математичнi чи 
лiнгвiстичнi iграшки разом з нами розробляють учителi та логопе-
ди. Особистий досвiд батькiвства також допомагає зрозумiти, яку 
продукцiю робити, а вiд якої iдеї краще вiдмовитися, хоч вона й 
може бути цiкавою, адже добре розумiєш, що дав би своїй дитинi 
до рук, а що нi, що безпечно, а що може мати неприємнi наслiдки.

«БЛАГОДIЙНIСТЬ – 
ЦЕ ПРОЯВ ЛЮДЯНОСТI I ЗАПОРУКА 
МАЙБУТНЬОГО НАШИХ ДIТЕЙ»

– Вiдомо, що доброю ознакою дiяльностi пiдприємств, очо-

люваних Олександром Сиваком, давно стала благодiйнiсть...

– Я радiю з того, що ми маємо змогу займатися 
благодiйнiстю. Це – прояв людяностi, яка шанується i потрiбна 
у будь-якi часи, та зараз прагнення допомогти, пiдтримати по-
страждалих спiввiтчизникiв – на першому мiсцi у серцi кожно-
го українця, i в моєму – також. Для мого чоловiка i очiльника 
нашої компанiї – це не лише достойний вiдгук на трагiчнi ви-
клики воєнного часу. Олександр завжди придiляв цьому 
велику увагу, просто нинi, в умовах 
повномасштабної вiйни, цей аспект нашої 
дiяльностi набув особливого значення. 
Ми постiйно даруємо розвиваючi 
iгри дiтям, якi змушенi були 
втiкати з небезпечних 
регiонiв i опинилися 
в iнших мiсцях 
н а ш о ї 

ь безупинно. Та й сам офiс, щиро кажучи, вражає 

ою досконалiстю. А яким було пiдприємство, коли 

я до команди?

я у 2014 роцi я почала працювати, такого 
фiсу у нас не було, а наш асортимент нарахову-
но 20 позицiй. Це були повчальнi iгри та пазли, 
сить звичними класичними для таких виробiв сю-
лi процес невпинно розвивався i ставав усе бiльш 
Вiддавши данину класицi (i не забуваючи про неї 

овий дiм «Strateg» надає перевагу новаторству, 
уючи за трендами i модними тенденцiями. Нинi це 
ше для дiтей, а й для пiдлiткiв та дорослих. Працюємо 

ою i виготовленням iнтелектуальних, освiтнiх, 
iгор, що розвивають пам’ять, логiку, аналiтичнi 

ей рiзного вiку. Є, крiм настiльних, невеличкi iгри, 
класти до кишенi чи сумочки i взяти з собою у до-
лайми, а ще набори для творчого розвитку – 
номерами, алмазна мозаїка, набори 
. Нинi зайнялися виготовленням 
рейди. Асортимент постiйно 
номанiтнюється.

страждалих спiввiтчизникiв – на першому мiсцi у серцi кожно-
го українця, i в моєму – також. Для мого чоловiка i очiльника 
нашої компанiї – це не лише достойний вiдгук на трагiчнi ви-
клики воєнного часу. Олександр завжди придiляв цьому 
велику увагу, просто нинi, в умовах
повномасштабної вiйни, цей аспект нашої 
дiяльностi набув особливого значення.
Ми постiйно даруємо розвиваючi 
iгри дiтям, якi змушенi були 
втiкати з небезпечних
регiонiв i опинилися 
в iнших мiсцях 
н а ш о ї 

СТАНОМ СТАНОМ 
НА 2022 РІК НА 2022 РІК 

АСОРТИМЕНТ АСОРТИМЕНТ 
ТД «STRATEG» ТД «STRATEG» 

СКЛАДАЄТЬСЯ З МАЙЖЕ СКЛАДАЄТЬСЯ З МАЙЖЕ 
1000 ІГОР, 1500 ВИДІВ 1000 ІГОР, 1500 ВИДІВ 

КАРТИН ЗА НОМЕРАМИ ТА БІЛЯ КАРТИН ЗА НОМЕРАМИ ТА БІЛЯ 
800 ВИДІВ АЛМАЗНОЇ МОЗАЇКИ. 800 ВИДІВ АЛМАЗНОЇ МОЗАЇКИ. 
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к р а ї н и 
та за її межами – у 

Польщi, Болгарiї, Молдовi, передаємо кошти для 
дiтей-сирiт, чиї дитбудинки постраждали вiд обстрiлiв. Також 
допомагаємо людям, якi постраждали вiд вiйни, залишились без 
домiвок, без речей. Беремо постiйну партнерську участь у рiзних 
благодiйних акцiях, дитячих святах i таке iнше. На благодiйному 
заходi «Мрiя життя» ТД «Strateg» зробив внесок у сумi 450 000 
гривень. Вважаю, що допомога iншим людям, особливо дiтям, –
це i наша особиста життєва потреба, якщо ми хочемо зроби-
ти свiй внесок у те, щоб вибудувати свiтле майбутнє для своєї 
країни.

Також мiй чоловiк допомагає Збройним Силам України: купує 
дрони, рацiї, протигази, одяг. Це я б називала не благодiйнiстю, 
а нашим посильним внеском у нашу спiльну перемогу над воро-
гом, у запоруку життя наших дiтей на рiднiй землi.

– Тож цiлком очiкувано у груднi 2022-го Олександр Сивак от-

римав вiдзнаку регiонального рейтингу «Народ-

не визнання» – «Одесит 

року» 

у номiнацiї «Меце-

нат року». Хотiлося б, щоб усi вiтчизнянi виробни-

ки стояли на таких засадах... Знаю, що ТД «Strateg» встановив 

своєрiднi рекорди, пов’язанi саме з благодiйнiстю. Розкажiть 

про це.

– Рекорди справдi були. Скажiмо, у 2019-му компанiя вста-
новила нацiональний рекорд, виклавши у Мiжнародний день за-
хисту дiтей у парку бiля кiнотеатру, де вiдбувалося святкування, 
найдовшу дорiжку зi 110 000 настiльних iгор та наборiв дитячої 
творчостi, якi потiм були подарованi юним глядачам. А наступ-
ного року «Strateg» встановив своєрiдний свiтовий рекорд i 
ввiйшов до книги Нацiональних рекордiв України, склавши ди-
вовижну пiрамiду iз 111 627 iгор висотою майже сiм метрiв! Ста-
лося це на Святого Миколая, у переддень Рiздва, i цi iгри потiм 
стали святковими подарунками для дiток з дитячих будинкiв та 
малозабезпечених сiмей. Сподiваюся, що будуть i новi подiбнi 

досягнення у мирнiй Українi.

«НИНI НАША КОМАНДА «НИНI НАША КОМАНДА 
НАЛIЧУЄ БЛИЗЬКО 200 НАЛIЧУЄ БЛИЗЬКО 200 

ПРАЦIВНИКIВ, I ЦЕ ВЖЕ НЕ ЛИШЕ ПРАЦIВНИКIВ, I ЦЕ ВЖЕ НЕ ЛИШЕ 
ТОРГОВИЙ ДIМ «STRATEG», А ТОРГОВИЙ ДIМ «STRATEG», А 
Й ПРИВАТНЕ ПIДПРИЄМСТВО Й ПРИВАТНЕ ПIДПРИЄМСТВО 
«МИР ЛЕО», IНТЕРНЕТ-МАГАЗИНИ «МИР ЛЕО», IНТЕРНЕТ-МАГАЗИНИ 
«ПЛАТОШКА», «НIКТОЙС», «ПЛАТОШКА», «НIКТОЙС», 
«AV-STORE».«AV-STORE».

римав вiдзнаку регiонального рейтингу «Народ-

не визнання» – «Одесит 

досягнення у мирнiй Українi.

«У 2022-«У 2022-муму ОТРИМАЛИ  ОТРИМАЛИ 
ПОЧЕСНИЙ ЗНАК «ВИРОБЛЕНО В ОДЕСЬКIЙ ОБЛАСТI», ВПРОВАДЖЕНИЙ ПОЧЕСНИЙ ЗНАК «ВИРОБЛЕНО В ОДЕСЬКIЙ ОБЛАСТI», ВПРОВАДЖЕНИЙ 

ГОЛОВОЮ ОДЕСЬКОЮ ОБЛДЕРЖАДМIНIСТРАЦIЇ. I ЦЕ ПЕРЕКОНЛИВО ГОЛОВОЮ ОДЕСЬКОЮ ОБЛДЕРЖАДМIНIСТРАЦIЇ. I ЦЕ ПЕРЕКОНЛИВО 
СВIДЧИТЬ ПРО ЯКIСТЬ НАШОЇ ПРОДУКЦIЇ. УСI НАШI IГРАШКИ СВIДЧИТЬ ПРО ЯКIСТЬ НАШОЇ ПРОДУКЦIЇ. УСI НАШI IГРАШКИ 

ВИГОТОВЛЯЮТЬСЯ З ГIПОАЛЕРГЕННИХ МАТЕРIАЛIВ. КРIМ ТОГО, ЇХ ВИГОТОВЛЯЮТЬСЯ З ГIПОАЛЕРГЕННИХ МАТЕРIАЛIВ. КРIМ ТОГО, ЇХ 
ПЕРЕВIРЯЮТЬ ПСИХОЛОГИ. МАТЕМАТИЧНI ЧИ ЛIНГВIСТИЧНI IГРАШКИ РАЗОМ ПЕРЕВIРЯЮТЬ ПСИХОЛОГИ. МАТЕМАТИЧНI ЧИ ЛIНГВIСТИЧНI IГРАШКИ РАЗОМ 

З НАМИ РОЗРОБЛЯЮТЬ УЧИТЕЛI ТА ЛОГОПЕДИ».З НАМИ РОЗРОБЛЯЮТЬ УЧИТЕЛI ТА ЛОГОПЕДИ».
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ВIРИТИ 
У ПЕРЕМОГУ 
I ПРАЦЮВАТИ!

– Ви вже торкнулися теми вiйни. Тож ставлю традицiйне для 

нашого сьогодення запитання: як зустрiли ранок 24 лютого?

– 22 лютого 2022 року в Києвi розпочалась традицiйна вистав-
ка дитячих товарiв, у якiй ми завжди брали участь. Пiсля вiдкриття 
Олександр хотiв ще залишатися там, але я наполягла, щоб 23-го ми 
повернулися до Одеси, бо мала купу рiзних справ. Тож, на щастя, 
ми цей трагiчний ранок зустрiли вдома разом з родиною i колек-
тивом... Київську виставку органiзаторам довелося термiново за-
кривати. Ми теж зупинили виробництво, законсервували всi про-
цеси, видали працiвникам зарплату i поставили все на паузу. Адже 
у першi днi ми не знали, що буде далi. Нашi працiвники дiяли на свiй 
розсуд: хтось залишався вдома, хтось виїхав до захiдного регiону 
країни чи за кордон. Суцiльна тривога...

Але коли перша розгубленiсть минула, а в Одесi було бiльш-
менш спокiйно, ми вже 15 березня вiдновили робо-

ту. Адже вiрили, що 

Україна 
обов’язково переможе, 
i нам захотiлося пiдтримати цей оптимiстичний настрiй у 
суспiльствi. Приблизно тодi ж президент закликав запускати 
бiзнес i працювати. Для нас це стало пiдтвердженням наших ду-
мок про те, що зупинятися не можна, треба продовжувати жити 
i боротися. Хотiлося на своєму мiсцi, своїми силами пiдтримати 
державу в такий важкий час. Тобто мали робити свiй внесок в 
економiку країни, платити податки у бюджет i, зберiгаючи робочi 
мiсця, пiдтримувати досить багато людей: своїм спiвробiтникам 
ми не лише вчасно видаємо зарплату, а й допомагаємо продукто-
вими наборами. У нас є традицiя вiтати з днем народження кож-
ного спiвробiтника та влаштовувати хоча б маленьке свято.

Вiдновити виробництво допомогло те, що колектив 
здебiльшого залишався в мiстi. Хоча деяких важливих спецiалiстiв 
усе ж бракувало, i на їх посади менi довелося шукати нових лю-
дей. До речi, за останнiй рiк нашу команду поповнили спецiалiсти 

з Херсона, Нової Каховки, 

«ДОБРЕ РОЗУМIЄШ, «ДОБРЕ РОЗУМIЄШ, 
ЩО ДАВ БИ СВОЇЙ ДИТИНI ДО РУК, А ЩО НI, ЩО БЕЗПЕЧНО, ЩО ДАВ БИ СВОЇЙ ДИТИНI ДО РУК, А ЩО НI, ЩО БЕЗПЕЧНО, 
А ЩО МОЖЕ МАТИ НЕПРИЄМНI НАСЛIДКИ».А ЩО МОЖЕ МАТИ НЕПРИЄМНI НАСЛIДКИ».

«ОСОБИСТИЙ ДОСВIД БАТЬКIВСТВА «ОСОБИСТИЙ ДОСВIД БАТЬКIВСТВА 
ТАКОЖ ДОПОМАГАЄ ЗРОЗУМIТИ, ТАКОЖ ДОПОМАГАЄ ЗРОЗУМIТИ, 

ЯКУ ПРОДУКЦIЮ РОБИТИ, А ВIД ЯКОЇ IДЕЇ ЯКУ ПРОДУКЦIЮ РОБИТИ, А ВIД ЯКОЇ IДЕЇ 
КРАЩЕ ВIДМОВИТИСЯ, ХОЧ ВОНА Й МОЖЕ КРАЩЕ ВIДМОВИТИСЯ, ХОЧ ВОНА Й МОЖЕ 
БУТИ ЦIКАВОЮ»...БУТИ ЦIКАВОЮ»...
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Миколаєва, 
Харкова. Такi нинi часи, що люди 

вимушенi тiкати вiд вiйни, а ми радi їх пiдтримати...

– Чи вдалося вiдновити у такiй ситуацiї обсяги виробництва?

– Ще i як вдалося! Початок весни ми вiдпрацювали навiть 
краще, нiж сподiвалися. У травнi змогли вийти на довоєннi по-
казники. А вже у вереснi їх суттєво перевершили i тримаємо та-
кий темп. Бiльше того: компанiя Strateg планує розвиток, мрiє 
про новi досягнення, тож вiдновила свою участь у виставках за 
кордоном.

ЧЕРЕЗ ВИСТАВКИ –
НА ЄВРОПЕЙСЬКИЙ РИНОК!

– Розкажiть про участь у виставках докладнiше.

– Вперше ми поїхали на такий захiд як учасники в 2016 роцi. 
У Нюрнберзi вiдбувається найбiльша виставка з дитячого асор-
тименту в усiх його аспектах, i пiд iгри видiлено кiлька окремих 
величезних павiльйонiв. Є i павiльйон, де розмiщуються лише 
новачки. Ми вирiшили першого разу взяти невеликий стенд, 
десь метрiв на дев’ять, адже мали виставити лише 30 позицiй – 
настiльнi iгри, набори для творчостi. А оскiльки в нашiй країнi 
вже точилася вiйна, ми привезли все, тематично пов’язане 
з Україною, те, що було позначене патрiотизмом. I взяли з со-
бою прапор України для оформлення. Чесно кажучи, ми реаль-
но були гордi! Я тодi була при надiї, вже на сьомому мiсяцi, отож 
наш Платончик теж став учасником нашої першої виставки. 
(Посмiхається.)

I ось, починаючи з 2016-го, ми щороку брали участь у 
виставцi в Нюрнберзi аж до пандемiї коронавiрусу. Тодi її про-
ведення було призупинене, а цього року вiдновлене. Нинi 
учасникiв було набагато менше, не всi ще вiдiйшли вiд шоку. А 
ось ми, попри вiйну, поїхали вiдносно великим колективом. Це 
начальник вiддiлу продажiв, менеджери i ми з Олександром. Ви-
брали для показу повнiстю патрiотичнi сюжети в картинах за но-
мерами – скажiмо, байрактар, україночки. I настiльнi iгри – теж 
патрiотичної української тематики. Наша участь виявилася про-
дуктивною, люди пiдходили, цiкавилися, особливо поляки. Було 
чимало представникiв наших українських мереж продажу, вони 
завжди до нас пiдходять, цiкавляться. Тож привезли чимало 
контактiв для подальшої роботи.

Пiсля Нюрнберга переїхали до Франкфурта, де вiдбуваються 
виставки бiльш творчого напрямку, зокрема товарiв дитячо-
го творчого розвитку. На цю виставку ми повезли лише кар-
тини за номерами i алмазнi картини. Знову таки, їхня сю-
жетна лiнiя здебiльшого була пов’язана з нашою країною. У 
нас був дуже гарний стенд, i ми буквально викликали фурор. 
Взагалi ця виставка не така масштабна i бiльш атмосфер-
на. Також привезли багато контактiв. Це був кiнець сiчня –
лютий, а в березнi ми взяли участь ще в однiй виставцi – у 
Польщi, у мiстi Кельце. Вона вузькопрофiльна, i участь в нiй бе-
руть в основному польськi компанiї. Однак нас нинi польський 
ринок дуже цiкавить, тому поїхали ринок дуже цiкавить, тому поїхали 

i туди. А ще 
цього року у листопадi ми хоче-

мо поїхати до Китаю i взяти участь у виставцi в мiстi Гуанчжоу. 
Сподiваємося, що вiдновить свою дiяльнiсть i київська «Бебi-
експорт», яка перервалася ворожою агресiєю, тож тодi, безу-
мовно, представимо свою продукцiю i там.

«ВСЕ БУДЕ УКРАЇНА»!
– Ви згадали про патрiотичний асортимент. Певно, за мину-

лий воєнний рiк такої продукцiї стало набагато бiльше?

– Звичайно! Коли повернулися до роботи, то ми з Олексан-
дром звернулися до колективу: потрiбнi патрiотичнi iграшки, зо-
крема такi, якi можна покласти до кишенi, коли бiжиш до укрит-
тя. Наш вiддiл дизайну розробив серiю патрiотичних iгор, якi 
стали дуже популярними. Це, скажiмо, «Доброго вечора, ми з 
України», «Все буде Україна», «Скажи «Паляниця», «Ой, у лузi», 
«Знай наших». Реакцiя покупцiв переконала: люди у захватi, 
вони писали нам, дякували, дiлилися своїми враженнями i 
навiть давали поради, пiдказували iдеї. Серiя патрiотичних iгор 
i далi доповнюється, адже подiї, здатнi надихнути на створення 
нових iгор, вiдбуваються чи не щодня, та й мемiв не бракує. А 
ще плануємо розробити стратегiчну гру за мотивами сучасної 
росiйсько-української вiйни.

Усi нашi iгри стали україномовними. Ми i самi свiдомi того, що 
є така потреба у покупця, i нашi партнери – мережi магазинiв – 
перестали брати iгри, виконанi росiйською. Бiльше того, зараз 
ми багато експортуємо до тих країн, якi прийняли наших виму-
шених бiженцiв з дiтками, i тамтешнi магазини залюбки беруть 
нашу продукцiю на продаж, особливо у Польщi. Друга актуальна 
особливiсть – цiна: ми зрозумiли, що варто бiльше виробляти 
недорогих iгор, вартiстю до 150 гривень, адже з грошима у лю-
дей зараз сутужно, а все одно дiткам щось купують, роблять по-
дарунки...

ДЖЕРЕЛА НАТХНЕННЯ ТА ЕНЕРГIЇ
– Що Вас надихає нинi, що наповнює енергiєю у цi непростi 

для України днi? 

– Насамперед, як і кожну жiнку, мене надихає сiм’я – мiй 
чоловiк Олександр, сини Платон та Микола. Як керiвника 
бiзнесу сповнюють енергiєю нашi спiвробiтники – люди творчi, 
небайдужi, захопленi нашою спiльною справою. Як громадянку 
надихає мужнiсть наших захисникiв, єднiсть українцiв у нашому 
спiльному протистояннi вороговi. Я щодня переглядаю новини i 
всiм серцем бажаю, щоб Україна скорiше здобула перемогу, а 
вiроломний агресор вiдповiв за злочини, якi скоїв. I я впевнена, 
що так i буде, бо дiю законiв Всесвiту нiхто не здатний вiдмiнити.

Взагалi для мене основне джерело натхнення – простi речi, з 
яких i складається наше життя. Гарна погода, смачна кава, прогулян-
ки з сином, тренування в спортзалi, улюблена робота, спiлкування 
з чоловiком i друзями, перегляд улюбленого кiнофiльму, читання... 
Тобто все те, вiд чого я отримую щоденне задоволення.

– Ви з Олександром партнери i по життю, i по роботi. 

Важко гармонiйно поєднувати цi два аспекти, чи, навпа-

ки, ви краще розумiєте одне одного?

Миколаєва, 
Харкова Такi нинi часи що люди

i туди. А ще 
цього року у листопадi ми хоче-

мо поїхати до Китаю i взяти участь у виставцi в мiстi Гуанчжоу. 
Сподiваємося що вiдновить свою дiяльнiсть i київська «Бебi

«ЯК І КОЖНУ ЖIНКУ, МЕНЕ НАДИХАЄ СIМ’Я – «ЯК І КОЖНУ ЖIНКУ, МЕНЕ НАДИХАЄ СIМ’Я – 
МIЙ ЧОЛОВIК ОЛЕКСАНДР, СИНИ ПЛАТОН ТА МИКОЛА». МIЙ ЧОЛОВIК ОЛЕКСАНДР, СИНИ ПЛАТОН ТА МИКОЛА». 
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«ПРАГНУ, ЩОБ «ПРАГНУ, ЩОБ 
КОЖНИЙ МIЙ ВИРIБ КОЖНИЙ МIЙ ВИРIБ 

ДОПОМАГАВ СТВОРЮВАТИ ДОПОМАГАВ СТВОРЮВАТИ 
ЧУДОВУ АТМОСФЕРУ, ТОМУ ЧУДОВУ АТМОСФЕРУ, ТОМУ 
НIКОЛИ НЕ РОБЛЮ ДЕКОР НIКОЛИ НЕ РОБЛЮ ДЕКОР 
БЕЗ ГАРНОГО НАСТРОЮ БЕЗ ГАРНОГО НАСТРОЮ 
I ДУШЕВНОГО СПОКОЮ. I ДУШЕВНОГО СПОКОЮ. 
ВВАЖАЮ, ЩО КОМПОЗИЦIЯ ВВАЖАЮ, ЩО КОМПОЗИЦIЯ 
ПОВИННА НЕСТИ ТIЛЬКИ ПОВИННА НЕСТИ ТIЛЬКИ 
ПРИЄМНI ЕМОЦIЇ».ПРИЄМНI ЕМОЦIЇ».
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– У сiм’ї, як i в бiзнесi, iнодi виникають непорозумiння. 
Спираючись на свiй життєвий досвiд, можу сказати, що 
найголовнiше – вмiти робочi питання залишати на роботi, а 
вдома бути чоловiком i дружиною, татом i мамою, а не бiзнес-
партнерами. Iнодi важко триматися цiєї гранi, коли на роботi 
щось iде не так, але про нашi ролi вдома нам нагадує наш Плато-
ша. Робота – це, звiсно, важливо, але тепло сiмейних стосункiв 
для мене на першому мiсцi.

– Певно, чоловiковi досить важко Вас здивувати якимось 

подарунком, зважаючи на те, що робота пов’язана з постiйним 

креативом та генеруванням iдей?

– Коли постiйно працюєш з креативними людьми, то 
починаєш розумiти, наскiльки ресурс iдей невичерпний. Тому 
мене можна здивувати чи порадувати якимись маленькими 
приємними сюрпризами. Наприклад, якось iду з молодшим си-
ном з тренувань по карате до своєї машини (я теж тренуюся в 
цей час, щоб не втрачати час i тримати форму), аж бачу – в мене 
на лобовому склi лежить троянда. Отаке мене здатне здивувати 
i порадувати до слiз! Або ось одного разу на день народження 
син подарував менi картину, яку намалював своїми маленьки-
ми пальчиками, а в процесi малювання був також задiяний тато. 
Було дуже приємно.

АТМОСФЕРНЕ ХОБI – 
ОСОБИСТА НIША ДЛЯ ТВОРЧОСТI 
I БIЗНЕСУ

– Тим часом справжнiй креатив у своїй родинi виявляєте 

саме Ви. Адже маєте незвичайне хобi?

– У мене справдi є хобi, яке дарує задоволення i можливiсть 
самостiйної творчостi, допомагає вiдволiктися вiд щоденних 
турбот... Я власноруч створюю декоративнi композицiї. По-
чинала з новорiчних, потiм були на Великдень, а зараз виго-
товляю i на замовлення те, що має прикрасити рiзнi iнтер’єри. 
Це величезне задоволення – дарувати людам приємнi емоцiї 
своїми витворами. Коли менi пишуть слова подяки, схвальнi 
вiдгуки, ще бiльше хочеться створювати щось нове, гарне i не-
повторне.

Певний час у мене був острах перед створенням великих 
композицiй. Закупила такi великi кошики i вiдклала на потiм. 
Але потiм взяла себе в руки: «Iра, треба розвиватися!», i почала 
робити. Уже готова одна композицiя, i так гарно вийшло! А ще я 
подала заявку на участь у новорiчнiй виставцi, яка вiдбудеться 
у Києвi у вереснi. Грошi за мiсце чималi, не знаю, коли їх вiдiб’ю, 
але не хочу шкодувати, що не скористалася такою нагодою. Як 
кажуть, краще зробити i вже потiм пожалкувати, нiж не робити 
зовсiм! Це, до речi, i моя особиста бiзнес-нiша: сама витрачаю – 
сама заробляю. Отож, з червня вже починаю робити композицiї 
для цiєї виставки, щоб усе встигнути i зробити так, як хочеть-
ся. А хочеться завжди досконалостi! Складовi вишукую по всiй 
Українi у тих продавцiв, що завозять товар оптом з Китаю i тут 
продають. Уже дещо купила для майбутнiх композицiй...

Я досить довго думала, як назвати своє хобi i свою торго-
ву марку. Згодом дiйшла думки, що оскiльки ми всi любимо 
приємну, затишну, теплу атмосферу i вдома, i в офiсi, то варто 
дати своїй торговiй марцi таку назву – «АтмоСферА». Прагну, 
щоб кожний мiй вирiб допомагав створювати чудову атмосфе-
ру, тому нiколи не роблю декор без гарного настрою i душевного 
спокою. Вважаю, що композицiя повинна нести тiльки приємнi 

емоцiї.

МРIЇ МАЮТЬ ЗБУВАТИСЯ!
– У Вас є улюблена фраза або формулювання для життєвого 

кредо?

– Можу сказати, що таким для мене стало кредо нашої компанiї 
«Strateg» – «Дiти – наше майбутнє». Я переконана, що вiд того, як 
ми виховаємо наших дiтей зараз, залежить те, куди прийде наша 
цивiлiзацiя. Або це будуть теплi й чуйнi люди, яким не хочеться во-
ювати, а навпаки – розвиватися та пiдкорювати свiт, зберiгаючи 
навколишнє середовище. Або це будуть невеликi скупчення лю-
дей на залишках нашої планети, з якої ми висмоктали всi ресур-
си. Якщо ж мислити у межах не планетарних, а стосовно нашої 
країни, то ми не збудуємо громадянське суспiльство рiвних мож-
ливостей без виховання молодi, яка вiдчуватиме вiдповiдальнiсть 
за майбутнє України, буде здатна вiдбудувати її пiсля вiйни i 
вiдстоювати справжнi цивiлiзацiйнi цiнностi i людськi чесноти.

– Вiйна бiльшiсть з нас змусила поставити здiйснення мрiй та 

реалiзацiю амбiтних планiв на паузу. Але це, здається, не про Вас ...

– Не можу сказати, що мої мрiї не стали на паузу. Так, деякi з 
них втiлилися, але далеко не всi, як i у бiльшостi українцiв. Звичай-
но, разом з Олександром ми плануємо розвивати нашу компанiю 
i, мабуть, щодо цього заповiтна мрiя – вийти на європейський ри-
нок, здобути прихильнiсть європейського вимогливого спожива-
ча. Ще хочу розвивати свою творчу торгову марку «АтмоСферА» i 
пiдкорювати серця людей своїми виробами. Певно, стану ближ-
че до успiху на цих обох напрямах пiсля запланованої нами на 
лiто поїздки до Китаю: хочу побувати на їх величезних ринках, по-
знайомитися з тими складовими, з яких можна робити i новi iгри, 
i мої композицiї. Такi поїздки завжди дарують новi iдеї. Ось вам 
ще одна мрiя, сподiваюся – цiлком досяжна.

Загалом я з Олександром i вся наша команда намагаємось 
рухатися вперед i не зупинятися на якихось досягненнях. Так, це 
нинi важко, але чоловiкам i жiнкам, якi нинi служать у Збройних 
Силах України, набагато важче. Нашi серця сповненi вдячностi 
до захисникiв. Переконана, що перемога буде за нами, а ми 
завжди будемо разом з нашою країною i з нашим народом. 

При пiдготовцi матерiалу використано фрагменти 
з публiкацiї про Iрину Сивак у журналi «VIVA».
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цього 
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лауреаткою  
рейтингу 
«100 жінок 
Одещини, 
що наближають 
перемогу»
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«ЗАВДАНЬ СТАЛО БIЛЬШЕ, 
А ЧАСУ ДЛЯ ЇХ ВИКОНАННЯ – 
МЕНШЕ»

– Ранок 24 лютого 2022 року назавжди за-

лишиться у пам’ятi всiх українцiв. Яким вiн був для 

Вас?

– Незважаючи на початок вiйни, поїхала на ро-
боту. Голова Одеської обласної ради Григорiй Дiденко 
зiбрав нас i сказав: наш обов’язок – ходити на службу 
i професiйно виконувати свої службовi обов’язки. Ча-
стина спiвробiтникiв мого управлiння виїхала за кор-
дон. Але потiм все потихеньку почало вiдновлюватися. 
Майже всi, хто поїхав, повернулися.

– А ви виїжджали?

– Нi, я в Одесi всю вiйну з першого дня 
повномасштабної ворожої агресiї.

– Чи змiнилася робота управлiння за умов 

вiйни?

– Змiнилася докорiнно. Роботи побiльшало, i 
робити її доводиться в прискореному режимi. Вiйна 
пред’являє особливий рахунок усiм якостям людини – 
особистiсним, професiйним, перевiряє готовнiсть 
до напруженої командної роботi. Змiнився ритм 
роботи, вiн став жорсткiшим. Якщо ранiше мож-
на було все робити спокiйно i вiдповiдно до 
намiченого плану, то сьогоднi, буває, зранку ста-
виться десять завдань i половину з них до вечо-
ра вже треба вирiшити. Не всi здатнi впоратися. 
Минулий рiк щодо кадрiв був складним. Зараз пiд 
моїм керiвництвом працює 31 людина, до лютого 
2022-го штат складався з 45 спiвробiтникiв. Про-
цес психологiчної перебудови виявився дуже не-
простим. Але потiм залишилися тi, хто витримав но-
вий, воєнний ритм роботи.

УКРИТТЯ ДЛЯ ДIТЕЙ – 
ОДНЕ З ГОЛОВНИХ ЗАВДАНЬ

– Якi новi напрями з’явилися у вашiй роботi?

– Ремонт та облаштування укриттiв – ось це ста-
ло основним у дiяльностi управлiння у воєнний час. 
Зокрема ми займаємося облаштуванням укриттiв 
у школах-iнтернатах. Всю необхiдну документацiю 
доводиться готувати в прискореному режимi. Торiк 

фiнансування на першi об’єкти надiйшло лише у 
вереснi. Цього року поки що грошей не було, але до 
початку робiт з ремонту укриттiв у дитячих навчаль-
них закладах треба бути готовим. До 1 вересня – 
якихось три мiсяцi, час пролетить швидко. А так хо-
четься, аби вихованцi шкiл-iнтернатiв змогли не 
лише повернутися до країни, а й сiсти за парти.

Обговорюється питання фiнансування 
будiвництва повноцiнних бомбосховищ у дитя-
чих навчальних закладах, у яких немає пiдвалiв 
та найпростiших укриттiв. Але це дорогий захiд. До 
того ж дiє, як i ранiше, постанова Кабмiну № 590, 
яка обмежує статтi бюджетних видаткiв. Зокрема, 
через встановленi обмеження не вдалося завер-
шити всi документальнi та фiнансовi формальностi з 
капiтального ремонту спорткомплексу «Олiмпiєць». 
Безумовно, якщо уряд перегляне вищезгада-
ну постанову, пом’якшить вимоги до бюджетних 
видаткiв, тодi можливостей для реалiзацiї планiв 
на цей рiк буде набагато бiльше.

ПРОБЛЕМНI ПИТАННЯ 
ПОТРЕБУЮТЬ НЕЛЕГКИХ 
РIШЕНЬ

– Загалом у обласнiй комунальнiй власностi 

перебуває близько 250 об’єктiв сфери охоро-

ни здоров’я, освiти, а також будiвлi – пам’ятки 

архiтектури. I всi вони потребують вашої уваги. Але що 

сьогоднi турбує найбiльше, крiм уже сказаного вище?

– Найбiльш проблемним питанням, на мою 
думку, є стан лiкарень у районах областi. Будинкам 
мед установ необхiдний капiтальний ремонт, багато 
з них у жалюгiдному станi, там багато рокiв нiчого 
не робили. I ця ситуацiя загострилася в умовах 
вiйни, адже навантаження на багато лiкарень та 
полiклiнiк значно зросло через наплив внутрiшнiх 
вимушених бiженцiв...

Особливу мою тривогу викликає станови-
ще обласної дитячої клiнiчної лiкарнi, що на вулицi 
Академiка Воробйова. Тут чудовi фахiвцi, i для роботи 
вони мають сучасне, передове медичне обладнання. 
Але умови, в яких працює медперсонал – це просто 
незрозумiло! Насамперед необхiдно добудувати ба-
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ДОЛЯ БАГАТЬОХ ОБ’ЄКТIВ ОБЛАСНОЇ КОМУНАЛЬНОЇ ВЛАСНОСТI 
НЕЗМIННО ВИКЛИКАЄ СУСПIЛЬНИЙ IНТЕРЕС. ЦIКАВИТЬ ТАКОЖ, 
ЗА ЯКИМ ПРИНЦИПОМ ВIДБУВАЮТЬСЯ ЗМIНИ СТАТУСУ ДЕЯКИХ 
УСТАНОВ, ПРИЄДНАННЯ ОДНИХ ДО IНШИХ. ЦI ПИТАННЯ 
НЕ ЗIЙШЛИ З ПОРЯДКУ ДЕННОГО I ПIД ЧАС ВОЄННОГО 
СТАНУ. ХОЧА, БЕЗУМОВНО, ЗАГАЛОМ НАПРЯМИ ДIЯЛЬНОСТI 
ДЕРЖАВНИХ ОРГАНIВ, У ТОМУ ЧИСЛI Й ТИХ, ЩО ВIДПОВIДАЮТЬ 
ЗА КОМУНАЛЬНУ ВЛАСНIСТЬ, ЗМIНИЛИСЯ РАДИКАЛЬНО. ЯК 
ВПЛИНУЛА ПОВНОМАСШТАБНА ВIЙНА НА РОБОТУ УПРАВЛIННЯ 
З МАЙНОВИХ ВIДНОСИН ОДЕСЬКОЇ ОБЛАСНОЇ РАДИ? ПРО ЦЕ 
МИ РОЗМОВЛЯЄМО З НАЧАЛЬНИКОМ УПРАВЛIННЯ ЛАРИСОЮ 
СОКОЛIК, ЯКА СТАЛА ЛАУРЕАТОМ РЕЙТИНГУ «100 ЖIНОК 
ОДЕЩИНИ, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ»: ПРО ВIЙНУ, ПРО 
ТРИВОГИ ТА ЗАВДАННЯ, ДОСЯГНЕННЯ ТА МРIЇ.
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пансеру до обласної клiнiчної лiкарнi. Диспансер не мав грошей 
на виплату заробiтної плати, а зараз лiкарi продовжать працю-
вати за своїм профiлем, зi своїми пацiєнтами. Або злиття облас-
ного шпиталю ветеранiв вiйни на 15-й станцiї Великого Фонтану 
з очним шпиталем для ветеранiв вiйни, який займав будiвлю на 
вулицi Леонтовича.

...Ще один незвичний, але дуже важливий напрям роботи 

управлiння облради з майнових вiдносин – взаємодiя з наши-

ми вiйськовими. Але начальник управлiння на питання про таку 

дiяльнiсть вiдповiдає коротко i чiтко: «Поки йде вiйна, будь-яка 

iнформацiя щодо цього буде зайвою».

ЧОТИРИ ВИЩИХ ОСВIТИ – 
ДЛЯ ТВОРЧОЇ НАТУРИ

– Коли Ви були призначенi на нинiшню посаду, у ЗМI писа-

ли: приїхала з Києва, але має зв’язки в Одесi. Що це за зв’язки?

– Та я одеситка у п’ятому поколiннi! Народилася у 7-му по-
логовому будинку на Черемушках, жила в цьому районi до пер-
шого класу. Потiм з батьками переїхала на житловий масив Ко-
товського. Київ з’явився у моєму життi набагато пiзнiше, i це 
пов’язано з освiтою. А щодо згадок у ЗМI, про якi згадали, то я 
завжди кажу: «Не збирайте плiток мiстом. Звертайтеся до пер-
шоджерела». (Смiється.)

– Однак скористаємося чутками ще раз. Кажуть, у Вас цiлих 

три вищi освiти i Ви продовжуєте навчатися.

– Пiдтверджую чутки! (Посмiхається.) У мене – три вищi 
освiти: iнженер-землевпорядник (Одеський державний аграр-
ний унiверситет), юрист (закiнчила Нацiональну академiю МВС у 
Києвi), магiстр державного управлiння: Одеський регiональний 
iнститут управлiння при президентi України закiнчила у 2011 
роцi, два роки тому вступила в аспiрантуру, а наступного маю за-
хищати дисертацiю.

Крiм того, зараз здобуваю четверту вищу освiту – в Одеськiй 
державнiй академiї будiвництва та архiтектури. Навiщо? Ну, 
не для колекцiї дипломiв, звiсно. Коли почала працювати в 
управлiннi з майнових вiдносин, вiдчула прогалини у своїй 
освiтi, а я така людина, яка звикла в тому, чим займаюся, розби-
ратися досконало, до найменших нюансiв. Тому, щоб професiйно 
розбиратися в будiвельнiй сферi, довелося знову йти вчитися.

– Напевно, таким обсягом знань хочеться подiлитися не 

лише в рамках службових обов’язкiв...

– Є таке... Коли знаходжу для цього час, пишу статтi на тему 
державного управлiння, взаємодiї держави та бiзнесу. До речi, 
двi з них розмiщенi у престижнiй бiблiографiчнiй та реферативнiй 
базi даних, що рецензується науковою лiтературою Scopus. Коли 
таким чином вдається заявити про свою компетенцiю, це тiшить.

– А на що ще хочеться знайти час?

– Зараз iз цим дуже складно... Але найбiльше я люблю чи-
тати, причому не електроннi, а паперовi книжки. Особливо тi, 
де мова йде про тi чи iншi аспекти психологiї. I сама уривками 
пишу книжку, де окремою сюжетною лiнiєю iдуть мої спогади про 
подорожi. Пишу, коли є натхнення, навiть за умов вiйни знаход-
жу хвилинку для творчостi.

– Чи є заповiтна мрiя, яку хочеться втiлити пiсля нашої пере-

моги?

– Мрiю знову поїхати до Тибету, побачити священну гору Кай-
лас. Свого часу зустрiчi з мiсцевими ченцями змiнили моє життя. 
Зокрема, займатися йогою я почала пiсля знайомства з Тибетом.

– Непросто привабливiй творчiй жiнцi керувати такою склад-

ною структурою, як управлiння з майнових вiдносин...

– Треба працювати у рамках чинного законодавства. Тодi 
все буде просто! 

гатостраждальний новий корпус лiкарнi. Але спочатку потрiбне 
фiнансування хоча б у тому обсязi, щоб оновити та актуалiзувати 
всю будiвельну документацiю, зробити новий проєкт.

– Ми спостерiгаємо приєднання одних установ до iнших, 

триває процес укрупнення, зокрема – у сферi медицини. Який 

принцип є основою таких рiшень?

– В основi процесу оптимiзацiї у сферi охорони здоров’я ле-
жить економiчний чинник. Не коментуватиму причин, з яких 
низка лiкувальних закладiв не отримала пакети Нацiональної 
служби здоров’я України на надання тих чи iнших медичних по-
слуг. Але це факт. Зокрема, Одеська обласна стоматологiчна 
полiклiнiка не мала жодного пакету НСЗУ, що й призвело до 
постiйної заборгованостi iз заробiтної плати. У результатi борг 
сягнув двох мiльйонiв гривень. Так далi не могло тривати. Тому 
було ухвалене рiшення об’єднати стоматполiклiнiку з iншою, на-
багато успiшнiшою комунальною медичною установою – об-
ласним лiкувально-фiзкультурним диспансером, який до мо-
менту об’єднання вже отримав кiлька пакетiв НСЗУ. Ефект вiд 
злиття вже є. Лiкувально-фiзкультурний диспансер, приєднавши 
стоматполiклiнiку, уклав договiр iз НСЗУ на отримання пакету 
стоматологiчних послуг.

– Як це рiшення вплинуло на долю спiвробiтникiв обласної 

стоматологiчної полiклiнiки?

– Власне, нiяк. Лiкарi, медсестри перейшли до штату 
лiкувально-фiзкультурного диспансеру, але як працювали, так i 
продовжують працювати у своїх кабiнетах у тiй самiй будiвлi на 
Торговiй, 15. Тiльки у трудовiй книжцi з’явиться запис «Одеський 
обласний лiкувально-фiзкультурний диспансер».

– Чи є iншi приклади такого обумовленого суто економiчними 

мотивами об’єднання?

– Звичайно. Скажiмо, приєднання ендокринологiчного дис-

 Лариса Соколік з дипломом лауреатки рейтингу 
«100 жінок Одещини,  що наближають перемогу»

ПЕРСОНА СУСПІЛЬСТВО
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В Одесi вiдбулася органiзована рухом «Зе!Жiнки» регiональна конференцiя 
«Безбар’єрна Україна». Участь у заходi взяли громадськi дiячi, вiйськовi, 
представники державних структур та органiв самоврядування Одещини, 
паралiмпiйцi, медики, науковцi, спiвробiтники пiдприємств, на яких працюють 
люди з iнвалiднiстю. До заходу долучилися в.о. начальника Одеської ОВА Борис 
Волошенков, голова Одеської облради Григорiй Дiденко, народнi депутати вiд ПП 
«Слуга народу» Юлiя Дiденко та Олексiй Леонов. Модератором конференцiї стала 
лiдерка руху «Зе!Жiнки» на Одещинi депутатка облради Наталiя Данилко.

СУСПІЛЬСТВОСУСПІЛЬСТВО

КОНФЕРЕНЦIЯ
«БЕЗБАР�ЄРНА УКРАЇНА»:
СПIЛЬНО РУХАЄМОСЯ 
ДО ЄВРОПЕЙСЬКИХ СТАНДАРТIВ

Пiд час конференцiї було презен-
товано «Довiдник безбар’єрностi» – 
гiд з коректного спiлкування, у якому 
зафiксованi новi норми безбар’єрної 
мови.  Його створення – це iнiцiатива i 
флагманський проєкт першої ледi України 
Олени Зеленської; вiн створений у 
спiвпрацi з громадськими органiзацiями, 
правозахисниками, психологами, бать-
ками, що виховують дiтей з iнвалiднiстю, 
українськими та мiжнародними експер-
тами.

– Зараз щодня українськi вiйськовi 
та мирнi громадяни отримують важкi по-
ранення, якi можуть повнiстю змiнити 
їхнє подальше життя, – зауважив го-
лова Одеської обласної ради Григорiй 
Дiденко. – Якщо ми говоримо про 
пiслявоєнне вiдновлення України, то 
маємо враховувати потреби цих людей. 
Тобто важливiсть безбар’єрностi зараз 
зростає у геометричнiй прогресiї. Нинi 
ми вже керуємося основними засада-
ми та принципами безбар’єрностi у рай-
онах та громадах Одещини i будемо про-
довжувати їх втiлювати... Тож ми спiльно 

рухаємось до європейських стандартiв 
безбар’єрностi.

Менторка руху «Зе!Жiнки» Одещини, 
народна депутатка України Юлiя Дiденко 
пiдкреслила: «Безбар’єрнiсть – це забез-
печення рiвних прав i можливостей для 
кожного. Це комплексний пiдхiд до по-
долання бар’єрiв... Це доступнiсть мiста, 
робочi мiсця для людей з iнвалiднiстю, 
iнклюзивна освiта, медична i психологiчна 
пiдтримка та багато-багато iншого. 
Суспiльство повинне змiнити своє став-
лення до проблематики безбар’єрностi».

Дискусiї, якi проходили пiд час двох 
панелей – «Безбар’єрнiсть як нова 
суспiльна норма» та «Мiсто без бар’єрiв: 
особистий досвiд», не залишили бай-
дужими нiкого з присутнiх. Зокрема, 
своїм власним, не зовсiм позитивним 
досвiдом подiлилася Руслана Данилкiна 
– вiйськова, яка пiд час виконання бой-
ового завдання отримала важке по-
ранення, внаслiдок чого їй було ампу-
товано ногу. Нинi дiвчина рухається з 
допомогою протезу. Вона розповiла, з 
якими труднощами їй довелося, на жаль, 

зiткнутися в процесi реабiлiтацiї та про-
тезування.

Як модераторка конференцiї Наталiя 
Данилко, так i учасники дискусiї ак-
центували увагу на тому, що тема 
безбар’єрностi стосується не лише людей 
з особливими потребами та iнвалiднiстю. 
Тож у своїх виступах присутнi торкалися 
рiзних численних проблем, що виника-
ють у процесi створення безбар’єрного 
простору в нашому регiонi, а також гово-
рили про шляхи їх подолання.

Пiд час конференцiї було вруче-
но дипломи лауреаток рейтингу «100 
жiнок Одещини, що наближають пере-
могу» Русланi Данилкiнiй, Юлiї Дiденко та 
Наталiї Данилко. 

Юлiя Дiденко

Наталiя Данилко

Руслана Данилкiна
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КОНЦЕРТОМ У ВЕЛИКIЙ ЗАЛI 
ОДЕСЬКОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ МУЗИЧНОЇ 
АКАДЕМIЇ IМЕНI А.В. НЕЖДАНОВОЇ 
I НАГОРОДЖЕННЯМ ЛАУРЕАТIВ 
ЗАВЕРШИВСЯ ДРУГИЙ МIЖНАРОДНИЙ 
КОНКУРС «BEL CANTO», ПРИСВЯЧЕНИЙ 
ПАМ’ЯТI ВИДАТНИХ СПIВАКIВ – 
НАРОДНИХ АРТИСТIВ УКРАЇНИ 
МИКОЛИ ОГРЕНИЧА ТА IВАНА 
ПОНОМАРЕНКА. ЧЛЕНИ СIМЕЙ 
МИКОЛИ ЛЕОНIДОВИЧА ТА IВАНА 
ВIКТОРОВИЧА БУЛИ ПРИСУТНI В ЗАЛI.

БЕЗ МИСТЕЦТВА СПIВУ 
НЕ УЯВИТИ МАЙБУТНЬОГО!

КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Марiя Гудима

32 #132’2023

Віра Ревенко 
відкриває 

церемонію 
нагородження 

переможців 
та гала-концерт

Конкурсантів, 
членів журі 
та  гостей вітає 
ректор ОНМА 
професор 
Олександр 
Олійник
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Директору і засновниці конкурсу 
«Bel Canto», професору ОНМА, народній 
артистці України та незмінному голові журі 
Вірі Ревенко вдалося зібрати зіркову ко-
манду для оцінювання молодих талантів. 
Почесним членом журі знову стала леген-
дарний концертмейстер, заслужена ар-
тистка України Людмила Іванова, яка свого 
часу працювала з Іваном Пономаренком. 
Також до складу журі ввійшли завідувачка 
кафедрою сольного співу ОНМА, про-
фесор, народна артистка України Олена 
Стаховська; проректор ОНМА, професор, 
доктор мистецтвознавства, народна ар-
тистка України Ольга Оганезова-Григорен-
ко; професор ОНМА, заслужена артистка 
України Аліса Джамагорцян; доцент ка-
федри сольного співу, заслужена артистка 
України Ірина Берлізова; доцент, солістка 
Одеської філармонії, заслужена артист-
ка України Лілія Давиденко; професор 
Національної музичної академії України 
ім. П.І. Чайковського, народна артист-
ка України Людмила Довгань;  провідний 
соліст Національної опери України 
ім. Тараса Шевченка, заслужений артист 
України Сергій Ковнір; провідний кон-
цертмейстер Національної опери України 
ім. Тараса Шевченка Костянтин Фесенко.

– Наш конкурс, попри вiйну, пройшов 

дуже успiшно, – розповiдає Вiра Ревен-
ко. – Дякувати Богу i Збройним Силам 

України – все вiдбулося, як планувалося, 

i вдалося вийти на високий рiвень. Я дуже 

вдячна долi, що дала менi можливiсть за-

початкувати i проводити таке творче зма-

гання у пам’ять про великих артистiв, 

чия доля була тiсно пов’язана з Одесою 

i Одеською консерваторiєю. Iмена По-

номаренка та Огренича повиннi звучати 

завжди! Вдячна спонсору Михайлу По-

живанову, вдячна ректору нашої академiї 

Олександру Олiйнику за велику пiдтримку –

i фiнансову, i моральну. Дуже рада, що 

вперше пiд час третього туру та гала-кон-

церту конкурсанти мали змогу виступати з 

симфонiчним оркестром оркестрово-ди-

ригентського факультету нашої академiї. 

Диригентами були лауреат мiжнародних 

конкурсiв Андрiй Чорний та виконуючий 

обов’язки головного диригента Одесько-

го нацiонального театру опери та балету 

Володимир Врублевський.

Як засновниця конкурсу i голова журi 

я дуже стежу за тим, щоб конкурс був чес-

ним та прозорим. Цього разу участь взяло 

понад 30 вокалiстiв, серед них виявилося 

багато сильних, i ми вирiшили подiлили всi 

премiї. Гран-прi не присудили, але першi 

премiї отримали вiдразу три конкурсанти: 

два студенти Київської музичної академiї i 

один – Одеської. Двi другi та двi третi премiї 

також дiсталися достойним претендентам, 

а ще є дипломанти конкурсу, в тому числi – 

з Китайської Народної Республiки. До речi, 

на першому конкурсi були представники 

i Литви, i Молдови, що зараз, звичайно, 

неможливо через вiйну...

Студентський оркестр чудово впорав-
ся з найскладнiшою програмою з творiв 
українських та захiдноєвропейських 
композиторiв. Конкурсанти виконували 
українськi народнi пiснi, арiї з опер.

– Ми не дiлили учасникiв за вiковими 

категорiями, – додає Вiра Олексiївна. –
Змагалась молодь вiд 21 до 28 рокiв. До 

речi, нашого студента, тенора Вiталiя Смир-

нова – одного з тих, кому дiсталася перша 

премiя, ми жартома називаємо «онуком» 

професора Дуди, адже вiн навчається в 

учня Анатолiя Iвановича Олега Злакома-

на. Вiталiй блискуче виконав арiю Андрiя з 

опери «Катерина» Аркаса. Два киянина – 

студенти Нацiональної музичної академiї 

України, котрi роздiлили з ним головну на-

городу, теж мають неабияких педагогiв. 

Учень Сергiя Ковнiра – чудовий баритон 

Нiкiта Наумов – отримав ще й диплом як 

наймолодший учасник, йому лише 21 рiк, 

вiн достатньо професiйно пiдготовлений i 

має прекраснi природнi данi. А Владислав 

Фомiних – вихованець народного артиста 

України, солiста Київської нацiональної 

опери Сергiя Магери – має рiдкiсної кра-

си бас-баритон i вже сам пiдкорює опер-

ну сцену.

Звичайно, я щаслива, що це свято му-

зики вiдбулося. Якщо ми будемо сьогоднi 

пiдтримувати нашу творчу молодь саме та-

кою переконанiстю в тому, що ми на пра-

вильному шляху, що музика, мистецт-

во, культура дуже важливi й потрiбнi 

українському суспiльству, тодi в нас є 

завтрашнiй день. Творчiсть взагалi, а осо-

бливо голос, залежить вiд стану душi. Сту-

денти багато працюють i вiрять у те, що 

це потрiбно людям i країнi. Як ми може-

мо цим знехтувати? Я вдячна нашим вихо-

ванцям за те, що вони у такий важкий на-

вчальний рiк, почасти без свiтла та зв’язку, 

наполегливо працювали, дали понад 20 

благодiйних концертiв на рiзних майдан-

чиках Одеси. Це високе громадянське 

сумлiння переконує: у нашого мистецтва i 

нашої країни – прекрасне майбутнє! 

ВІРА РЕВЕНКО 
ЯК ВОЛОНТЕР 

СТАЛА ЛАУРЕАТКОЮ 
РЕЙТИНГУ 

«100 ЖІНОК 
ОДЕЩИНИ,

 ЩО НАБЛИЖАЮТЬ 
ПЕРЕМОГУ»
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Серед почесних гостей – депутат ВРУ 
Юлія Діденко і депутат Одеської 
облради, голова обласної Ради миру 
Таміла Афанасьєва

Лауреат першої премії, вихованець 
ОНМА Віталій Смирнов і його наставник 
Олег Злакоман з концертмейстером 
Вірою Біляєвою
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ОЛЕНА
БОРТНIКОВА:

«ПОПРИ ВIЙНУ, 
У КОЛЕДЖI 
ТРИВАЄ ПЛIДНА 
ОСВIТНЯ РОБОТА 
ТА АКТИВНЕ 
ТВОРЧЕ ЖИТТЯ»

ЗАЙВЕ НАГОЛОШУВАТИ ЗАЙВЕ НАГОЛОШУВАТИ 
НА ТОМУ, ЩО У ПЕРIОД НА ТОМУ, ЩО У ПЕРIОД 
ВАЖКИХ ВИПРОБУВАНЬ, ВАЖКИХ ВИПРОБУВАНЬ, 
А САМЕ ТАКИЙ ЧАС НИНI А САМЕ ТАКИЙ ЧАС НИНI 
ПЕРЕЖИВАЄ НАША ПЕРЕЖИВАЄ НАША 
КРАЇНА, МИСТЕЦТВО КРАЇНА, МИСТЕЦТВО 
НАБУВАЄ ОСОБЛИВО НАБУВАЄ ОСОБЛИВО 
ВАЖЛИВОГО ЗНАЧЕННЯ ВАЖЛИВОГО ЗНАЧЕННЯ 
ДЛЯ МОРАЛЬНОЇ ДЛЯ МОРАЛЬНОЇ 
ПIДТРИМКИ СУСПIЛЬСТВА. ПIДТРИМКИ СУСПIЛЬСТВА. 
ПОНАД ТЕ: МУЗИКА, ПОНАД ТЕ: МУЗИКА, 
ПIСНЯ, ТАНЕЦЬ, ПIСНЯ, ТАНЕЦЬ, 
ПОЕТИЧНЕ СЛОВО ПОЕТИЧНЕ СЛОВО 
СТАЮТЬ ЗБРОЄЮ ОПОРУ СТАЮТЬ ЗБРОЄЮ ОПОРУ 
ВОРОГОВI, ЯКИЙ ПРАГНЕ ВОРОГОВI, ЯКИЙ ПРАГНЕ 
ЗНИЩИТИ НАЦIОНАЛЬНУ ЗНИЩИТИ НАЦIОНАЛЬНУ 
САМОIДЕНТИЧНIСТЬ. САМОIДЕНТИЧНIСТЬ. 
ТАКУ МИСТЕЦЬКУ МIСIЮ ТАКУ МИСТЕЦЬКУ МIСIЮ 
ДОБРЕ УСВIДОМЛЮЮТЬ ДОБРЕ УСВIДОМЛЮЮТЬ 
ВИКЛАДАЧI ТА СТУДЕНТИ ВИКЛАДАЧI ТА СТУДЕНТИ 
ОДЕСЬКОГО ФАХОВОГО ОДЕСЬКОГО ФАХОВОГО 
КОЛЕДЖУ МИСТЕЦТВ КОЛЕДЖУ МИСТЕЦТВ 
IМЕНI К.Ф. ДАНЬКЕВИЧА, IМЕНI К.Ф. ДАНЬКЕВИЧА, 
ЯКИМ ОСЬ УЖЕ ПОНАД ЯКИМ ОСЬ УЖЕ ПОНАД 
13 РОКIВ КЕРУЄ 13 РОКIВ КЕРУЄ 
ЗАСЛУЖЕНИЙ ПРАЦIВНИК ЗАСЛУЖЕНИЙ ПРАЦIВНИК 
КУЛЬТУРИ УКРАЇНИ, КУЛЬТУРИ УКРАЇНИ, 
КАНДИДАТ ПЕДАГОГIЧНИХ КАНДИДАТ ПЕДАГОГIЧНИХ 
НАУК ОЛЕНА БОРТНIКОВА. НАУК ОЛЕНА БОРТНIКОВА. 

Дiяльнiсть колективу у перiод дiї воєнного 
стану в Українi добре вiдома в Одесi та Одесь-
кому регiонi, саме тому директор коледжу 
ввiйшла до складу делегацiї дiячiв культури, 
якi представляли Одещину на Мiжнароднiй 
конференцiї «Вiдродження мистецтва та куль-
тури в Українi на прикладi Одеси та Одесько-
го регiону» у м. Берн (Швейцарiя). А ще Олена 
Бортнiкова цiлком закономiрно стала лауре-
аткою рейтингу «100 жiнок Одещини, що на-
ближають перемогу».
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Влада Галiна

Диплом лауреата рейтингу Олені 
Бортнiковій вручила редактор журналу 
«Фаворит удачи» Галина Владимирська
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«ПОПРИ ВСI СКЛАДНОЩI, ЯКI ВИКЛИКАНI «ПОПРИ ВСI СКЛАДНОЩI, ЯКI ВИКЛИКАНI 
ШИРОКОМАСШТАБНОЮ ЗБРОЙНОЮ ШИРОКОМАСШТАБНОЮ ЗБРОЙНОЮ 
АГРЕСIЄЮ ПРОТИ УКРАЇНИ, У КОЛЕДЖI ТРИВАЄ АГРЕСIЄЮ ПРОТИ УКРАЇНИ, У КОЛЕДЖI ТРИВАЄ 
ПЛIДНА ОСВIТНЯ РОБОТА ТА АКТИВНЕ ТВОРЧЕ ПЛIДНА ОСВIТНЯ РОБОТА ТА АКТИВНЕ ТВОРЧЕ 
ЖИТТЯ. МИ ДОПОМАГАЄМО СТУДЕНТАМ ЖИТТЯ. МИ ДОПОМАГАЄМО СТУДЕНТАМ 
АДАПТУВАТИСЬ ДО СКЛАДНИХ ОБСТАВИН АДАПТУВАТИСЬ ДО СКЛАДНИХ ОБСТАВИН 
СЬОГОДЕННЯ».СЬОГОДЕННЯ».

– Олено Володимирiвно, дале-

ко не всi одесити, навiть проходячи 

повз будiвлю коледжу, знають, яка 

у нього славна iсторiя. Тож перш нiж 

говорити про сьогодення, нагадай-

те, будь ласка, основнi моменти ста-

новлення вашого закладу освiти. 

– Одеський фаховий коледж 
мистецтв має глибоке iсторичне 
корiння. Це був перший мистець-
кий освiтнiй заклад в Одесi. I по-
при змiну назви у той чи iнший 
перiод, вiн завжди був i є нинi 
осередком музично-професiйної 
освiти не тiльки нашого мiста, а й 
пiвдня України. У 1984 роцi колед-
жу було присвоєне iм’я видатного 
українського композитора Костян-
тина Данькевича, адже поширення 
української культури та мови, фор-
мування нацiонально-патрiотичної 
свiдомостi є головним завдан-
ням просвiтницької та виховної 
дiяльностi закладу.

За 125 рокiв iснування у 
коледжi склалися традицiї високої 
педагогiчної майстерностi, якi 
плiдно розвиваються й досi. Ба-
гато випускникiв зробили ваго-
мий внесок у розвиток вiтчизняної 
культури, прославили українське 
мистецтво далеко за межами 
країни. Переконана, що з часом i 
сьогоднiшнi студенти теж впишуть 
славетнi сторiнки у вiтчизняну та 
свiтову культуру.

– Дехто, як я знаю, вже бере 

участь у творчих змаганнях високо-

го мiжнародного рiвня. I Ви завжди 

пiдтримуєте прагнення вихованцiв 

коледжу вийти за межi суто на-

вчального процесу.

– Без сценiчного досвiду успiху 
не досягнеш нi як артист, нi як пе-
дагог. Тому нашi студенти постiйно 
виступають на рiзних майданчи-
ках, беруть участь у концертах, фе-
стивалях та конкурсах. I вiйна не 
має тут ставати на завадi. Напри-
клад, уже в перiод дiї воєнного 
стану студентка четвертого курсу 
Анастасiя Павлiшина представила 
нашу країну на чемпiонатi свiту зi 
степу, який вiдбувався у Хорватiї, 
i здобула перемогу та визнання 
професiйного мiжнародного журi. 

– А Ви особисто представляли 

коледж на високому мiжнародному 

рiвнi у Швейцарiї... Я бачила 

презентацiйний ролик (до речi – 
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«ВЗАГАЛI Я ВВАЖАЮ, ЩО НАРОДНА «ВЗАГАЛI Я ВВАЖАЮ, ЩО НАРОДНА 
ДИПЛОМАТIЯ I КУЛЬТУРНА ДИПЛОМАТIЯ – ДИПЛОМАТIЯ I КУЛЬТУРНА ДИПЛОМАТIЯ – 
НАДЗВИЧАЙНО ДIЄВI. ВОНИ НАДЗВИЧАЙНО ДIЄВI. ВОНИ 
ПРОКЛАДАЮТЬ СТЕЖКИ ВIД СЕРЦЯ ПРОКЛАДАЮТЬ СТЕЖКИ ВIД СЕРЦЯ 
ДО СЕРЦЯ».ДО СЕРЦЯ».

дуже майстерно зроблений), який був 

показаний на конференцiї у Бернi. Чес-

но кажучи, сльози виступали на очах, 

коли бачила, як таким талановитим дiтям 

доводиться пiд час тривоги проводити 

репетицiї у пiдвалi, в укриттi...

– Плакали i тi, хто дивився нашу вiдео-
презентацiю пiд час конференцiї. Особливо 
вразили кадри, коли дiти вночi з гуртожит-
ку змушенi бiгти до укриття i там спати на 
стiльцях... Такi речi дiють переконливiше, 
нiж заклики полiтикiв, i допомагають сфор-
мувати правильне розумiння тiєї жахливої 
ситуацiї, в якiй нинi перебуває наша країна. 
Взагалi я вважаю, що народна дипломатiя i 
культурна дипломатiя – надзвичайно дiєвi. 
Вони прокладають стежки вiд серця до сер-
ця. Хочу подякувати за нашу участь у цiй 
Мiжнароднiй конференцiї радницi Одесь-
кого мiського голови з питань культури, 
культурної дипломатiї та туризму Тетянi 
Марковiй.

– Тема реалiзацiї освiтнього процесу 

за умов вiйни зараз надзвичайно актуаль-

на. Тисячi школярiв i студентiв не мають 

змоги вiдвiдувати освiтнi заклади, а на-

вчання онлайн, зрозумiло, неповноцiнне. 

А коли мова йде про такi дисциплiни, яким 

навчаєте ви, скажiмо, гра на музичних 

iнструментах чи хореографiя, то й взагалi 

дистанцiйне навчання мало ймовiрне...

– Ось тому ми i надаємо перевагу 
недистанцiйнiй роботi, як нинi заведено 
казати – офлайн. Але це вимагає вiд нас 
особливої вiдповiдальностi за здоров’я i 
життя наших студентiв, якi здебiльшого ще 
не досягли повнолiття. В умовах воєнного 
стану, з урахуванням особливостей 
функцiонування коледжу, були посиленi 
заходи безпеки та охорони. Ми провели 
роботу по створенню та облаштуванню у 
коледжi споруд, рекомендованих до вико-
ристання як укриття учасникiв освiтнього 
процесу. Нашi студенти своєчасно от-
римують стипендiї, соцiальнi виплати i 
забезпеченi мiсцем проживання.

– Ви вже сказали про те, що студен-

там мистецького напряму дуже важли-

во здобувати артистичний досвiд. I вашi 

вихованцi навiть у днi вiйни постiйно 

беруть участь у рiзних культурних та 

офiцiйних заходах.

– Це потрiбно не лише з освiтньої точ-
ки зору, а й з виховної. Ми загалом про-
водимо значну громадську, культурну та 
просвiтницьку роботу, спрямовану на 
популяризацiю та збереження культур-
них цiнностей України. Нашi вихованцi – 
свiдомi громадяни своєї країни, i вони 
мають робити свiй внесок у наше спiльне 
протистояння вороговi – на своєму ми-
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стецькому фронтi. Творчi колективи ко-
леджу: оркестри, танцювальнi колекти-
ви, хори та солiсти постiйно беруть участь 
у проведеннi мiських та обласних заходiв 
нацiонально-патрiотичного спрямуван-
ня. Можна довго перераховувати заходи i 
концерти за нашої участi, адже мова йде 
про десятки таких виступiв. Тож згадаю 
лише деякi.

Викладачi i студенти коледжу взяли 
участь у пiдготовцi та записi аудiо флеш-
мобу з виконанням Гiмну України та влас-
них творiв для пiдтримки морального духу 
спiввiтчизникiв пiд час воєнного стану. 
Дуже гарним був виступ студентiв 3-го кур-
су спецiалiзацiї «Народна хореографiя» 
на святковому заходi Одеської обласної 
Ради миру. Студентський духовий оркестр 
виступав у Лiтньому театрi пiд час захо-
ду, приуроченого до Дня переселенцiв. 
Творчi колективи коледжу брали участь в 
урочистих заходах до Дня Збройних Сил 
України та з нагоди Дня мiсцевого само-
врядування, якi вiдбувалися в Одеському 
академiчному українському музично-дра-
матичному театрi iменi Василя Василька, 
в урочистому заходi до Мiжнародного дня 
волонтера у примiщеннi Координацiйного 
гуманiтарного штабу Одеської областi. 
Незабутнiм став виступ у благодiйному 
концертi в примiщенi Одеської обласної 
клiнiчної лiкарнi для пiдтримки поране-
них воїнiв ЗСУ...

До того ж ми допомагаємо у 
проведеннi офiцiйних заходiв, зокрема, 
коли вiдбувається вiдзначення нагорода-
ми наших захисникiв, волонтерiв, людей, 
якi своєю працею наближають перемогу. 
I це – також важливий виховний момент 
для студентiв. 

У коледжi i в цей воєнний перiод 
триває робота творчої лабораторiї «Май-
стерня талантiв», а це – постiйнi виступи 
зi своїми програмами як у стiнах коледжу, 
так i на iнших майданчиках.

Якщо пiдсумувати сказане, то, по-
при всi складнощi, якi викликанi широко-
масштабною збройною агресiєю проти 
України, у коледжi триває плiдна освiтня 
робота та активне творче життя. Ми 
допомагаємо студентам адаптуватись до 
складних обставин сьогодення. I всi ра-
зом – педагоги i студенти – пiдтримуємо 
наших захисникiв, причому не лише своїм 
мистецтвом. Коледжем було зроблено 
добровiльний внесок в Фонд пiдтримки 
оборони Одещини та надано пiдтримку 
каналу «Повiтряна тривога» загаль-
ною сумою 285751 гривень. А участю у 
благодiйних проєктах «Мрiя» студенти та 
випускники спецiальностi «Хореографiя» 
зiбрали понад 60 тисяч гривень, i цi кош-
ти були направленi на допомогу ЗСУ. 

«ПЛАКАЛИ I ТI, ХТО ДИВИВСЯ НАШУ «ПЛАКАЛИ I ТI, ХТО ДИВИВСЯ НАШУ 
ВIДЕО-ПРЕЗЕНТАЦIЮ ПIД ЧАС КОНФЕРЕНЦIЇ. ВIДЕО-ПРЕЗЕНТАЦIЮ ПIД ЧАС КОНФЕРЕНЦIЇ. 
ОСОБЛИВО ВРАЗИЛИ КАДРИ, КОЛИ ДIТИ ОСОБЛИВО ВРАЗИЛИ КАДРИ, КОЛИ ДIТИ 
ВНОЧI З ГУРТОЖИТКУ ЗМУШЕНI БIГТИ ДО ВНОЧI З ГУРТОЖИТКУ ЗМУШЕНI БIГТИ ДО 
УКРИТТЯ I ТАМ СПАТИ НА СТIЛЬЦЯХ...»УКРИТТЯ I ТАМ СПАТИ НА СТIЛЬЦЯХ...»
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ПІВДЕННОУКРАЇНСЬКИЙ  
МЕДІА ХОЛДИНГ

ІНФОРМАЦІЙНЕ
АГЕНТСТВО  
«ОДЕСА-МЕДІА»

ПІВДЕННОУКРАЇНСЬКИЙ  
МЕДІА ХОЛДИНГ

ІНФОРМАЦІЙНЕ
АГЕНТСТВО  
«ОДЕСА-МЕДІА»
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РЕЙТИНГ

САМЕ ТАК – «100 ЖIНОК 
ОДЕЩИНИ, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ 

ПЕРЕМОГУ» – НАЗИВАЄТЬСЯ 
ЦЬОГО ВОЄННОГО РОКУ 

ТРАДИЦIЙНИЙ РЕЙТИНГ, 
ЗАСНОВАНИЙ ВIСIМ РОКIВ 

ТОМУ ДРУКОВАНИМИ ТА 
ЕЛЕКТРОННИМИ ВИДАННЯМИ 

ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО 
МЕДIА ХОЛДИНГУ. 

Знайома всiм назва – 
«100 успiшних жiнок Одесь-

кого регiону» – закономiрно 
трансформувалась. Сьогоднi 

українка – це i воїн на фронтi, 
i наш надiйний тил. Нашi жiнки 

вмiють любити, чекати, втiшати, 
лiкувати фiзичнi i моральнi 

рани, дарувати сили, невтомно 
працювати вдень i вночi, дола-

ти всi перешкоди. Вони незлам-
но вiрять у перемогу i вселяють 

цю вiру iншим. Кожнiй хочеться 
вклонитися до землi i щиросер-

дно подякувати. 
Публiкуючи пiдсумки цього-

рiчного рейтингу, журналiсти 
Пiвденноукраїнського Медiа Хол-

дингу таким чином висловлюють 
свою вдячнiсть i лауреаткам, i 

усiм нашим славним землячкам!

ПЕРЕМОГА 
БУДЕ 

ЗА НАМИ!
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Iрина АДОНIНА
Засновниця благодiйного руху United for Freedom, органiзатор 
благодiйних бранчiв у Європi та iнфлюенсер, громадська 
дiячка.

З початку повномасштабного вторгнення Iрина трансфор-
мувала свiй особистий блог та почала пiдтримувати українцiв 

за кордоном. За пiвроку активної роботи провела 9 заходiв у рiзних форматах: 
благодiйнi бранчi, закритi вечерi, аукцiони тощо. Кошти iз заходiв, влаштова-
них благодiйним рухом (а це понад 700 тисяч гривень), пiшли на допомогу 
в евакуацiї жiнок, дiтей та лiтнiх людей iз зон бойових дiй та деокупова-
них територiй.

АЛЕКСЄЄНКО
Альона 

Президентка благодiйного 
фонду «Astra Stella».

З перших днiв повномасштаб-
ного ворожого вторгнення фонд по-

чав допомагати нашим захисникам. 
Як дружина i мати вiйськовослужбовцiв 

Прикордонних вiйськ України, Альона 
Алексєєнко, насамперед, зосередила свої 

зусилля на пiдтримцi прикордонникiв. Водно-
час фонд пiдключився до волонтерського руху 

по допомозi вимушеним внутрiшнiм переселен-
цям та iншим постраждалим вiд вiйни. Налагодивши 

спiвпрацю iз зарубiжними та українськими благодiйними 
органiзацiями, спiвробiтники «Astra Stella» i залученi волон-

тери збирають i завозять гуманiтарнi вантажi, якi спрямову-
ють на допомогу нужденним одеситам i бiженцям, сiм’ям заги-

блих воїнiв, а також – пораненим i хворим у шпиталях i лiкарнях 
Одещини. Влаштовують концерти i вистави як для наших захисникiв, 

так i для ВПО та дiтей. БФ «Astra Stella»та особисто його президентка 
отримали численнi подяки i нагороди вiд Прикордонної служби України, 

ПВО та ЗСУ, керiвникiв шпиталiв, владних структур та мiжнародних фондiв.

Марина АРХIРIЙ
Красносiльський сiльський голова Одеського 
району Одеської областi, голова Одеського 
регiонального вiддiлення Всеукраїнської 
асоцiацiї об’єднаних територiальних гро-
мад України. 
Жителi Красносiльської громади з лю-
того 2022 р. почали активно допо-
магати нашим захисникам: це пе-

редача гарячих обiдiв, забезпечення спецодягом, 
засобами гiгiєни, спальними мiшками, карiматами, 
медпрепаратами, турнiкетами тощо. Допомога 
бiйцям регулярно вiдправляється до сьогоднi. 
Налагоджена спiвпраця з БФ та ГО дає змогу 
допомагати внутрiшньо перемiщеним осо-
бам та незахищеним верствам населення. 
Працює мiсцева соцiальна програма «Ми-
лосердя в дiї». Без залучення бюджетних коштiв облаштованi прихистки для ВПО. З ними пра-
цюють психологи, юристи, органiзовано курси вивчення iноземних та української мови, 
гуртки для дiтей. Пiд час блекауту дiяли «Пункти незламностi». За рахунок сiльського бюд-
жету забезпечили багатоповерхiвки потужними генераторами.

АФАНАСЬЄВА Тамiла
Депутат Одеської обласної ради, позафракцiйна. 
Голова Одеської обласної Ради миру. 

З першого дня вiйни команда миротворцiв працює 
24/7. Завдяки величезнiй пiдтримцi рiзних мiжнародних 
фондiв, таких як Odessa Peace Fund (США), United 
Hatzalah (Iзраїль), Tulcea Humanitarian logistics hub 

(Румунiя) та iнших, надається допомога незахищеним верствам населен-
ня, численним медичним установам пiвдня України i нашим захисникам. 
За активну допомогу ЗСУ Тамiла Афанасьєва нагороджена орденом 
i грамотою мiнiстра оборони України, а також «Вiдзнакою» голови 
Одеської облради. Проводиться масштабна мiжнародна робота. 
Завдяки налагодженню активної взаємодiї протягом воєнного 
року були встановленi побратимськi вiдносини мiж Одесою та 
Майамi – Майамi Бiч. Як депутатка i громадська дiячка взя-
ла участь у роботi ООН та засiданнях комiсiй Конгресу США 
на користь України; пiдтримує постiйну комунiкацiю з 
українськими дiаспорами Європи i США. Органiзувала 
виїзд постраждалих дiтей з Бучi, Iрпеня, Марiуполя 
та Херсона на санаторне лiкування до Грузiї (з 
вiдвiдуванням парламенту), а також новорiчну 
виставу з подарунками для понад 1500 дiток 
Одещини i вимушених переселенцiв.

БАБИЧ Надiя
Генеральний директор 

Одеського нацiонального 
академiчного театру опери та 

балету. 
З початком повномасштабної 

вiйни дiяльнiсть колективу не при-
пинялася. У березнi 2022-го спiваки 

i музиканти взяли участь у масштабнiй 
всеукраїнськiй акцiї «Закрити небо над 

Україною». Весь воєнний час виступають у чис-
ленних благодiйних концертах, кошти вiд яких 

iдуть на пiдтримку наших захисникiв, а чимало 
артистiв i спiвробiтникiв театру вступили до лав ЗСУ. 

Як тiльки було дано дозвiл, ОНАТОБ вiдновив роботу 
на своїй сценi, забезпечивши у своїй будiвлi умови для 

безпечного перебування глядачiв на випадок повiтряної 
тривоги. За рiк вiйни вiдбулося кiлька гучних прем’єр, зо-

крема нової опери «Катерина». А у квiтнi 2023-го частина тру-
пи поїхала на гастролi до Нiдерландiв, де показала кiлька опер-

них i балетних вистав, i це ще раз привернуло увагу європейцiв до 
України, яка потребує допомоги у захистi своєї незалежностi.
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БЕЗБАБНА Вiкторiя
Засновниця i керiвниця Волонтерсько-
го центру. 

Продукцiєю вiйськового призна-
чення, харчуванням та iншими ре-
чами надається допомога тим, хто 

несе службу в ТрО i на блокпостах, вiйськовим ча-
стинам регiону. Передали для потреб вiйськовикiв 
автомобiль. Також у полi зору волонтерiв 
лiкарнi, соцiальнi заклади, незаможнi сiм’ї, 
пенсiонери (допомога побутовими речами, 
лiками, продуктами). Допомагають реча-
ми i дитячим харчуванням бiженцям з 
дiтьми. Поряд з офiсом облаштували 
бомбосховище.

БОРТНІКОВА Олена
Директор КЗ «Одеський фаховий коледж мистецтв iм. К.Ф. Дань-
кевича», заслужений працiвник культури України, кандидат 
педагогiчних наук.

Коледж вчасно пiдготувався до безпечних умов на-
вчання i, пройшовши вiдповiдну перевiрку, забезпечує 
повноцiнний навчальний процес. Студентам допомог-

ли адаптуватись до складних обставин сьогодення, вони забезпеченi 
мiсцем проживання, своєчасно отримують стипендiї. Творчi колективи 
i студенти коледжу постiйно беруть участь у церемонiях нагороджен-
ня вiйськових i цивiльних персон, якi проводить Одеська ОД(В)А, 
зустрiчах зарубiжних гостей, у проведеннi заходiв нацiонально-
патрiотичного спрямування, у концертах, що популяризу-
ють культурнi цiнностi України. Колектив коледжу зробив 
добровiльний внесок в Фонд пiдтримки оборони Одещини та 
надав пiдтримку каналу «Повiтряна тривога» на загальну 
суму 285 751 грн.

БЕСЕДОВСЬКА
Олена

Волонтерка-координаторка 
благодiйної органiзацiї «Все буде 

Україна». Автор YouTube-каналу 
«Готуємо з Оленою Беседовською». 

Постiйна волонтерська гуманiтарна допомога 
вiйськовим i нужденним цивiльним. Органiзацiя гарячого 

харчування для вiйськових завдяки польовiй кухнi на 150 осiб. 
Збiр коштiв для купiвлi автобусу для потреб вiйськових медикiв. 

Пiдтримка дiтей з багатодiтних сiмей та переселенцiв – подарунки 
до свят, одяг тощо. Органiзацiя акцiй «Вишиванка для немовлят» у по-

логовому будинку, «День хустки» для сiмей захисникiв тощо. На прохан-
ня вiйськових сiм’я Беседовських купує автомобiлi, якi вiдправляються у 

зони бойових дiй. 

БIРЮКОВА
Iрина
Генеральний директор 
Одеської нацiональної 
наукової бiблiотеки. 

Колектив ОННБ виявив ви-
няткову професiйну й громадянську 

стiйкiсть перед викликами часу. Насамперед було забез-
печено збереження фонду та безпеку користувачiв. Викона-
но низку превентивних заходiв для захисту будiвлi бiблiотеки – 
архiтектурної пам’ятки нацiонального значення. Посилено си-
стему вiдеонагляду. Облаштовано пiд укриття примiщення в основ-
ному книгосховищi, а також– пункт пiдтримки мiстян за вiдсутностi 
електроенергiї. Запроваджено особливий режим функцiонування 
книгозбiрнi, її читальних залiв. ОННБ максимально посилила свою 
онлайн-дiяльнiсть. Попри кризу видавничої галузi, забезпечувалося над-
ходження вiтчизняної продукцiї, а також формування документних ресурсiв. З 
метою убезпечення рiдкiсних видань, здiйснено їх вiдбiр та опис для можливої 
евакуацiї. Здiйснювалось оцифрування фондiв. Тривала соцiокультурна та науково-
просвiтницька дiяльнiсть державницького, духовного та патрiотичного змiсту: прове-
дено 161 масовий захiд, зокрема – науково-практичнi конференцiї, семiнари тощо. 
Велася дуже активна мiжнародна дiяльнiсть.

БОГАЧЕНКО Наталiя
Депутатка Одеської РДВА, координатор 

найбiльшого на пiвднi України гуманiтарного 
волонтерського центру «Гостинна хата». 

Щодня сюди звертається понад тисячу 
вимушених переселенцiв i нужденних, 

працює близько 100 волонтерiв. 
Налагоджено постiйну взаємодiю 

iз закордонними i вiтчизняними благодiйниками. 
Працiвники центру опiкуються десятками тисяч 

сiмей, вони забезпечуються одягом, побуто-
вими речами, засобами гiгiєни; видано вже 

близько 100 тисяч продуктових наборiв. 
Органiзована медико-дiагностична ро-

бота, допомога лiками. Центр отримав 
вiдзнаку за нацiональний рекорд 

«Найбiльша вага гуманiтарної допо-
моги, видана постраждалим вiд 

вiйни в Українi». За час роботи 
з березня 2022 р. було на-

дано 1 800 000 кiлограмiв 
гуманiтарної допомоги! 

БУГАЛЕНКО Ольга
Засновниця платформи 

«Могу быть донором. Одесса». 
Докладає багато зусиль до пошу-

ку донорiв для пацiєнтiв лiкарських 
закладiв Одеси i Одеської областi. Зо-

крема, бере активну участь у пошуку 
донорiв кровi для поранених бiйцiв, якi пе-

ребувають у шпиталях Одеси. У разi потре-
би органiзовує iнформацiйну пiдтримку пошу-

ку донорiв.
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БУЙНЕВИЧ Олена
Директор Департаменту освiти i науки Одеської 
мiської ради. 

Забезпечила ефективний освiтньо-виховний 
процес у мiстi за умов воєнного стану. Завдяки 
зусиллям Олени Буйневич, її колег, депутатiв 

мiськради та педколективiв у багатьох школах облаштува-
ли укриття, що дає змогу дiтям повноцiнно вчитися в очному 
режимi. Разом з педагогiчними колективами навчальних i 
дошкiльних закладiв директор департаменту постiйно бере 
участь у благодiйних заходах, спрямованих на пiдтримку 
вiйськовослужбовцiв ЗСУ. Зокрема, напередоднi Ве-
ликодня за її iнiцiативи проведено акцiю вдячностi 
i пiдтримки: воїни отримали майже 3000 пасок, 
спечених педагогами та батьками, листи i ма-
люнки дiтей, численнi подарунки. Все уже до-
ставлено захисникам. А у Мiському саду 
з’явилися Великоднi дерева, прикрашенi 
символiчними виробами, якi були 
створенi руками одеських школярiв 
та вихованцiв дитячих садочкiв пiд 
керiвництвом їх наставникiв.

ВОЙТЕНКО Олена
Головна редакторка обласної громадсько-полiтичної 
газети «Одеськi вiстi». 

З перших днiв вiйни бере активну участь у во-
лонтерському русi. Працювала з евакуйованими 
та бiженцями на залiзничному вокзалi м. Одеси, 
органiзовувала забезпечення їх теплими речами, 
медикаментами. Зараз продовжує працювати 

з ВПО на залiзничному вокзалi. У газетi, ФБ-спiльнотi газети та у во-
лонтерських вайбер-групах постiйно висвiтлювала iнформацiю 
щодо руху евакуацiйних потягiв, допомоги бiженцям. У першi 
днi вiйни разом з однодумцями iнiцiювала поставку вiд 
волонтерiв Праги, Сколе i Львова, посольства України 
в Чеськiй Республiцi медикаментiв та засобiв догля-
ду, координувала доставку їх залiзницею та пере-
дачу у медичнi заклади Одеси, мiсця розмiщення 
бiженцiв та силовi пiдроздiли.

БУРЛАЙ-
ПIТЕРОВА

Оксана
Директор – 

художнiй керiвник 
Одеського театру юно-

го глядача iм. Юрiя Олешi, заслужена ар-
тистка України. 

Уже з 27 лютого колектив театру почав 
дистанцiйну робота у «Фейсбуцi», на YouTube та iнших 

платформах. Реалiзовано низку онлайн-проектiв поезiй 
i казок українською мовою. Актори показувати благодiйнi 

вистави в укриттях, на паркiнгах тощо. А як тiльки дали 
дозвiл, вiдновилася робота у примiщеннi театру. Було карди-

нально оновлено репертуар, усi вистави зараз iдуть українською 
мовою. Це i класика, i сучаснi автори. Також зроблено двi виста-

ви в форматi концерту – «А ми нашу червону калину пiдiймемо!» i 
«А ми нашу славну Україну розвеселимо!». Органiзовано «Театральні 

майстернi» для юних глядачiв – майстер-класи з акторської майстерностi, 
сценiчної мови, декоративно-ужиткової творчостi. Пiд час повiтряної три-

воги глядачi разом з персоналом спускаються до укриття, де дiтей залучають 
до спецiально розроблених занять.

ВIТОС
Валентина
Директор 
КУ «Одеський обласний 
центр української культу-
ри», волонтер. 

Має вагомий особи-
стий внесок у збереження нацiональної культури та 
популяризацiю вивчення української мови, що особливо 
важливо в умовах агресiї рф. Змiцнює засади культурно-
го фронту, розробила i реалiзує низку патрiотичних проєктiв 
для жителiв Одещини i вимушених переселенцiв. Органiзовує 
художнi виставки для шпиталiв, що спрямовано на моральну 
пiдтримку поранених. Iнiцiювала масштабну акцiю «Подаруй виши-
ванку захиснику». У Центрi постiйно проводяться виставки, майстер-
класи для дорослих i дiтей.

ВIТЮКОВА Людмила
Охоронець в КУ «Мунiципальна Варта», 

в першi днi вiйни вступила до лав «Доброба-
ту». Наразi продовжує нести службу. 

За цей час Людмилi доводилося затри-
мувати людей, якi вели фотофiксацiю 

заборонених об’єктiв. Пiсля прильотiв 
по рiдному мiсту надає допомогу рятiвникам, медикам 

та полiцiї. Допомагає переселенцям i одеситам, що 
опинилися в скрутному становищi, речами, про-

дуктами, медикаментами та засобами гiгiєни. 
Спiвпрацює з рiзними волонтерами та во-

лонтерськими центрами, знаходить донорiв 
кровi для лiкарень i сама неодноразово 

виступала донором. Допомагає сiм’ям 
вiйськових з дiтьми.

ВОЛКОВА
Iнна

Депутат 
Одеської 

районної ради, 
волонтер. 

Очолює Коорди-
нацiйний штаб при 

Одеськiй районнiй радi з питань отримання та 
розподiлу гуманiтарної допомоги «Save lives», який 

функцiонує з березня 2022 року. Прiоритетними на-
прямками дiяльностi є органiзацiя доставки гуманiтарної 

допомоги у виглядi лiкарських засобiв, засобiв гiгiєни та 
продуктiв харчування. Бенефiцiарами отриманої допомоги є 

лiкарнi, вiйськовi, парамедики, благодiйнi органiзацiї рiзного 
спрямування, внутрiшньо перемiщенi особи та вразливi категорiї 

населення (жiнки, дiти, особи похилого вiку, особи з iнвалiднiстю).
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ГАЛИЧ Свiтлана
Професор акушерства i гiнекологiї, док-
тор медичних наук, старший лейтенант 
медичної служби, вiйськовий лiкар.

Працювала лiкарем Одеського поло-
гового будинку № 1 та завiдуючою ка-

федрою акушерства, гiнекологiї та педiатрiї Мiжнародного 
гуманiтарного унiверситету, але з початком вiйни 
добровiльно змiнила медичну спецiальнiсть. Нинi 
служить у системi польових госпiталiв, бере 
участь в операцiях i надає iншу фахову допомо-
гу нашим захисникам i жителям деокупованих 
теориторiй. За службу пiд час вiйни Свiтлана 
Родiоновна була вiдзначена iменним 
годинником Командувача Медич-
них Сил ЗСУ та iншими вiйськовими 
вiдзнаками, а також державною 
нагородою – орденом княгинi 
Ольги III ступеня.

ГУМЕНЮК Галина
Завiдуюча сектором нагород Одеської обласної 
державної (вiйськової) адмiнiстрацiї, вiдповiдальний 
секретар комiсiї з державних нагород, магiстр дер-
жавного управлiння. 

Насамперед забезпечила схороннiсть дер-
жавних нагород, яких на той час було осо-

бливо багато у зв’язку з пiдготовкою до святкування 90-рiччя 
Одеської областi. Нi на день не ставилося на паузу вiдзначення 
вiйськових, спiвробiтникiв ДСНС, медикiв, волонтерiв, iнших 
достойних жителiв Одещини. Навпаки, ця дiяльнiсть стала ще 
бiльш напруженою i термiновою. Вручалися як державнi 
нагороди, так i заснованi начальником ОД(В)А, органа-
ми мiсцевого самоврядування. Мова йде про сотнi 
вiдзначених, що дуже важливо для пiдтримання мо-
рального духу людей.  

ГЕЙДЕР
Олена

Засновниця i креатив-
ний директор нiшевого 

культурного бренду жiночого 
одягу Maison Sophy G, дизай-

нер. 
Бренд вiдновив роботу буквально через мiсяць пiсля 

початку повномасштабного ворожого вторгнення, тим са-
мим податками пiдтримуючи економiку країни та зберiгши 

робочi мiсця без скорочення зарплат працiвникiв. Пiдприємство 
вiдразу активно включилося у волонтерську дiяльнiсть Одеси, без-

коштовно виконуючи замовлення для Тероборони та громадських 
органiзацiй. Незважаючи на обстрiли та постiйнi тривоги, бренд змiг 

зробити заплановану колекцiю весна-лiто 2022 i представити її на пока-
зах у Парижi та Лондонi, привернувши увагу до України. В даний час Maison 

Sophy G бере активну участь у рiзних благодiйних заходах за кордоном, зокре-
ма в Австрiї (Вiдень), де безкоштовно передає на аукцiон свої вироби, всi збори 

вiд яких iдуть на пiдтримку ЗСУ.

ГОЛОВАТЮК-
ЮЗЕФПОЛЬСЬКА
Iрина
Головний лiкар КНП «Пологовий 
будинок № 1 Одеської мiської 
ради», кандидат медичних наук, 
заслужений лiкар України, депутат 

Одеської мiської ради.
Попри воєннi обставини, у першому пологовому збере-

жено фаховий склад лiкарiв i середнього медперсоналу для 
повноцiнної роботи. Уже до 1 березня 2022 колектив обладнав 
у пiдвальному примiщеннi фактично додатковий повноцiнний по-
логовий будинок, де є зали для пологiв та операцiйна, примiщення 
для безпечного i комфортного перебування 70 з лишком породiль, но-
вонароджених i пацiєнток гiнекологiчного вiддiлення, а також медпер-
соналу. Протягом усього перiоду повномасштабної вiйни тут приймають на 
безоплатнiй основi на лiкування та пологи жiнок, якi були змушенi змiнити 
мiсце перебування. Їх та малюкiв забезпечують усiм необхiдним, зокрема за-
собами догляду та гiгiєни, пiдгузками, пелюшками, дитячим харчуванням, а iнодi 
навiть вiзочками i лiжечками.

ГОНЧАРОВА Наталiя
Спiвзасновниця проєкту Be an 

Angel Ukraine, поетеса, соцiальна 
активiстка, мiжнародна волон-

тер. 
Разом з колегами 

надає допомогу тим, хто її 
потребує, насамперед нужденним та неза-

хищеним громадянам, людям з особли-
вими потребами, дiтям, людям похило-

го вiку, а також тим, хто потрапив у 
скрутну життєву ситуацiю, спричи-

нену вiйною. Фонд займається 
реабiлiтацiєю та лiкуванням 

українцiв з серйозними ме-
дичними проблемами в 

європейських клiнiках, 
наданням широкого 

спектру соцiальної 
пiдтримки.

ГУМЕНЮК Наталiя
Начальник Об’єднаного координацiйного 

пресцентру Сил оборони Пiвдня України. 
Самовiддано служить народу України, ефек-

тивно виконує поставленi завдання в умовах 
повномасштабного воєнного конфлiкту. Захищає 

iнформацiйний фронт вiд фейкiв, оперативно 
iнформує українцiв про потенцiйнi загрози та наслiдки 

обстрiлiв.
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ГУЦАЛЕНКО Оксана
Волонтер Одеського вiйськового 
госпiталю.

Почала тут працювати ще з почат-
ком росiйського вторгнення в Україну 
в 2014 роцi. Органiзовує збори на 

потреби ЗСУ. Активно спiвпрацює з благодiйними фон-
дами, що дає змогу забезпечувати наших захисникiв 
лiками, амунiцiєю, одягом. Докладає зусиль до 
передачi гуманiтарної допомоги воїнам. Разом 
з товаришами-волонтерами влаштовує для 
пацiєнтiв шпиталю святковi заходи.

ДIДЕНКО Юлiя
Депутат Верховної Ради України («Слуга народу»), голова пiдкомiтету 
Комiтету з питань фiнансiв, податкової та митної полiтики. 

Протягом 2022-2023 рр. стала iнiцiатором пiдготовки i 
спiвавтором низки законодавчих проєктiв, що мають на метi по-
силити економiчну спроможнiсть країни та допомогти українцям 
у перiод воєнного стану. Бiльшiсть з проєктiв уже набули 

чинностi. Це, зокрема, закони, у яких йдеться про: визначення особливостей 
адмiнiстрування податкiв i зборiв; регулювання податкового законодав-
ства; регулювання ставок палива; змiна ставок акцизного податку на бен-
зин; зниження податкового навантаження; звiльнення вiд оподаткуван-
ня митними платежами операцiй ввезення товарiв для правоохоронних 
органiв, Мiнiстерства оборони України, ЗСУ та iнших вiйськових фор-
мувань; регулювання ввезення електроенергiї. Також взяла участь у 
регулюваннi низки Законiв України, що стосуються дiї фiнансової 
та виробничої сфер за умов воєнного стану. Набув чинностi та-
кож Закон, що забезпечує додаткове податкове наванта-
ження на компанiї, якi продовжують працювати в країнi-
агресорi. Як менторка руху «Зе!Жiнки» в Одеськiй областi 
опiкується питаннями протидiї насильству, медичної до-
помоги жiнкам Одещини тощо.

ДАНИЛКIНА
Руслана

Дiвчина з позивним 
Сiма пiшла на вiйну добро-

вольцем у 18 рокiв. Пiд час ви-
конання бойового завдання на 

Херсонському напрямку автомобiль, в якому вона пере-
бувала, потрапив пiд артилерiйський обстрiл. Дiвчина от-

римала важке поранення, внаслiдок якого поранену ногу 
довелося ампутувати. Проте це не зломило її дух i жагу до жит-

тя. Руслана дiлиться своєю iсторiєю у соцмережах, збирає кошти 
на надсучасний протез та мрiє повернутися до лав ЗСУ.

ДАНИЛКО
Наталiя
Депутат Одеської 
облради, секретар 
депутатської фракцiї «Слу-
га народу», лiдерка руху 
«Зе!Жiнки» у м. Одесі.  Адво-

кат, директор ЮБ «Данилко i партнери». 
З перших днiв повномасштабного вторгнення зi своєю ко-
мандою активно займається пiдтримкою ЗСУ: забезпечення 
рацiями, спальними мiшками, медпрепаратами, одягом, продук-
тами харчування; а також буксирними тросами, спецавтотехнiкою, 
будматерiалами, палатками, маскувальними сiтками, вогнегасника-
ми, генераторами тощо. Налагодили ефективну логiстику по передачi 
гуманiтарних вантажiв до м. Миколаєва через м. Одесу та надання допо-
моги шпиталям i лiкарням Одещини: це медичне устаткування, медикаменти, 
продукти харчування, дитячi та дорослi засоби гiгiєни, одяг, генератори, лiхтарi 
тощо. Триває постiйна пiдтримка незахищених верств населення, у тому числi 
внутрiшньо перемiщених осiб: вирiшуються питання соцiального забезпечен-
ня, матерiальної i медичної допомоги, юридичного консультування. Зокрема, у 
межах акцiї «Вiд мами до мами» дiти забезпечуються засобами гiгiєни, дитячим 
харчуванням, медикаментами та одягом; вiдвiдують театральнi вистави.

ДЕЛIЄВА Наталiя
Голова ВГО «Асоцiацiя жiнок України «Дiя», 

президентка «Першого благодiйного теа-
трального фонду».

Як вiйськова волонтерка з почат-
ку повномасштабної вiйни допомагає 

вiйськовим на пiвднi країни: це ОБМП 
ЗСУ, дивiзiон артилерiї, ОБЛП територiальної оборони, 

пiдроздiл артрозвiдки, окремий полк зв’язку. Водно-
час як гуманiтарна волонтерка  органiзувала центр 

допомоги вимушеним переселенцям (Французь-
кий бульвар, 12/1). За 2022 рiк допомогла по-

над трьом тисячам ВПО – продуктовими на-
борами, лiками, одягом. Пiдтримує людей з 

iнвалiднiстю, пенсiонерiв, ветеранiв сфе-
ри культури. Iмерсивнi виставки, продю-

серкою яких є Наталя Делiєва, демон-
струються по всьому свiту, покази 

вiдбулись в Канадi, США, Францiї. 
Завдяки цим акцiям збирають-

ся донати на допомогу Українi: 
нинi зiбрано вже 6 млн грн.

ЗАРIЧАНСЬКА Iнара
Ресторатор мережi закладiв в Одесi 

i Києвi, спiвзасновниця благодiйного 
фонду «Родина Зарiчанських». 

Фонд провадить масштабну багато-
векторну волонтерську дiяльнiсть. Постiйно 

для наших захисникiв у райони бойових дiй 
вiдправляються машини з тоннами якiсних, 

смачних харчових виробiв. У самих закладах 
дiють спецiальнi умови для вiйськових i волонтерiв. 

Триває постiйна допомога пораненим бiйцям. «Родина 
Зарiчанських» вiдгукується на потреби наших захисникiв 

у придбаннi спецiальних засобiв захисту та ведення бойо-
вих дiй, зокрема було куплено кiлька безпiлотникiв.
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ЗIНЧЕНКО Марина
Директор департаменту фiнансiв Одеської обл-
держадмiнiстрацiї, депутат Одеської облради. 

Марина Зiнченко вже 15 рокiв несе служ-
бу на цiй дуже вiдповiдальнiй посадi. До того ж 
наразi триває вже третя її каденцiя як депутата 

Одеської обласної ради. Вiд початку повномасштабної вiйни вона 
мужньо тримає фiнансовий фронт, чим забезпечує стабiльнiсть 
регiону. Саме Марина Зiнченко стала одним з iнiцiаторiв ство-
рення цiльового фонду «Оборона Одещини». Зiбрано 35,1 млн 
грн на потреби наших захисникiв. Зокрема, закуплено за-
соби iндивiдуального захисту, амунiцiя, тактичний одяг, 
взуття та iнше спорядження. Закуплено необхiднi пред-
мети i матерiали для тероборони, медикаменти, ап-
течки для польових медикiв, а також автiвки. Як 
керiвник департаменту i депутатка вирiшує пи-
тання гуманiтарної i матерiальної допомоги 
малозабезпеченим родинам та постражда-
лим вiд ракетних обстрiлiв.

КАЛЬЧУК Оксана
Начальник Одесько-
го воєнно-медичного 
клiнiчного центру ДПСУ, 
полковник медичної 
служби, заслуже-
ний працiвник 

охорони здоров’я України. 
В умовах воєнного ста-

ну забезпечує самовiддану 
високопрофесiйну дiяльнiсть 
колективу, спрямова-
ну на рятування життя i 
вiдновлення здоров’я 
вiйськових.

ЗIЦЕР
Галина

Директор Одеської 
обласної державної 

фiлармонiї iм. Д. Ой-
страха, заслужений працiвник культури 

України. 
З початку вiйни артисти Одеської фiлармонiї 

активно працюють на культурному фронтi. Зокре-
ма, постiйно беруть участь в акцiї «Пiдтримай своїх», 

започаткованiй Будинком офiцерiв командування ВМС 
ЗСУ (10 концертiв). Окрiм того вже проведено понад 

40 благодiйних тематичних концертiв на рiзних майданчиках 
Одеси для одеситiв i вимушених переселенцiв, за що фiлармонiя 

отримала подяку Департаменту працi та соцiальної полiтики Одеської 
мiськради. Також артисти фiлармонiї беруть участь у благодiйних кон-

цертах на користь наших захисникiв. Разом з Ротарi клубом «Одеса-
Рiшельє» артисти провели два концерти – у Камернiй залi Одеської 

фiлармонiї та на Одеському головпоштамтi – на пiдтримку Миколаєва.

ЗОЛОТА
Юлiя
Т.в.о. керiвника 
на час дiї 
воєнного стану 
благодiйної органiзацiї 
«Я допоможу». 

Надає гуманiтарну допомогу як цивiльним, 
так i вiйськовим у найгарячiших точках. Серед 
них – Херсон, Миколаїв, Бахмут та iншi. Забезпечує 
одягом, продуктами харчування тих, хто цього 
потребує. Проводить багато виїздiв в область, роздаючи 
гуманiтарну допомогу мешканцям Одещини.

КАРАТНЮК Iрина
Головна медична сестра 

Багатопрофiльного медичного цен-
тру Одеського нацiонального медичного 

унiверситету, за сумiсництвом – 
медична сестра палати iнтенсивної терапiї 

анестезiологiчного вiддiлення. 
Неодноразово нагороджувалася почесними грамотами вiд керiвництва 

унiверситету, Департаменту управлiння охорони здоров’я в м. Одесі та 
Мiнiстерства охорони здоров’я України. З початком повномасштабної вiйни з 

метою забезпечення готовностi для надання медичної допомоги постраждалим 
внаслiдок вiйськової агресiї рф проти України активно спiвпрацює з волонтерськи-

ми органiзацiями, постiйно бере участь у забезпеченнi клiнiк медичного унiверситету 
лiкарськими засобами, виробами медичного призначення та обладнанням, контролює 

правильнiсть їх отримання, облiку, зберiгання та витрачання в БМЦ.

IЩУК Юлiя
PR-менеджер, арт-директор кафе SANTORINI, волонтер. 

Уже протягом багатьох рокiв займається 
благодiйнiстю, зокрема спрямовувала свої зу-

силля на пiдтримку жiнок у бiзнесi. А з почат-
ком повномасштабної вiйни сконцентрувала 

свою дiяльнiсть на волонтерськiй дiяльностi. 
На даний момент бiльшiсть часу вiддає 

допомозi нашiй країнi разом iз благодiйним фондом 
«Добрий самарянин». Це, зокрема, органiзацiя лiкування 

українцiв у Нiмеччинi, допомога сиротам та iнвалiдам, достав-
ка їжi, води, медикаментiв та товарiв першої необхiдностi у 

гарячi точки, допомога вимушеним переселенцям.

КАРМАЗIНА Катерина
Координаторка Адвокатського волонтерського центру при Радi адвокатiв Одеської областi. 

В центрi активно дiють 167 адвокатiв. Пiдтримують фiнансово, продуктами та медикаментами, на-
дають безкоштовну юридичну допомогу сiм’ям з дiтьми, внутрiшньо перемiщеним особам, лiкарням та 
госпiталям, вiйськовим частинам. Волонтери центру регулярно доставляють питну воду до Миколаєва, 
готують їжу для вiйськових, здiйснюють вогневу та тактичну пiдготовку адвокатiв.
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КАРТАШОВА Наталя
Волонтер. 

У «Фейсбуцi» веде волонтерську дiяльнiсть пiд 
iм’ям Nata Kartasheva. Працює на пiдтримку 
українського воїнства вiд 2014-го, а з по-
чатку повномасштабного вторгнення ця її 

дiяльнiсть набула потужних масштабiв. Наталю добре знають 
не лише в Одесi, а й далеко за її межами, тому їй вдається 
збирати кошти i закуповувати для наших захисникiв ба-
гато речей, необхiдних на фронтi. Це, i дорогi дрони, i 
колiматори, труби розвiдника, монокуляри нiчного ба-
чення, заряднi станцiї, маскувальнi сiтки та багато 
iнших знарядь ведення бою i захисту. Також нашi 
захисники отримують зусиллями Наталi одяг, до-
щовики, засоби гiгiєни, продукти. Триває забез-
печення медичним приладдям – турнiкетами, 
бандажами, системами, лiками тощо. А 
до Великоднiх свят одеська волонтер-
ка здiйснила унiкальну акцiю: випек-
ла самостiйно десятки дуже смачних 
панетоне з iталiйського борошна i 
запросила за них донатити на по-
треби ЗСУ по три тис. грн. Усi 
розкупленi, а вирученi кош-
ти пiдуть на купiвлю вже 
замовлених дронiв! От-
римали свої пане-
тони у подарунок i 
друзi, якi постiйно 
пiдтримують її 
волонтерську 
дiяльнiсть.

КИТАЙСЬКА 
Олена

Директор депар-
таменту працi та 

соцiальної полiтики 
Одеської мiськради. 

Попри всi складнощi система соцiального 
захисту мiста працювала в штатному режимi, без 

скорочення штату, без дистанцiйної роботи та без 
закриття установ. Центр соцiальних служб надав по-

слуг бiльш нiж вдвiчi порiвняно з 2021 р. Основним за-
вданням для працiвникiв департаменту стала пiдтримка 

внутрiшньо перемiщених осiб. Взято на облiк майже 60 ти-
сяч ВПО. За координацiї департаменту тривало розселення 

вимушених переселенцiв у приватних садибах одеситiв, а та-
кож до монастирiв, хостелiв тощо. Проведено нарахування допо-

моги на проживання ВПО на загальну суму 1 млрд 172,1 млн грн. 
Соцслужби працюють на залiзничному вокзалi з прийому та подаль-

шого направлення перемiщених осiб, тут створено Пункт реєстрацiї 
ВПО, надаються консультацiйнi, психологiчнi послуги, гуманiтарна до-

помога. Дiє Мунiципальний центр сприяння працевлаштуванню ВПО пiд 
гаслом: «Одеський ринок працi – Заякорись в Одесi». Для надання допомо-

ги ВПО та малозабезпеченим мешканцям створено Мiський центр 
гуманiтарної допомоги. Департамент створив гарячi телефоннi 

лiнiї психологiчної допомоги. Всi пiдвiдомчi комунальнi устано-
ви забезпечували надання соцiальних послуг вразливим вер-

ствам населення, особам похилого вiку, одиноким, особам 
та дiтям з iнвалiднiстю, особам без визначеного мiсця 
проживання. Тривала робота «соцiальних їдалень», а 

також багатоаспектна робота служб пiдтримки осiб, 
постраждалих вiд домашнього насильства.

КОЛЕСНИЧЕНКО Анна
Очiльниця та засновниця громадської 
органiзацiї «Запорука майбутнього», яка 
на сьогоднi опiкується 270 дiтьми з важ-
кою iнвалiднiстю. 

За її пiдтримки щомiсяця 70 дiтей з 
iнвалiднiстю та дiтей з ООП регулярно отриму-
ють доступ до занять спортом, творчостi, навчан-
ня. Крiм того, сiм’ї дiтей отримують психологiчний 
супровiд та адвокацiю прав. Також на базi органiзацiї 
в перiод вiйськового стану було вiдкрито клас для дiтей з 
аутизмом та генетичними хворобами, щоб вони могли роз-
виватися, а батьки працювати. Серед засобiв реабiлiтацiї – 
гончарна майстерня, спортивний зал. У перiод вiйни Анна 
активно пiдтримує наших захисникiв та надає гуманiтарну i 
психологiчну, логопедичну допомогу вiйськовим пiсля контузiї на 
базi вiйскового реабiлiтацiйного центру. ГО спiвпрацює з низкою за-
кордонних донорiв, а 28 квiтня на конференцiї в Бельгiї органiзацiя 
представляла Україну.

м
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КОЛЬЧАК Валентина
Начальник управлiння фiзичної культури 

i спорту Одеської обласної державної 
(вiйськової) адмiнiстрацiї. 

Результати виступiв спортсменiв Одещини, аналiз 
роботи закладiв фiзичної культури i спорту, това-

риств, федерацiй переконують, що ця дiяльнiсть 
була насиченою i успiшною попри всi виклики воєнного часу. Облас-

не управлiння вiдiграло тут важливу об’єднавчу та органiзацiйну 
роль. Вдалося зберегти мережу закладiв фiзкультури i спор-

ту та продовжити навчально-тренувальну роботу. Завдя-
ки прийому дiтей з числа ВПО до ДЮСШ нiвельовано змен-

шення кiлькостi вихованцiв, якi виїхали за кордон. Для 
безпеки навчально-тренувального та змагального про-

цесу управлiння пiдготувало рекомендацiї, врахову-
ючи умови саме Одеської областi. Забезпечено до-

кументально та фiнансово участь спортсменiв 
Одещини (це стосується i видiв спорту для осiб з 

iнвалiднiстю) у численних змаганнях в Українi, 
у європейських та свiтових першостях. 

Одеська область посiла 5-ту i 6-ту сходин-
ки в Українському рейтингу з розвитку 

фiзкультури i спорту вищих досягнень. 
Багато спортсменiв i тренерiв долучи-

лися до волонтерсько-гуманiтарної 
дiяльностi.
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КОНСТАНТИНОВА
Олена
Адвокат, засновниця першо-
го в Українi концептуаль-
ного бутiка флористики 
премiумкласу VarVara 

(що також є торгiвельною маркою). 
З початком росiйсько-української 

вiйни не припинила роботу, зберiгши 
робочi мiсця спiвробiтникiв. Працюю-
чи у звичайному режимi, пiдтримує 
податками економiку країни. 
Значну частку прибутку бутiк 
протягом воєнного року пере-
водить на потреби Зброй-
них Сил України.

ЛЕОНIДОВА Лiлiя
Депутат Одеської мiськради, голова громадської органiзацiї 
«Культура демократiї».

Вiд початку повномасштабної агресiї ГО «Культура демократiї» поча-
ла здiйснювати волонтерську дiяльнiсть в Одеськiй, Миколаївськiй та 
Херсонськiй областях. Вона стала iнiцiатором створення найбiльшого 
на пiвднi України гуманiтарного штабу «Гостинна хата». Пiзнiше 
Лiлiя Леонiдова разом iз мiжнародними донорами почала до-

помагати у будiвництвi мобiльного мiстечка для переселенцiв у передмiстi Одеси. 
У знаменитiй Чорнобаївцi за фiнансової пiдтримки мiжнародних партнерiв за-
безпечувала ремонт постраждалих вiд обстрiлiв будинкiв. Спiльно з громадсь-
ким рухом «Вiра, Надiя, Любов» реалiзовує проєкти для допомоги жiнкам 
та дiвчаткам по Одеськiй областi, а також у звiльненому Херсонi. Очо-
лила на Одещинi Коалiцiю 1325, яка працювала в рамках реалiзацiї 
резолюцiї Ради Безпеки ООН 1325 «Жiнки, мир, безпека». За допо-
могу українським розвiдникам була нагороджена медаллю «Волон-
терське серце». Зараз ГО «Культура демократiї» працює над ство-
ренням громадської платформи, що дозволить брати участь у 
прозорiй розробцi стратегiчного плану розвитку Одеси та на-
дасть можливiсть громадi брати участь у прийняттi рiшень.

КУДРЕНКО Тетяна
Учителька української мови 

та лiтератури Нерубайського 
академiчного лiцею №1 Нерубайської 

сiльської ради Одеського району 
Одеської областi. 

Восени 2022 року отримала звання «Заслужений учитель 
України» за вагомий особистий внесок у розвиток нацiональної освiти. 

ЇЇ учнi постiйно стають переможцями районних та обласних олiмпiад з 
української мови та лiтератури, Всеукраїнських конкурсiв Малої академiї 

наук України, Мiжнародного мовно-лiтературного конкурсу учнiвської та 
студентської молодi iм. Тараса Шевченка. Закономiрно, що дiти, вихованi у дусi 

любовi до України, до її мови та культури, з початку повномасштабної вiйни актив-
но долучилися до акцiй на пiдтримку наших захисникiв та надання гуманiтарної до-

помоги тим, хто її потребує. А педагогiчний колектив лiцею створив безпечнi умови для 
своїх вихованцiв, забезпечивши повноцiнний навчально-виховний процесс.

ЛАВРЮКОВА 
Свiтлана
Директор Одеської iнфекцiйної 
лiкарнi, заслужений лiкар України, 
кавалер ордена княгинi Ольги
III ступеня.

Понад 50 рокiв свого життя вiддала працi 
у галузi охорони здоров’я, зробила вагомий вне-
сок у справу збереження здоров’я одеситiв та на-
дання медичної допомоги належного рiвня. Забез-
печила повноцiнне функцiонування установи у перiод 
воєнного стану. Наразi лiкарня приймає на лiкування не 
лише цивiльних, а й наших захисникiв.

ЛАЗАРЕНКО Ольга
Голова Селянського фермерського господарства «Прогрес», 

волонтер.
Як очiльниця багатопрофiльного сiльськогосподарського 

пiдприємства, забезпечує його успiшну дiяльнiсть у воєнних умо-
вах, чим робить вагомий особистий внесок у продовольчу безпе-

ку регiону та країни в цiлому. З 24 лютого на постiйнiй основi 
здiйснює благодiйну допомогу та iншу дiяльнiсть на користь 

ЗСУ. Своєчасно реагує на звернення наших захисникiв, завдяки чому за час 
воєнних дiй було придбано та передано в рiзнi вiйськовi частини таку технiку: сiм 

рiзних легкових авто, вантажний самоскид, напiвпричiп-платформа, вантаж-
ний контейнеровоз, пасажирський автобус. Усi авто були вiдремонтованi i 

повнiстю укомплектованi. А нещодавно воїни ЗСУ отримали тягач i трал 
для перемiщення великогабаритної вiйськової технiки. Також придбанi 

для потреб вiйськових тепловiзорний бiнокль з далекомiром, два ге-
нератори, автомобiльнi шини у великiй кiлькостi, тактичний одяг, 

засоби гiгiєни, продукти. На базi господарства випiкаються сма-
колики, формуються харчовi вантажi та вiдвозяться бiйцям, 

що перебувають у медичних установах Одеси. Перераховано 
благодiйну допомогу ЗСУ у сумi 500 тисяч гривень. 
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ЛIБЕРОВА Влада
Фотографиня-документалiстка, 

волонтер.
З перших мiсяцiв повномасштабного 

вторгнення перебуває в гарячих точках та 
документує вiйну. Знiмки Влади та її чоловiка 

Костянтина облетiли найпопулярнiшi свiтовi 
та українськi ЗМI, навiть Володимир Зеленський 

використовує їхнi роботи, щоб привернути увагу 
свiту до жахiв вiйни, якi росiйськi загарбники принес-

ли на нашу землю. Поїздки на фронт вони поєднують 
з гуманiтарною роботою: нiколи не їдуть порожнiми – 

обов’язково везуть те, що потребують вiйськовi.
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МАЛИХIНА Тетяна
Директор клiнiчного санаторiю «Перший» 
(у минулому – iм. Горького), кандидат медичних 
наук, заслужений лiкар України. 

У цей скрутний час, незважаючи на всi 
складнощi, колектив санаторiю не зупинив своєї 

дiяльностi, а переформатував її задля нинiшнiх потреб українцiв. 
Наразi тут надають повний комплекс фiзичної та психологiчної 
реабiлiтацiйної допомоги дорослим i дiтям, у тому числi й не-
мовлятам. У санаторiї допомагають як вiйськовим, так i 
цивiльним, що постраждали внаслiдок вiйни. Ця допо-
мога є безкоштовною для людини, оскiльки у повному 
обсязi фiнансується державою за програмою ме-
дичних гарантiй НСЗУ. Колектив пишається тим, 
що його допомога вiйськовослужбовцям ЗСУ 
отримала подяку, i продовжує наполегливо 
працювати задля Перемоги.

МИХАЙЛЕНКО Веронiка
Голова правлiння Благодiйного фонду «Майбутнє», головний лiкар Дитячого реабiлiтацiйного 
цент ру iм. Бориса Литвака. 

Вiдомий на всю країну та далеко за її межами Дитячий реабiлiтацiйний центр iм. Бориса Литвака, 
яким опiкується Одеський обласний благодiйний фонд «Майбутнє», пiсля початку повномасштабної вiйни 
ненадовго зупинив роботу з огляду на безпеку дiтей i колективу, однак уже 15 квiтня вiдновив свою 
дiяльнiсть з урахуванням умов воєнного стану. Бiльше того: високоякiсну допомогу почали надавати за 
рахунок державного, обласного i мiського бюджетiв не лише дiтям, якi проживають в Одесi i областi, а й 
зареєстрованим тут внутрiшньо перемiщеним особам. Колектив фахових спiвробiтникiв проводить ком-

плексну медичну, фiзичну, психолого-педагогiчну та соцiальну реабiлiтацiю. Така дiяльнiсть набула нинi ще бiльшої актуальностi 
для дiтей i їх батькiв, серед яких чимало вiйськовослужбовцiв. Одним iз аспектiв соцiальної та психолого-педагогiчної робо-
ти центру є проведення рiзноманiтних творчих акцiй патрiотичного спрямування, виставок дитячих малюнкiв, в яких беруть 
участь i дiтки, якi перебувають на реабiлiтацiї. 

МАЛОНОГА
Свiтлана

Заступник гене-
рального дирек-

тора – начальник 
єдиної оперативної 

диспетчерської служби КНП «Одеський облас-
ний центр екстреної медичної допомоги i меди-

цини катастроф» Одеської обласної ради, заслу-
жений лiкар України. 

В перiод воєнного стану якiсно та ефективно працює 
у сферi охорони здоров’я. Надає висококвалiфiковану допо-

могу хворим та постраждалим, забезпечує своєчасну роботу 
виїзних бригад швидкої медичної допомоги та оперативної служ-

би. З початку вiйни продала власний автомобiль, i на цi кошти було 
закуплено для наших захисникiв амунiцiю, засоби захисту та веден-

ня бою!

МАНАСОВА
Гульсим
Профе-
сор кафедри 
акушерства i 
гiнекологiї Одесько-
го нацiонального ме-

дичного унiверситету, куратор вiддiлення 
патологiї вагiтних Пологового будинку № 5 
м. Одеси, доктор медичних наук, заслужений 
лiкар України. 

Як куратор вiддiлення патологiї вагiтних вжила 
заходiв для його повноцiнного функцiонування в умовах 
воєнного стану i безпечного перебування породiль. Бере 
активну участь у допомозi вагiтним та хворим жiнкам, якi 
змушенi були виїхати з мiсць постiйного проживання i знайш-
ли тимчасовий притулок в Одесi. Долучилася до масштабної 
iнiцiативи казахської дiаспори в Українi по створенню «Юрт 
незламностi», якi є символом пiдтримки та багатовiкової українсько-
казахської дружби. В Одесi «Юрта незламностi» була розмiщена у пар-
ку iм. Т.Г. Шевченка. Вона не лише виконує функцiї звичних «Пунктiв 
незламностi», де кожен може зiгрiтися, пiдзарядити телефон чи iншi гад-
жети, випити чаю, а й стала осередком казахської гостинностi для одеситiв i 
гостей мiста. Тут вiдбуваються культурнi заходи, можна скуштувати традицiйнi 
казахськi страви.

МАСЛОВА Оксана
Журналiстка, письменниця, засновниця телеграм-

платформи «Українка в Чехiї». 
Вимушено виїхавши з дитиною за межi рiдної 

країни, створила телеграм-канал новин та 
повiдомлень «Українка в Чехiї», який став 

проєктом-розрадою для тисяч українок в Чехiї. 
Вiн об’єднує наших спiввiтчизниць i чехiв, наводить мiстки та 

допомагає обом сторонам – надати й отримати. Нинi масштаб – 
понад 700 тисяч охоплень за мiсяць: на каналi, веб-сайтi 

плюс комьюнiтi, де українки пiдтримують одна одну та да-
ють фаховi поради зi свого професiйного досвiду. Нинi 

засновниця працює над тим, щоб окрiм моральної ка-
нал отримав фiнансову пiдтримку. Окрiм того, Ок-

сана iнiцiювала проведення виставок, що знай-
омлять з Україною та її культурним надбанням. 

Написала книжку для дiтей «Товариство загу-
блених рукавичок», яку випустило друком 

чеське видавництво PIKOLA: це iсторiя 
маленької рукавички, яка загубилася в 

чужому великому мiстi, як i багато хто 
з українцiв – вимушених бiженцiв. 

Презентацiя в Празi відбулася 
у травні пiд час книжкового 

фес тивалю.
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МЕДУШЕВСЬКА Iрина
Одеський блогер, громадський дiяч, волонтер. 

Вiдома на всю Україну та за її межами своєю 
патрiотичною позицiєю та вiдстоюванням 
української iдеї в Одесi. З лютого 2022 
року свiй вплив в iнформацiйному 

просторi направила на допомогу ЗСУ. Займається збора-
ми на потреби вiйськових та осiб, що опинилися в скрут-
ному становищi. Пiдтримує поранених бiйцiв, якi пере-
бувають в одеських шпиталях. Має сина, який також 
обороняє нашу країну вiд агресора.

НАГОРНА-БУЛАЙ Людмила
З 2000 року і до сьогодні – редактор друкованих 
видань «Південноукраїнського Медіа Холдингу». 

25 лютого 2022 року, на другий день війни, о 
8-й ранку вже стояла разом з чоловіком у черзі 
до військкомату. «Щоб не збожеволіти, тре-
ба було щось робити, якось допомагати, 
оскільки не взяли на фронт», - розповідає 

Людмила. Разом з сусідами робили коктейлі Молото-
ва, рили окопи навколо селища, де мешкають, нарівні з 
чоловіками патрулювала вночі вулиці. З дітьми та дру-
зями допомагала плести маскувальні сітки, передали 
на фронт понад сотню в’язаних шкарпеток, ковдр, 
светрів, шапок, сотні банок тушонки, купили дрон, 
зібрали гроші на автомобіль. У лікарні як во-
лонтер працювала сестрою-господаркою. Не 
припиняє передавати на фронт необхідні 
ліки, сухі душі, сухпайки, ласощі, різне 
спорядження.

НЕСТЕРЕНКО Вiкторiя
Адвокат-волонтер громадської органiзацiї «Експедицiя». 

Постiйно надає безкоштовнi консультацiї в рамках цього проєкту. Неодноразово органiзовувала збо-
ри на потреби Збройних Сил України. Допомагає вiйськовим у судових справах на безоплатнiй основi. 
Як засновниця мистецького журналу «ART Chili» пiдтримує митцiв, що опинилися у скрутному становищi 
через вiйну, забезпечуючи їх лiками, фарбами, полотнами тощо.

МIХЕЙЦЕВА
Катерина

Заступник директо-
ра Одеського музею 

захiдного i схiдного ми-
стецтва. 

Також є головним партнером благодiйного проєкту 
Be an Angel Ukraine. Як культуролог, аналiтик культурних 

процесiв, соцiальний активiст органiзовує та проводить 
численнi виставки, якi популяризують українських митцiв, 

сприяють захистовi їх iнтересiв в умовах воєнного стану.

НАКАЗЕНКО-IВЛЕВА
Марiя
Командир пiдроздiлу однiєї з бри-
гад Збройних Сил України Пiвденного 
регiону (назву бригади не маємо права 
вказувати). 

Частина виконує завдання по стримуванню во-
рога в акваторiї Чорного моря, має безлiч успiшних операцiй i є однiєю з 
найрезультативнiших у складi Вiйськово-Морських Сил ЗСУ. Безпосередньо 
вiд Марiї залежить супровiд кожного нашого вiйськовослужбовця вiд першо-
го в його життi рапорту до виходу його на пенсiйне забезпечення. Це потребує 
врахування iндивiдуальних особливостей вiйськовослужбовця з метою замiщення 
нимбiльш доцiльної посади. З початку повномасштабного вторгнення пiдроздiли бри-
гади займаються охороною акваторiї з метою недопущення застосування ворогом сво-
го вiйськово-морського флоту та висадки десанту на узбережжя. Неоднаразово була зао-
хочена вiдзнаками вiд командування бригади, Командування Вiйськово-Морських Сил ЗСУ, 
Одеської обласної ради. Надає допомогу з координацiї дiяльностi волонтерам.

НАЗАРОВА Iрина
Учасник об’єднання «Волон-

терський рух Одеси». 
Головна мета дiяльностi 

– збiр коштiв на потре-
би вiйськових медикiв, 

с т а б i л i з а ц i й н и х 
пунктiв, мобiльних шпиталiв на сходi 

нашої країни, органiзацiя та логiстика 
допомоги з-за кордону для тих 

медикiв, якi її потребують на 
лiнiї фронту. На зiбранi кош-

ти закуповує необхiднi лiки, 
розхiднi матерiали для на-

дання медичної допо-
моги на всiх етапах 

евакуацiї.

НЕЙКОВА
Олена

Власниця торгових 
марок «BURRATINO» та 

«Штрудель», волонтер, 
багатодiтна мама. 

Попри складнi умови, 
в яких доводиться працюва-

ти українським рестораторам пiд час вiйни, наприкiнцi 
вересня 2022-го в Одесi розпочала роботу нова мережа 

пiцерiй пiд назвою «BURRATINO». Головна мета новоутвореної 
мережi – це не лише розвиток харчового бiзнесу в Одесi, а й 

пiдтримка вiтчизняної економiки, забезпечення робочих мiсць. 
Багато уваги рестораторка придiляє саме пiдтримцi населення в 

складних умовах вiйни. Так, заклад на Львiвськiй,15Б став мало не 
першим iмпровiзованим «Пунктом незламностi» для мешканцiв рай-

ону, якi пiд час перебоїв зi свiтлом, завдяки встановленому генератору, 
змогли отримувати тут не тiльки гарячi напої та їжу, а й пiдзаряджати свої 

мобiльнi пристрої та користуватися послугами мережi iнтернет.
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НОЖЕВНIКОВА
Катерина
Засновниця та директор 
БФ «Корпорацiя Монстрiв».  
Почесна громадянка 
Одеської областi. 

З 2014 року БФ надавав допомогу хворим 
дiтям i людям похилого вiку; пiд час пандемiї 
коронавiрусу допомагав лiкарням i нада-
вав кисневi концентратори жителям. За-
раз «монстри» допомагають ЗСУ, закупо-
вуючи необхiдне спорядження. Також 
надають всебiчну пiдтримку виму-
шеним переселенцям, не кида-
ючи при цьому й тих мiсцевих 
жителiв, кому допомагали до 
повномасштабної агресiї.

ПАВЛОВА Олена
Громадська дiячка, координаторка культурологiчних проєктiв, 

членкиня виконкому Одеської мiськради, заступниця голови 
iсторико-топонiмiчної комiсiї. 

Має стосунок до органiзацiї кiлькох патрiотичних культурологiчно-
просвiтницьких проєктiв. зокрема виставок «Вiд серця до серця» (у 
межах проєкту «Донор Одеса») та «Шляхами до Перемоги» фото-

майстра Бориса Бухмана. Уже багато рокiв поспiль веде масштабну дiяльнiсть в 
iсторико-топонiмiчнiй комiсiї, робота якої набула особливо актуального звучан-
ня у час вiйни. Проаналiзовано сотнi найменувань, створено мапу iмен, якi ви-
магають перегляду, i запропоновано велику кiлькiсть iмен та назв визначних 
подiй, якi повиннi з’явитися на просторах сучасного українського мiста. 
Опрацьовується i впроваджується досвiд iнших країн задля бiльш си-
стемною, цiлiсної та орiєнтованої на майбутнє дiяльностi. Комiсiя по-
ставила за мету повнiстю уникати манiпуляцiй, насамперед, владних 
та полiтичних, лобiювання особистих iнтересiв тощо, а натомiсть 
створити єдину збалансовану цiннiсно-просвiтницько-iсторичну 
систему координат у цiй вразливiй сферi.

ОВЧАРЕНКО
Марина

Громадський дiяч, 
автор i керiвник соцiальних 

та молодiжних проєктiв. 
Вiд початку вiйни веде активну во-

лонтерську роботу по допомозi постраждалим та нужден-
ним, займається пошуком прихистку та розмiщенням сiмей 

переселенцiв. Органiзувала пункт сбору гуманiтарної допомо-
ги в офiсi агенцiї «Royal family models», яким керує. Регулярно прово-

дить безкоштовнi культурно-просвiтницькi заходи для дiтей, що були 
вимушенi покинути свої домiвки, та надає допомогу їх матусям. Попри вiйну, 

традицiйно провела «Ukrainian kids forum», до якого залучила мiжнародне 
спiвтовариство. «We stand for peace» – пiд таким гаслом випустила вже другу ди-

тячу колекцiю бренду Kapsamun. Стала делегатом культурно-миротворчої мiсiї до 
парламенту Грузiї та органiзатором проєкту Art-освiта в Нiмеччинi. Вiдзначена подя-

ками i грамотами за волонтерську, громадську та професiйну дiяльнiсть у час вiйни.

ОДАРIЙ-
ЗАХАР’ЄВА Наталiя

Директор департаменту охо-
рони здоров’я Одеської ОДВА. 

В умовах воєнного стану департа-
мент забезпечив надання допомоги всiм, 
хто цього потребує, зокрема – внутрiшнiм 
переселенцям. У медзакладах створено умови 
для безпечного перебування; медики працюють 
в особливому режимi, надаючи невiдкладну допо-
могу постраждалим цивiльним та вiйськовим. На-
лагоджена спiвпраця iз зарубiжними медзакладами 
щодо подальшого лiкування постраждалих. Забезпечена 
готовнiсть до епiдемiчних та надзвичайних ситуацiй.

ОЛIЙНИК Олена
Директор департаменту культури, нацiональностей, релiгiй 

та охорони об’єктiв культурної спадщини ОД(В)А. 
З метою захисту культурної спадщини були евакуйованi на перiод 

дiї воєнного стану музейнi предмети одеських обласних музеїв. 
Проводилася масштабна робота по залученню благодiйних 

коштiв мiжнародних донорiв. Завдяки цьому 30 регiональних 
музеїв областi отримали гуманiтарну допомогу. На видiленi мiжнародними фон-

дами i ГО кошти придбано матерiали для укриття, засоби протипожежного та 
цивiльного захисту, пакувальнi засоби, комплекти вiдеоспостереження, 

генератори, сканери для оцифрування музейних предметiв, цiнних книг 
тощо. Вже у березнi-квiтнi 2022-го заклади культури Одещини – театри, 

музеї, центри культури, бiблiотеки – вiдновили дiяльнiсть. Вiдбулися 
десятки прем’єрних вистав, художнiх та тематичних виставок, сотнi 

екскурсiй та iнформацiйно-просвiтницьких, мистецьких заходiв. 
На базi бiблiотек органiзовано 95 курсiв та клубiв з вив-

чення української мови. Проводиться збiр лiтератури для 
вiйськових частин та акцiї «Українська книга – для Хер-

сонщини!». Органiзовано концертнi програми в шпита-
лях, для вимушено переселених осiб.

ПАНЕНКО
Свiтлана

Перший заступник генераль-
ного директора з виробничих пи-

тань державного пiдприємства 
«Кулiндорiвський комбiнат хлiбо-

продуктiв» Державного агентства резер-
ву України. 

Зробила значний особистий внесок у 
змiцнення економiки країни в умовах вiйни, на-

лагодження поставок продукцiї у всi регiони та ство-
рення продовольчого резерву в гуманiтарних цiлях.

‘
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ПЕЧУЖЕВА
Ольга
Голова благодiйного 
фонду «Люди Iкс». 

О р г а н i з а ц i я 
була заснова-

на п’ять рокiв тому для надання 
благодiйної допомоги людям, якi 
цього потребували. Однак з по-
чатком повномасштабної 
вiйни волонтери поча-
ли масовi збори на 
потреби Збройних 
Сил України. Та-
кож органiзацiя 
з а б е з п е ч у є 
гуманiтарною 
д о п о м о -
гою жителiв 
областi.

ПОЗДНЯКОВА Ганна
Директор КП «Теплопостачання мiста Одеси». 

Незважаючи на початок повномасштабної вiйни, опалювальний сезон 2021/22 в Одесi тривав 
без перебоїв. Керiвництву КП «ТМО» вдалося зберегти працездатний колектив, хоча певна кiлькiсть 
робiтникiв пiшла на фронт добровольцями. В умовах воєнного стану вдалося погодити нову схему те-
плопостачання Одеси, яка має стати запорукою довгострокової програми з розвитку даної системи. 
Згiдно з графiками проводилися гiдравлiчнi випробування, замiна та модернiзацiя тепломереж, ре-
монт котельного/насосного обладнання. Пiдготовка до опалювального сезону 2022/23 була прове-

дена повноцiнно, тепло в домiвки подане вчасно. А пiсля початку ракетних обстрiлiв української критичної iнфраструктури 
подача тепла вiдновлялася одразу пiсля вiдновлення електропостачання. Служби працювали 24/7. КП «ТМО» налагодило 
спiвпрацю з мiжнародними проєктами, завдяки чому отримало у користування генератори, екскаватори, машину для ре-
монту теплових мереж, аналогiв якої в Українi немає, тощо. Спiвпраця триває в рамках пiдготовки до наступного опалю-
вального сезону.

ПИВОВАРОВА Юлiя
Директор – художній керівник Одеського 

академiчного українського музично-драма-
тичного театру iм. Василя Василька. 

Театр одним iз перших вiдновив свою 
дiяльнiсть пiсля 24 лютого i змiг заново укомплек-

тувати трупу попри те, що чимало акторiв i спiвробiтникiв колективу ста-
ли на захист України. Тож вiд початку вiйни було вiдновлено репертуарнi 
спектаклi i здiйснено сiм (!) прем’єрних вистав, зокрема – i в укриттi 

пiд сценою. Одна з прем’єр ввiйшла до лонглиста учасникiв 
фестивалю-премiї «ГРА» (GRA – Great Real Art) Нацiональної 

спiлки театральних дiячiв), органiзовано кiлька гастрольних 
поїздок. У театрi вiдбуваються творчi зустрiчi з провiдними 
письменниками, акторами, культурними дiячами країни. 

Проведено круглий стiл за участю керiвникiв театрiв, 
театрознавцiв, представникiв ЗМI, де йшов обмiн досвiдом 

i обговорювалися шляхи подолання актуальних проблем. 
Налагоджена волонтерська спiвпраця з благодiйними фон-

дами задля допомоги ЗСУ та нужденним. На всi вистави за-
прошуються вiйськовi та вимушенi переселенцi.

ПОГОРЄЛА
Ольга
Директор 
благодiйного фонду 

«Стежка додому». 
З 2018 року фонд надає соцiальну до-

помогу жiнкам та дiтям, що постраждали 
вiд сiмейного насилля, та особам, якi опини-
лись у скрутних життєвих обставинах. З початком 
повномасштабної вiйни волонтери перебудували 
дiяльнiсть вiдповiдно до потреб воєнного часу. Нала-
годили гуманiтарну пiдтримку українських вiйськових, а 
також сiмей загиблих воїнiв. Почали надавати комплексну 
допомогу особам, якi постраждали вiд воєнних дiй. Вимуше-
них бiженцiв забезпечують гуманiтарною допомогою, бажа-
ючих розселяють у власному притулку, що має назву «Будинок 
волонтерської допомоги «Стежка додому». Наразi пiд опiкою фон-
ду перебувають 2045 сiмей ВПО з територiй, де зараз ведуться або 
велися ранiше бойовi дiї.

ПОЖАРИЦЬКА Тетяна
Громадська дiячка, голова Всеукраїнської громадської 

органiзацiї «Орхiдея – вiдповiдь на твою самотнiсть». 
З перших днiв повномасштабної вiйни ГО «Орхiдея – 

вiдповiдь на твою самотнiсть» активно працює за-
ради Перемоги i пiдтримує як вiйськових, так i 

цивiльних громадян. Команда волонтерiв ГО во-
дночас працювала на кухнi для вiйськових на 1200 осiб i привози-

ла медичне обладнання, лiки, машини швидкої допомоги. Забез-
печували всiлякими необхiдними речами як наших захисникiв, 

так i вимушених внутрiшнiх переселенцiв, матерiв-
одиначок, малозабезпеченi i багатодiтнi родини. Акцiї 

гуманiтарної допомоги тривають на постiйнiй основi, 
а в органiзованому «Орхiдеєю» центрi незламностi 

вiдбулися десятки акцiй за участю дiтей. В Англiї за 
пiдтримки друзiв було органiзовано аукцiон кар-

тин вiдомих художникiв, i завдяки зiбраним 
коштам до України привезуть ще чотири ма-

шини швидкої допомоги. Представники 
органiзацiї, якi перебувають нинi за кор-

доном, постiйно беруть участь в акцiях 
на пiдтримку України.

лаагггогогг дiд йногго
ддду уу «ЛЛЛЛЛЛюдддддди и и и и IкII с». 

О рО рО ррр г ааааа н iн з а ц iц iц я 
бубубубубулллал заснова-

ввв тому длдлллд я надададанннннннння яяя яяя
її дододододододододододододоод попопппоп момомоооогигигг людяммм, якякi i

отребувуувувувувувувувувувввалалала ии.и. ООООООООООднднднддднд акакакаккк ззз пппо-о--
мом пповово нономамамамам сшсшс татататаататтааабнбнбнббнбнноїоїооїоїоїооїо  

iйни волонтерррерррррииииииии почааааааааааа--
ли масовi зборррррррррриииии нанананананананананаан   
потреби Зброййнйнййй иииииихихиииииии  
ССил УкУУкрааїни. ТТТаа-а
коооожжж оррганiззззаз цiя 
з а б е з п е ч ууу є 
гугуумам нiтарноою 
д о п оо м о -
гою житееллiвв 
областi.
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ПРОКОПЕЧКО Людмила
Голова Доброславської територiальної громади 
Одеського району Одеської областi. 

Вiйськовий волонтер з 2014 року. З початку 
повномасштабної вiйни – один з найактивнiших голiв 
територiальних громад регiону щодо пiдтримки 

вiйськовослужбовцiв. Вмiло органiзувала зусилля небайдужих мешканцiв 
Доброславської громади в їх бажаннi бути волонтерами, допомагати 
армiї та внутрiшньо перемiщеним особам. Постiйно здiйснює виїзди 
з гуманiтарною допомогою у зони проведення бойових дiй. Зокре-
ма, придбано за її безпосереднього сприяння та участi i переда-
но чотирьом вiйськовим частинам 12 автомобiлiв, планшети, 
ноутбуки, повербанки, тепловiзори, квадрокоптери, броне-
жилети, розгрузки, плитоноски, тактичний одяг, бензопи-
ли, генератори, пральнi машини, холодильники, наме-
ти, набори iнструментiв, продукти та засоби особистої 
гiгiєни, медикаменти та багато iншого на суму майже 
5 млн грн. На посадi селищного голови iнiцiювала 
надання субвенцiї вiйськовим формуванням на 
суму 12 млн грн. Людмила Ярославiвна наго-
роджена багатьма почесними грамотами та 
вiдзнаками вiд вiйськових частин ЗСУ.

ПУТIВЛЕНКО Iрина
Блогер, iнфлюенсер. 

Активно працює на iнформацiйному 
фронтi, висвiтлюючи численнi злочини росiї 

на територiї України. З початком вiйни створи-
ла телеграм-канал «Дiлюсь домом», де розмiщує 

оголошення з мiсцями безкоштовного прихист-
ку. Сама приймала переселенцiв. Згодом створи-

ла ще один телеграм-канал «Допомога вагiтним», який 
досi працює 24/7. Для цього швидко знайшла акушерiв-

гiнекологiв, консультантiв та психологiв, якi безкоштов-
но супровождують жiнок пiд час вагiтностi. У першi тижнi 

вiйни послугами каналу користувалося 10 тисяч вагiтних. Ра-
зом з чоловiком Євгеном та за допомоги iнших волонтерiв ство-

рили власний Благодiйний фонд «Благо Фонд UA», який допомагає 
вiйськовим з лiками, гуманiтарною допомогою, амунцiєю та технiкою.

РЕВЕНКО Вiра
Професор Одеської нацiональної 
музичної академiї iм. А.В. Нежданової, ди-
ректор оперної студiї ОНМА, народна артист-
ка України, волонтер.

Попри воєнний стан налагодила безпечне 
повноцiнне функцiонування оперної студiї ОНМА та 
навчання студентiв. З перших днiв повномасштабної 
вiйни разом зi своїми учнями постiйно дає концерти у 
вiйськових частинах, на майданчиках поблизу фронто-
вих дiй, у палатах шпиталiв i лiкарень. «Своїм мистецтвом 
ми прагнемо подарувати цим мужнiм людям хвилини радостi 
i душевної втiхи, щоб вони хоч ненадовго забули про важкi 
воєннi буднi. I до слiз приємно чути їх оплески!» – каже спiвачка. 
За цю дiяльнiсть Вiра Ревенко стала лауреатом рейтингу «Народ-
не визнання» у номiнацiї «За пiдтримку бойового духу українського 
воїнства». Як членкиня ВО «Батькiвщина» вона також бере активну 
участь у волонтерськiй роботi одеського осередку партiїi, доставляючи 
гуманiтарнi вантажi у громади, спiлкуючись з людьми i надихаючи їх на пе-
ремогу.

 РЕДЬКО Олена
Директор – художнiй керiвник Одеського 
академiчного театру музичної комедiї iм. М. Во-

дяного, заслужений працiвник культури України. 
З перших днiв вiйни колектив згуртував 

свої творчi та виробничi ресурси задля Перемоги. 
11 спiвробiтникiв захищають Україну у лавах ЗСУ. В 

майстернях театру кравчинi одразу почали вiдшивати термобiлизну, 
спальнi мiшки, державнi прапори, маскувальнi сiтки тощо. Худож-

ники-декоратори здiйснили безпрецедентну творчу акцiю – ство-
рили та розвiсили мiстом красномовнi гасла вiд iменi одеситiв: 

«Если Маму кто-то тронет, того мама похоронит», «Все буде 
Україна!», «Правду не сховати, нас не подолати!». Цi гас-

ла пiдтримали бойовий настрiй мiстян i навiть приверну-
ли увагу в усiй Українi та за її межами. Солiсти театру в 

умовах воєнного стану дали близько 50 концертiв для 
бiйцiв ЗСУ, тимчасово перемiщених осiб та одеських 

глядачiв. За iнiцiативою Олени Редько у театрi була 
органiзована масова здача кровi для потреб 

бiйцiв ЗСУ, а у Всесвiтньому клубi одеситiв 
вiдкрито одразу двi благодiйнi виставки, зо-

крема, з її приватної колекцiї дзвiночкiв. 
Водночас театр, як i в мирний час, пра-

цював для свого глядача, забезпечив-
ши необхiднi умови для дотримання 

безпеки: було повернено на сцену 
репертуарнi спектаклi i випуще-

но три масштабнi прем‘єрнi 
вистави.

РЕБРОВА Катерина
Керiвник Волонтерської психологiчної служби Одеси. 

Постiйно надає допомогу вимушеним переселенцям та iншим вразливим категорiям населення. 
Влаштовує заняття для груп, якi потребують психологiчної допомоги. 
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РОТАРI Олена
Журналiстка, експертка з комунiкацiй Громадсь-
кого Руху «Вiра, Надiя, Любов».

 До повномасштабної вiйни працювала про-
дюсеркою телекомпанiї «7-й канал». А вже у 
квiтнi 2022 року головною справою для неї 
стало волонтерство. Почала спiвпрацювати 
з «Автомайданом», потiм перейшла у ГР 

«Вiра, Надiя, Любов», де спiльно з iншими волонтерами та 
керiвниками проєктiв реалiзує iдеї, спрямованi на розбу-
дову країни на рiвнi регiону. Весь воєнний рiк працює 
з внутрiшнiми бiженцями (для чого вчиться i сама!): 
це надання гуманiтарної i психологiчної допомоги, 
проведення бiзнес-тренiнгiв та майстер-класiв, 
вiдкриття просторiв для жiнок, допомога у 
переквалiфiкацiї та здобуттi нової освiти. 
I при цьому Олена продовжує допо-
магати нашим захисникам. Збира-
ла кошти у соцмережах, потiм по-
чала залучати друзiв, зокрема 
суттєво допомiг Денис Воло-
шин. Було куплено i пере-
дано вiйськовим дрони, 
тепловiзори, амунiцiю, пе-
реносну електростанцiю, 
автомобiль, потужний ге-
нератор для зв’язкiвцiв 
ВМС тощо.

СЕРЬОГIНА Анiта
Українська каратистка i тренер з карате, заслужений майстер спорту України, нагороджена 
Орденом княгинi Ольги I ступеня. 

Представляє нашу державу на мiжнародних змаганнях найвищого рiвня. Минулого року Серьогiна 
завоювала третє мiсце на чемпiонатi Європи, а у 2023-му виборола «срiбло» на чемпiонатi Європи з ка-
рате, що проходив Iспанiї. З початку повномасштабної вiйни – волонтер штабу «Чорноморськ перемо-
же» у рiдному мiстi. Займалася доставкою з-за кордону речей, необхiдних для наших захисникiв.

САВЕЛЬЄВА
Лiдiя

Голова 
Овiдiопольської 

територiальної гро-
мади Одеського району 

Одеської областi. 
З перших днiв повно-

масштабного вторгнення разом з командою 
органiзувала роботу по допомозi потерпiлим вiд 

вiйни спiввiтчизникам, якi знайшли прихисток в 
Овiдiопольськiй громадi. Налагодила спiвпрацю з 

цiлою низкою громадських органiзацiй i благодiйних 
фондiв щодо забезпечення гуманiтарною допомогою 

внутрiшньо перемiщених осiб, багатодiтних сiмей, ма-
лозабезпечених родин, що перебувають у скрут-

них життєвих обставинах. На територiї грома-
ди було розгорнуто два стацiонарнi «Пункти 
незламностi». Проведено акцiю «Допоможи 
м. Миколаєву питною водою», пiд час якої було 

зiбрано та передано понад 10 тонн питної 
води. Задля безпеки жителiв встановле-

но новi засоби оповiщення в селах Калаглiя 
i Миколаївка. З метою пiдтримки населен-

ня надана дотацiя та фiнансова пiдтримка 
службам КП «Водопостач», КП «Кришталь», 

КП «Миколаївський комунгосп» на компенсацiю 
рiзницi в тарифах на питну воду та каналiзацiю.

РОМАНОВА Юлiя
Завiдувачка кафедри стоматологiї приватного закладу вищої освiти «Одеський мiжнародний ме-
дичний унiверситет», професорка, доктор медичних наук. 

З перших днiв вiйни безкоштовно надає медичнi послуги українським вiйськовим.

СЕМИКОП Тетяна
Голова громадського руху «Вiра, Надiя, Любов». 

Займається захистом прав соцiально неадапто-
ваних груп населення, освiтньою роботою з мо-

лоддю.  Проводить зустрiчi з дорослими та май-
стер-класи з дiтками, а лiкарi, що спiвпрацюють 

з органiзацiєю, проводять огляди, нада-
ють екстрену допомогу та консультацiї особам з iнвалiднiстю у 

них вдома, що набуло особливої актуальностi у перiод вiйни. 
Громадський рух «Вiра, Надiя, Любов» – це захист прав 

соцiально неадаптованих груп населення, профiлактика 
дитячої безпритульностi, насильства в родинах, робота 

з внутрiшньо перемiщеними особами.

СВIТОЛIНА
Елiна
Найтитулова-
нiша одеська 
тенiсистка. 

Колишня третя ра-
кетка свiту вiддає значну 

частину зароблених призових коштiв на потре-
би ЗСУ, органiзовує благодiйнi вечори, аукцiони 
тощо. Останнiй такий збiр був у Чарльстонi, де Елiна 
офiцiйно повернулася до змагань. Благодiйний захiд 
у США допомiг зiбрати 100 тисяч доларiв для пiдтримки 
України.
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СИБIР Вiкторiя
Воєнкор, громадська дiячка, волонтер. 
З 2010-х рокiв задiяна в українському гро-
мадському русi. 

Неодноразово брала участь у акцiях 
протесту в рiзних куточках України. З по-

чатком повномасштабної вiйни на територiї України нала-
годила спiвпрацю з британськими вiйськовими репорте-
рами задля кращого висвiтлення подiй. Працювала на 
iнформацiйному фронтi у Харковi, Попаснiй, Бахмутi та 
iнших гарячих точках. Допомагала вирiшувати низ-
ку проблемних питань на мiсцях: наприклад, зму-
сила адмiнiстрацiю Днiпра привести до ладу не-
працююче бомбосховище, надсилала нашим 
захисникам координати ворожої технiки, го-
дувала тварин, що опинились на вулицi, 
та вирiшувала безлiч координацiйних 
питань. Продовжує боротьбу з во-
рогом на iнформацiйному фронтi, 
спiвпрацюючи з iноземними ко-
легами.

ТЕРЕХОВА Наталiя
Голова благодiйного фонду «Добрий самарянин». 

Щодня сотнi людей отримують допомогу завдяки фонду та проєктам, iнiцiйованим Наталiєю. Переселенцiв 
годують, їм видають медикаменти, продуктовi та гiгiєнiчнi набори, а також одяг, взуття, iграшки, посуд та 
все, що може стати в нагодi у побутi. Але матерiальна допомога – це ще не все, чим готовi допомогти лю-
дям у фондi. Волонтери почали надавати психологiчну допомогу постраждалим пiд час повномасштабної 
вiйни. Вони органiзовують творчi гуртки, де люди спiлкуються, разом готують та майструють.

СИВАК
Iрина

Виконавчий дирек-
тор Торгового дому 

«Strateg». 
Пiдприємство, зупинив-

ши виробництво з початком повномасштабної вiйни, 
вже 15 березня вiдновило роботу. «Ми не знали, що буде 

далi, але розумiли, що маємо економiчно пiдтримувати 
країну i морально – користувачiв нашої продукцiї, а та-

кож допомогти нашому великому колективу вижити за но-
вих умов», – розповiдає Iрина. Вiддiл дизайну розробив серiю 

патрiотичних iгор, якi стали дуже популярними: «Доброго вечора, 
ми з України», «Все буде Україна», «Скажи «паляниця», «Ой, у лузi», 

«Знай наших». Усi «настiлки» нинi випускаються українською мовою, 
вони поширюються не лише по всiй Українi, а й експортуються в країни, 

де нинi багато наших вимушених бiженцiв. У команду компанiї прийняли 
людей з постраждалих регiонiв – з Херсона, Нової Каховки, Миколаєва, Хар-

кова. Strateg допомагає людям, якi постраждали вiд вiйни, пiдтримує Збройнi 
Сили України – купує дрони, рацiї, протигази, одяг. Триває постiйна благодiйна 

дiяльнiсть щодо дiтей, зокрема – вихованцiв дитячих будинкiв.

СОКОЛIК Лариса
Начальник управлiння з майно-
вих вiдносин Одеської обласної 
ради. 

Вiд самого початку повномасштабної 
вiйни виконувала свої службовi обов’язки 
згiдно з особливими вимогами воєнного часу, 
взявши на себе вiдповiдальнiсть за складнi 
актуальнi рiшення. Зокрема, займалася проце-
сом оптимiзацiї закладiв охорони здоров’я, що було 
продиктовано актуальними економiчними обстави-
нами та змiнами у законодавствi. З огляду на постiйнi 
ворожi обстрiли, активно займалася питаннями безпеки 
жителiв Одещини, особливо – дiтей, а саме – вiдповiдною 
пiдготовкою споруд та примiщень цивiльного захисту, зокре-
ма, укриттiв у закладах освiти. Управлiння опiкується процесом 
капiтального ремонту бомбосховищ i здiйснює чiткий контроль за 
ходом виконання цих робiт. Протягом воєнного року Лариса Соколiк 
i її команда надавали допомогу багатьом людям у питаннях своєї 
компетенцiї та соцiального захисту.

СТОЯНОВА Алла
Директор департаменту аграрної полiтики, продоволь-

ства та земельних вiдносин Одеської обласної державної 
(вiйськової) адмiнiстрацiї. 

Попри вiйну, аграрiї Одещини не лише зберег-
ли пiдприємства, а й допомагають армiї, громадам, 

сусiднiм регiонам. Першi вантажiвки з продоволь-
ством вiдправлено нашим захисникам уже на початку березня 2022-го. 

Органiзовано щомiсячну допомогу Миколаївськiй областi продовольчи-
ми наборами з розрахунку вiд 200 тисяч до 700 тисяч осiб. Залучено до 

спiвпрацi мiжнародних партнерiв, завдяки чому аграрiї Одещини без-
коштовно отримали вiд провiдних агрокомпанiй свiту насiння, добри-

ва, рукави для зберiгання агропродукцiї та вантажне обладнан-
ня. Агросектор забезпечено пальним для проведення польових 

робiт. Органiзовано допомогу аграрiям в отриманнi кредит-
них коштiв через програму «5-7-9» та оформлення гранто-

вих заявок у державнiй програмi «єРобота». Департамент 
вирiшує численнi поточнi питання, зокрема бронюван-

ня працiвникiв для забезпечення потужностей АПК та 
оподаткування; водночас дивиться у майбутнє: ство-

рено засади для реформування мелiоративної та 
виноробно-виноградарської галузей; актив-

но пiдтримує реалiзацiю державної зернової 
угоди: через одеськi порти вже експорто-

вано 29 млн т зерна. Аграрiям повсякчас 
надається масштабна фахова, консуль-

тативна, органiзацiйна допомога.
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ТЕРЛЮГА Анжелiка
Українська каратистка, срiбна призерка 
Олiмпiйських iгор 2020 року.  Заслужений майстер 
спорту України.
 Її двiчi визнавали найкращою спортсмен-
кою України. 2018 року очолила рейтинг 

Мiжнародної федерацiї карате у своїй ваговiй категорiї. Цього року 
завоювала титул чемпiонки Європи, прославивши Україну на 
мiжнароднiй аренi. У серпнi 2022 року нагороджена Орденом 
княгинi Ольги I ст. – за значнi заслуги у змiцненнi української 
державностi, мужнiсть i самовiдданiсть, виявленi у захистi 
суверенiтету та територiальної цiлiсностi України, ваго-
мий внесок у розвиток рiзних сфер суспiльного життя, 
вiдстоювання нацiональних iнтересiв нашої держа-
ви, сумлiнне виконання професiйного обов’язку.

ТОМАШЕВСЬКА
Лiлiя
Помiчниця голови 
Одеської обласної 
ради патронатної 
служби апара-
ту облради. 

В умовах воєнного ста-
ну ефективно сприяє 
продуктивнiй роботi 
керiвника, апарату та депу-
татського корпусу ради.

ТКАЧ
Iрина

Заступниця 
директора ТОВ 

«Промтоварний ри-
нок 7-й км», волонтер. 

Налагодила канали постачання 
гуманiтарної допомоги з США, Нiмеччини, 

Iрландiї та Фiнляндiї. Органiзовує її постачання в 
Україну та розподiл/доставку в шпиталi, вiйськовим 

та переселенцям у гуманiтарнi центри в Харкiвськiй, 
Днiпропетровськiй, Херсонськiй, Миколаївськiй та 

Одеськiй областях. За власний кошт закуповує для по-
треб вiйськових необхiдне обладнання та систематично 

направляє його на лiнiю фронту.

ТКАЧЕНКО Людмила
Президент БФ «Шлях до свобо-
ди» та голова Благодiйного фонду 
соцiального захисту старостi грома-
дян «Наше майбутнє». 

Цi благодiйнi фонди вже багато рокiв 
надають допомогу ветеранам,учасникам бой-
ових дiй, особам з iнвалiднiстю, самотнiм лю-
дям, одиноким лежачим хворим, дiтям-сиротам 
та дiтям з iнвалiднiстю. З початком вiйни до них 
додалися вимушенi переселенцi. Спiвпраця з БФ 
«Добрий самарянин», мiською владою, пiдприємцями, 
небайдужими громадянами дала змогу налагодити ще 
бiльш масштабну допомогу. Збирають, сортують i розда-
ють «гуманiтарку» (продукти, пiдгузки, лiки, засоби гiгiєни, 
iграшки, побутову хiмiю). Продуктовi набори, медичнi препара-
ти, товари першої необхiдностi отримали понад п’ять тисяч осiб. 
У примiщеннi фонду «Шлях до свободи» готують їжу, годують там же 
i адресно розвозять нужденним громадянам, переселенцям – 500 
осiб щоденно. Вiдправляли гуманiтарнi вантажi жителям зон бойових 
дiй (Миколаїв, Херсон): продукти харчування, медикаменти, теплi речi, 
питну воду, засоби гiгiєни, свiчки, газовi грiлки, пiчки-буржуйки.

ТКАЧУК Наталiя
Солiстка Одеського академiчного театру 

музичної комедiї iм. М. Водяного, 
лауреатка мiжнародних конкурсiв, 
заслужена артистка України. 

З перших днiв повномасштабної 
ворожої агресiї в театрi було створено 

унiкальний творчий колектив «Театраль-
ний батальйон», у якому Наталiя бере найактивнiшу участь. Де 

тiльки артисти не виступали за цей час! Вiйськовi частини просто 
неба, блокпости, шпиталi Одеси та Уманi, залiзничний вокзал... I 

всюди це було дуже зворушливо, з великою самовiдданiстю та висо-
ким професiоналiзмом. «У кожного – свiй фронт! На нашому куль-

турному фронтi – тiльки чудова музика, гумор i щирi посмiшки 
наших героїчних захисникiв!», – зазначає артистка. Бiйцi 

«Театрального батальйону» i серед них Наталiя Ткачук були 
нагородженi почесними грамотами Оперативного коман-

дування сил оборони України «Пiвдень». А у лютому 2023 
року ГО «Грандiв, рейтингiв та номiнацiй», БО «Комiтет 

з громадських нагород України» спiльно з експер-
тною радою нагородили її мiжнародною премiєю 

«Культурна дипломатiя». I це закономiрно: адже 
одеситка не лише зайнята у провiдних ролях 

на сценi рiдного театру, а i є запрошеною 
солiсткою зарубiжних театрiв. У кожнiй 

своїй поїздцi за кордон вона привертає 
увагу до вiйни в Українi, а така осо-

биста народна дипломатiя – дуже 
дiєва!

ТРОЯНДА Олена
Адвокат. 

З березня 2022 року за свiй кошт вiдправляє 
бiйцям, якi знаходяться на лiнiї фронту, зокрема 

нинi – у Бахмутi, продукти харчування, одяг, технiку 
(скажiмо, на прохання снайпера було придбано 

фотоапарат). Консультує вiйськових, якi 
зараз служать у ЗСУ, i, в разi потреби, веде їх карнi справи – 

усе безкоштовно. На прохання рiдних допомагає у розшуковi 
вiйськовослужбовцiв, якi зникли безвiсти. Провiдує 
поранених захисникiв у госпiталi, надаючи їм пiдтримку, 

зокрема лiками та продуктами харчування. 
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ФIЛЬКIНА Тетяна
Позаштатний психолог Одеського 
вiйськово-медичного клiнiчного 
центру Прикордонної служби 
України, керiвник вiддiлу 
психологiчної пiдтримки 

ГО «Український Союз прикордонникiв».
Тетяна Фiлькiна постiйно надає допомогу 

нашим захисникам-прикордонникам, якi от-
римали травми рiзного характеру та потре-
бують психологiчної пiдтримки. Також як 
психолог Волонтерської психологiчної 
служби ГО «Реабiлiтацiйний центр 
Святого Павла» працює на 
благодiйних засадах з лiтнiми 
людьми та дiтками, якi потер-
пають вiд вiйни.

ЯКОБЧУК Лариса
Пiдполковник з позивним «Чайка».

 Нинi перша та єдина в Українi жiнка – 
заступник командира (126-та окрема 
бригада територiальної оборони). 
До повномасштабної вiйни служи-
ла в АТО та ООС, а останнi три 
роки викладала в Одеськiй 

вiйськовiй академiї. Вiд початку повномасштаб-
ного вторгнення Лариса Якобчук щодня в полi 
чи з побратимами. Проводить тренування i, 
навiть, за потреби, церемонiю укладання 
шлюбу вiйськовослужбовцями.

ФОМIЦЬКА Неля
Директор КЗ початкової спецiалi-

зованої освiти «Мистецька школа № 8 
м. Одеси», художнiй керiвник Всеукра-

їнського фестивалю дитячої та юнацької 
творчостi «Фонтанська весна». 

Педагогiчний колектив небайдужих митцiв-професiоналiв продовжив 
свою дiяльнiсть в умовах дiї воєнного стану, навчаючи своїх вихованцiв за 

прийнятою до вiйни багатоаспектною програмою, зокрема – i для учнiв з осо-
бливими освiтнiми проблемами. Пiд час вiйни мистецька школа № 8 стала куль-

турним осередком для дiтей внутрiшньо перемiщених осiб та учнiв, якi змушенi на-
вчатися дистанцiйно.Творчий колектив школи взяв участь у мистецькому проєктi 

«Українська музика: вiд класики до сучасностi!». До запису духовного гiмну України 
«Молитва за Україну» Миколи Лисенка в рамках фестивалю мистецтв «Фонтанська 

весна – 2022» долучилися понад 100 учнiв вокально-хорового та iнструментального 
вiддiлiв, якi нинi перебувають не лише в Українi, а також у Румунiї, Болгарiї, Польщi, Молдовi, 

Литвi, Нiмеччинi, Францiї, Австрiї, Канадi. I це набуло великого міжнародного резонансу!

ШАЛАШНА Оксана
Виконуюча обов`язки директора 
КУ «Музей-квартира Михайло Жванець-
кого», член Всесвiтнього клубу одеситiв, 
волонтер. 

Протягом 2022 року зусиллями Окса-
ни Шалашної у Всесвiтньому клубi одеситiв було 

органiзовано близько 200 благодiйних заходiв, бiльшiсть з яких спрямова-
на на допомогу нашим захисникам та моральну пiдтримку одеситiв i тимчасо-
во перемiщених до Одеси осiб. Це благодiйнi концерти «З любов’ю до України» 
солiстiв Одеської опери, Музкомедiї i Одеської обласної фiлармонiї – на сьогоднi 
загалом 20 концертiв; 15 благодiйних джазових концертiв за участю провiдних 
джазменiв Одеси та студентiв ОНМА iм. А.В. Нежданової; понад сто iнших благодiйних 
заходiв, зокрема – лiтературно-музичнi програми за участi письменникiв i акторiв, 
презентацii книг. Усi благодiйнi збори використано на придбання бронежилетiв (у заго-
ни Тероборони передано 70 штук) i медичних препаратiв для бiйцiв ЗСУ. Саме пiд час вiйни 
внаслiдок залучення молодi – одеситiв та ВПО – були вiдкритi новi проєкти: «Всесвiтнiй клуб 
юних одеситiв», «Джаз-клуб ВКО», «Мистецтво жити в Одесi» – творчi майстер-класи для дiтей з 
тимчасово перемiщених та одеських сiмей. Дiти з регiонiв ведення бойових дiй не тiльки навчають-
ся, а й отримують смаколики, подарунки i можливiсть вiдвiдувати вистави в театрах та цирку.

ШКАМЕРДА
Антонiна

Волонтер, директор 
Благодiйного фонду 

морського транспорту 
«Мортранс». 

БФ з 2014 року 
постiйно пiдтримує морякiв Вiйськово-

морських сил України. А з почат-
ком повномасштабного вторгнен-

ня росiї на територiю України, 
багато допомоги Антонiна 

Шкамерда надавала 
внутрiшньоперемiщеним 

особам, вiйськовим та 
вiйськовим морякам. 

Понад 21 рiк при-
святила розбудовi 

благодiйництва в 
Українi.

ЯСТРЕМСЬКА
Даяна

Одеська титулова-
на тенiсистка, голова 

благодiйного фонду «Дiя».
 Завдяки спiльнiй iнiцiативi роди-

ни Ястремських та iнших волонтерiв було 
транспортовано понад 100 фур з початку 

повномасштабної вiйни. Налагодили гуманiтарний конвой з Iспанiї 
в Одесу. Всю гуманiтарку сортують тут, а потiм вiдправляють тiльки 

корисний вантаж у Бучу, Славутич, Iрпiнь, Харкiв, Санжари, Миколаїв, 
Кривий Рiг, Київ, Запорiжжя. Географiя допомоги українцям дуже широ-

ка: Iспанiя, Францiя, Нiмеччина, Польща, Iндiя, Пiвнiчна Македонiя.

ЯШКIНА Тетяна
Засновниця магазину зброї та 
амунiцiїї «Яшкiна», блогер, волонтер. 

Забезпечує воїнiв на передовiй та в тилу зброєю, амунiцiєю. 
Влаштовує масштабнi збори та розiграшi, кошти з яких йдуть на 
потреби ЗСУ. Неодноразово вiдвiдувала наших захисникiв на 
Херсонщинi, Миколаївщинi та у Бахмутi.
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100 ЖIНОК, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ
Марина Жигалюк

ИЩУК: 
ЮЛИЯ

«ВОЛОНТЕРСКАЯ 
РАБОТА – ЭТО 
ЗАВИСИМОСТЬ!»

ВОЛОНТЕРСКАЯ РАБОТА В СТОЛЬ 
ТЯЖЕЛОЕ ДЛЯ УКРАИНЫ ВРЕМЯ 

ИМЕЕТ ОСОБЕННУЮ ЦЕННОСТЬ. 
ЕЖЕДНЕВНО ЭТИ ЛЮДИ 

ВЫПОЛНЯЮТ ДЕСЯТКИ, 
А ТО И СОТНИ ДОБРЫХ 
ДЕЛ, ОТКЛИКАЮТСЯ 
НА САМЫЕ 
РАЗНООБРАЗНЫЕ 
ПРОСЬБЫ, 
ПОРОЙ РИСКУЯ 
СОБСТВЕННОЙ 
ЖИЗНЬЮ. В 
БЛАГОТВОРИТЕЛЬНОМ 
ФОНДЕ «ДОБРЫЙ 

САМАРЯНИН» НЕ 
ПОНАСЛЫШКЕ ЗНАЮТ, ЧТО 

ТАКОЕ ЧЕЛОВЕЧЕСКОЕ ГОРЕ. 
ЕГО ВОЛОНТЕРЫ, ПАРТНЕРЫ И 
ПРОСТО МНОГОЧИСЛЕННЫЕ 
ПОМОЩНИКИ РАБОТАЮТ 
ПО САМЫМ РАЗНЫМ 
НАПРАВЛЕНИЯМ: ОТ 
ОРГАНИЗАЦИИ ДЕТСКИХ 
ПРАЗДНИКОВ ДО ПОЕЗДОК 
В ГОРЯЧИЕ ТОЧКИ.

ИМЕЕТ ОСОБ
ЕЖЕДНЕВ

ВЫПО
А

С
ПОНА

ТАКОЕ Ч
ЕГО ВОЛ
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На протяжении долгих лет с фондом сотрудничает арт-
директор кафе «Santorini» Юлия Ищук. Со словами «волон-
тер» и «помощь» она познакомилась в детстве: еще буду-
чи 9-летним ребенком, отдавала свои игрушки ребятам 
из детских домов! Мы встретились с Юлией и поговори-
ли о том, как помощь другим людям заняла столь важное 
место в ее жизни.

 Юлия, мы наслышаны о вас как о человеке творческом. 

Вы не первый год работаете арт-директором одного из самых 

популярных кафе Одессы, устраиваете различные меропри-

ятия. Как в этот образ жизни вписывается благотворитель-

ность, что привело вас к волонтерству?

– С самого детства я была очень активным и творческим 
человеком, а с волонтерством меня познакомил отец. 
Мы с ним часто ездили по детским домам, где я об-
щалась с детками, передавала им свои игруш-
ки и вещи. Для меня, ребенка, это были 
очень яркие впечатления, которые на-
всегда отпечатались в моей памяти.

Позже я уехала за рубеж, 15 лет 
жила в Лос-Анджелесе. И там зани-
малась волонтерской деятельностью, 
помогая женщинам, которые в этом 
нуждались. Также организовывала 
различные ивенты, работала в ресто-
ранном бизнесе. Там же обучилась на 
визажиста, работала в сфере красоты, 
затем занялась финансово-юридически-
ми делами. Несмотря на такое разнообразие 
направлений, в моей жизни всегда присутствова-
ли дети и помощь им. Вернулась в Одессу в конце 2013 
года и с того времени я работаю с благотворительным фон-
дом «Добрый самарянин». Познакомившись с Натальей Тере-
ховой и Романом Медяником, поняла, что это абсолютно мои 
люди и мы хотим заниматься одним и тем же. Вместе начали 
делать детские праздники, организовывали их с ресторатора-
ми. Буквально за два дня до начала полномасштабной войны 
мы нашей командой устроили поездку в детский дом Килии, 
вместе радовались, дарили подарки, планировали дальней-
шие путешествия... Увы, война внесла свои коррективы.

– С началом полномасштабного вторжения многие фонды 

и организации все свои силы бросили на помощь армии и вы-

нужденным переселенцам. Какие направления приоритетны 

сегодня для вас?

– Утром 25 февраля я уже была в нашем гуманитарном 
штабе. Через несколько дней мы открыли первую аптеку, по-
скольку люди ощутили острую нехватку медикаментов. Я бук-
вально выгребала со складов аптек необходимые препараты 
для щитовидки, для диабетиков и так далее. Кроме того, мы 
активно начали фасовать продуктовые наборы для тех, кто в 
этом нуждался.

Когда Херсон еще был оккупирован, мы собирали лекар-
ства для этого региона. К сожалению, этот период не прошел 
без слез: один из наших волонтеров был в плену, другой вер-
нулся на полностью простреленной машине, так и не доехав 
до точки назначения, были и погибшие. Но мы не сдавались, 
продолжали возить медикаменты, детское питание и пампер-
сы на оккупированные территории. На данный момент во-
лонтерская аптека продолжает работать. «Добрый самаря-
нин» открыл 55 филиалов. Очень большая работа происходит 
с партнерами.

Также я занимаюсь эвакуацией деток с инвалидностью, 
перевозим их семьями, не разделяя детей и родителей. Мы 
эвакуировали больше 20 тысяч человек, большая часть ко-
торых была вывезена именно на лечение. Кого-то, благодаря 
нашим иностранным партнерам, направляют в Европу, кого-
то – в Америку, зависимо от диагноза.

С того времени произошло множество ужасных событий. 
Я долгое время поддерживала один детский дом в Херсонской 
области, в котором проживали 50 деток. С началом полномас-
штабного вторжения местная церковь забрала их к себе, и 
когда у меня появилась возможность в очередной раз пере-
дать им все необходимое, мне сообщили: этих деток в Украине 
больше нет, рашисты их вывезли. Больно видеть, что мальчи-
ку 14-ти лет ампутировали ногу, потому что попросту не было 

инсулина и произошло осложнение. Больно, когда 16-лет-
ние девочки приезжают беременными из деокупи-

рованного Херсона, потому что были изнасило-
ваны толпой бурятов. Это все невероятно 

тяжело осознавать, но такова наша ре-
альность. Мне одновременно радостно 
и грустно, что Одесса этого не понимает.

– Истории действительно ужасаю-

щие... Как Вам удается держаться и про-

должать свою миссию? Ведь это для лю-

бого человека очень тяжелая ноша.

– Прежде всего, я стараюсь это не 
обсуждать, говорить об этом действи-

тельно больно. Я пытаюсь увидеть во 
всем, что происходит, позитив, хотя рассмо-

треть его здесь практически невозможно. Самое 
большое открытие для меня – это понимание, что никогда 

не нужно концентрироваться на негативе, во всем, даже са-
мом плохом, нужно искать плюсы. Именно они будут вытяги-
вать нас наверх.

У меня бывают состояния, когда хочется закрыться дома, 
ничего и никого не видеть, стереть все из памяти. Но при 
этом я осознаю, что немногие могут вынести такой мораль-
ный груз, а поскольку я справляюсь, значит должна продол-
жать! Люди, к которым мы приезжаем, не должны видеть 
мое разбитое состояние. Мы им везем не слезы, а надежду. 
Но когда я вижу глаза людей, полные благодарных слез, то 
понимаю, что делаю все правильно. Это и движет мною, дает 
силы идти вперед.

– Наверняка постоянная работа в фонде и поездки в зоны 

боевых действий сильно утомляют. Как восстанавливаете 

силы и в чем черпаете вдохновение?

– По всей видимости, у меня настолько потрясающая ра-
бота и так все сбалансировано в жизни, что отдыхать мне не 
нужно. Я черпаю вдохновение в общении с людьми, в своей 
прекрасной команде единомышленников, в чудесных видах 
на море, которые открываются из нашего ресторана... В моей 
жизни много хороших людей, и их становится все больше и 
больше, чему я несказанно рада.

По правде говоря, уже очень хочется вернуться к мир-
ным добрым делам: устраивать праздники для деток, прово-
дить больше мастер-классов, дарить счастье окружающим и 
забыть, что такое воздушные тревоги и бомбы. Благотвори-
тельность не уйдет из моей жизни после нашей победы. Ведь 
волонтерская работа – это зависимость! Хочется, чтобы каж-
дый нашел себя в этом, потому что это действительно окрыля-
ет, придает силы и дарит новые возможности. 
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«В МОЕЙ ЖИЗНИ 
МНОГО ХОРОШИХ 
ЛЮДЕЙ, И ИХ 
СТАНОВИТСЯ ВСЕ 
БОЛЬШЕ И БОЛЬШЕ»
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ВЛАСНИЦЯ ПОПУЛЯРНИХ ТОРГОВИХ БРЕНДIВ «ШТРУДЕЛЬ» I «BURRATINO», ВIДОМА 
РЕСТОРАТОРКА ТА ВОЛОНТЕРКА, БАГАТОДIТНА МАМА ОЛЕНА НЕЙКОВА ПОЧАЛА 
З САМОГО ПОЧАТКУ ПОВНОМАСШТАБНОЇ АГРЕСIЇ РОСIЇ ПРОТИ УКРАЇНИ 
НАДАВАТИ  ПIДТРИМКУ ВИМУШЕНИМ ПЕРЕСЕЛЕНЦЯМ З РАЙОНIВ, ДЕ ВЕДУТЬСЯ 
БОЙОВI ДIЇ. ЦЕ ГУМАНIТАРНА ТА IНША ДОПОМОГА, ЗОКРЕМА, ПОШУК ЖИТЛА ДЛЯ 
ПОСТРАЖДАЛИХ СIМЕЙ. ЦIЙ ВОЛОНТЕРСЬКIЙ ДIЯЛЬНОСТI ЕНЕРГIЙНА ЖIНКА ВIДДАЄ 
БАГАТО ЗУСИЛЬ I ЗАРАЗ. ВОДНОЧАС ВОНА, ПОПРИ ВСI ТРУДНОЩI ВОЄННОГО 
ЧАСУ, ЗМОГЛА НЕ ЛИШЕ УТРИМАТИ НА ПЛАВУ СВIЙ БIЗНЕС, А Й НАДАТИ ЙОМУ 
НОВИЙ IМПУЛЬС. У РЕЗУЛЬТАТI ВIДКРИТТЯ ЩЕ ОДНIЄЇ БРЕНДОВАНОЇ МЕРЕЖI 
ЗАКЛАДIВ ХАРЧУВАННЯ ЗБIЛЬШИЛИСЯ ПОДАТКИ ДО БЮДЖЕТУ, З’ЯВИЛИСЯ НОВI 
РОБОЧI МIСЦЯ. ТОЖ ЗАКОНОМIРНО, ЩО МИНУЛОГО РОКУ «BURRATINO» СТАВ 
ЛАУРЕАТОМ РЕЙТИНГУ «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» – «ОДЕСИТ РОКУ» В НОМIНАЦIЇ 
«ЗА ЕФЕКТИВНI БIЗНЕС-РIШЕННЯ В УМОВАХ ВIЙНИ».

ВЛАСНИЦЯ ПОПУЛЯРНИХ

НЕЙКОВА: 
ОЛЕНА

«ТРУДНОЩI НАС НЕ ЛЯКАЮТЬ! АДЖЕ 
МИ – СПРАВЖНI ПАТРIОТИ УКРАЇНИ!»

62 #132’202362 #132’2023 «МАЄМО ЗРОБИТИ СВIЙ ПОСИЛЬНИЙ ВНЕСОК У ПIДТРИМКУ 
ТА ПОДАЛЬШИЙ РОЗВИТОК ВIТЧИЗНЯНОЇ ЕКОНОМIКИ».
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Першу ресторацiю 
мережi пiцерiй пiд на-

звою «BURRATINO» Оле-
на разом з командою однодумцiв 

вiдкрила наприкiнцi серпня минулого року, 
напередоднi Дня Незалежностi України. Новоут-

ворений заклад вiдчинив дверi в одному з мальовничих 
куточкiв Одеси – неподалiк вiд моря, на вулицi Львiвськiй.
– Багато хто з друзiв та знайомих застерiгав: мовляв, роз-

починати бiзнес в умовах вiйни – це величезний ризик! – з 
посмiшкою згадує часи вагань та сумнiвiв Олена Нейкова. – Але 
ми чiтко вирiшили: труднощi нас не повиннi лякати, будемо пра-
цювати, як кажуть, назло ворогам! Вважаємо себе справжнiми 
патрiотами України, тож маємо зробити свiй посильний внесок 
у пiдтримку та подальший розвиток вiтчизняної економiки.

Як зазначають смiливi ресторатори, головна мета 
новоутвореної мережi смаку та користi – це не тiльки розвиток 
мережi закладiв харчування в Одесi. Багато уваги органiзатори 
придiляють саме пiдтримцi населення в складних умовах вiйни. 
Так, минулого року, пiсля початку масованих ударiв по об’єктах 
української енергетики, заклад на Львiвськiй,15-Б став мало не 
першим iмпровiзованим «Пунктом незламностi» для мешканцiв 
району. Пiд час перебоїв зi свiтлом, завдяки встановленому ге-
нератору, одесити могли тут не лише отримати гарячi напої та 
їжу, а й пiдзарядити свої мобiльнi пристрої та користуватися по-
слугами мережi Iнтернет.

Цiкавий факт: уже за кiлька тижнiв пiсля вiдкриття у 
«BURRATINO» з’явилася цiла група палких прихильникiв. Секрет 

Першу ресторацiiю 
мережi пiцерiй пiд на-

звою «BURRATINO» Оле-
на

вiдкрила
напередоднi Д

ворений заклад вiд
куточкiв Одеси – непода
– Багато хто з друзiв та

починати бiзнес в умовах 
посмiшкою згадує часи вага

Минулого року «BURRATINO»
став лауреатом рейтингу 
«Народне визнання» –
«Одесит року» в номiнацiї 
«За ефективнi бiзнес-
рiшення в умовах 
вiйни».

100 ЖIНОК, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕ100 ЖIНОК, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУМОГУ
Євген РуденкоЄвген Руденко

Фото: Володимир СiнкевичФото: Володимир Сiнкевич

блискавичного успiху 
Олена Нейкова коментує 
так:

– За час роботи нашого закладу 
ми неодноразово чули вiд клiєнтiв, якi бу-
вали за кордоном, що пiца вiд «BURRATINO» – 
найсмачнiша не тiльки в Одесi, а й у Європi. Для нас 
такi коментарi – найкраща нагорода!   

У стратегiчних планах новаторiв ресторанного бiзнесу – 
вiдкриття ще кiлькох закладiв мережi «BURRATINO» в Одесi. А нинi 
важливо щодня забезпечувати гостинний прийом мешканцiв 
та гостей мiста i бавити їх розмаїттям кулiнарних шедеврiв. Як 
запевняє шеф-кухар закладу, до вiзиту вiдвiдувачiв колектив ста-
виться, мов до урочистої подiї, а кожний клiєнт – жаданий гiсть, 
якому завжди хочеться догодити. Певно, саме тому бiльшiсть 
вiдвiдувачiв «BURRATINO» – постiйнi клiєнти, для яких похiд до 
улюбленої ресторацiї вже став доброю сiмейною традицiєю.

Меню закладу постiйно доповнюється та оновлюється, i 
це ще одна складова успiшного бiзнесу. Приваблює людей 
i та обставина, що до смачних бонусiв у виглядi нових страв 
тут традицiйно додаються бонуси фiнансовi. Так, щосуботи й 
щонедiлi всi замовники двох пiц гарантовано отримують цiкавий 
подарунок. А на тих, хто вирiшив влаштувати в «BURRATINO» бан-
кет на 10 i бiльше персон, чекає знижка у 20 вiдсоткiв.

I наостанок – трохи iнсайду. Майже щодня на кухнi 
«BURRATINO» за нарiзкою смачних салатiв панує у фiрмовому 
одязi чарiвна господиня закладу Олена Нейкова – жiнка, що 
наближає перемогу! 

6363ПIЦА ВIД «BURRATINO» – НАЙСМАЧНIША НЕ ТIЛЬКИ В ОДЕСI,
А Й У ЄВРОПI. 
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100 ЖIНОК, ЩО НАБЛИЖАЮТЬ ПЕРЕМОГУ
Iрина П’янкова

ТКАЧЕНКО: 
ЛЮДМИЛА

«МИ ВСI 
ЖИВЕМО ПIД 
ОДНИМ НЕБОМ, 
АЛЕ ГОРИЗОНТ 
У КОЖНОГО 
СВIЙ!»

СЬОГОДНI КОЖНIЙ ЛЮДИНI ДОВОДИТЬСЯ 
ОБИРАТИ: ЧИ ЖИВЕ ВОНА ЛИШЕ ЗАРАДИ 
СЕБЕ, ЧИ РОЗУМIЄ, НАСКIЛЬКИ ЄДИНИЙ 
СВIТ НАВКОЛО I НАСКIЛЬКИ ЛЮДИ 
ПОВ’ЯЗАНI МIЖ СОБОЮ. I ТОДI ЖИТТЯ 
ПОЧИНАЄ БУДУВАТИСЯ НА ЗАСАДАХ 
ЛЮДСЬКОГО СТАВЛЕННЯ ДО ОТОЧУЮЧИХ. 
ПОНАД 15 РОКIВ КОМАНДА БЛАГОДIЙНОГО 
ФОНДУ «ШЛЯХ ДО СВОБОДИ» НЕСЕ МIСIЮ 
ДОБРА, НАДАЮЧИ ДОПОМОГУ ТИМ, ХТО 
ВКРАЙ ЇЇ ПОТРЕБУЄ. 

Президент фонду Людмила Ткаченко добре вiдома в Одесi та 
областi невтомною багаторiчною дiяльнiстю у соцiальнiй сферi, 
своєю наполегливiстю й небайдужiстю до суспiльних справ. Сво-
го часу вона здобула вищi професiйнi освiти (юриста й iнженера-
технолога громадського харчування), звання кандидата технiчних 
наук (захистила дисертацiю на тему «Харчування – одна з основ-
них складових покращення здоров’я людей»). Але сенс свого жит-
тя вбачає в наданнi допомоги нужденним спiвгромадянам.
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За свою дiяльнiсть Людмила Ткаченко неодноразо-
во нагороджувалась вiдзнаками Одеського мiського 
голови, Одеської облдержадмiнiстрацiї та Одеської 
обл ради, церковними грамотами. А цього року стала 
лауреатом рейтингу «100 жiнок Одещини, якi наближа-
ють перемогу».

– Людмило Михайлiвно, яким верствам населення 

допомагає очолюваний Вами благодiйний фонд?

– Команда Благодiйного фонду «Шлях до свободи» 
виконує широку гуманiтарну мiсiю. Наразi ми надаємо 
допомогу ветеранам, учасникам бойових дiй, особам з 
iнвалiднiстю, людям, якi постраждали вiд стихiйного лиха, 
родинам, якi перебувають у кризовiй ситуацiї, лiтнiм 
самотнiм людям, якi живуть за межею бiдностi та залиши-
лися без опiкування, лежачим самотнiм хворим, дiтям з 
iнвалiднiстю i сиротам, жiнкам, якi вiдбувають покарання 
в мiсцях позбавлення волi, а в останнi роки – i вимушеним 
переселенцям.

– Що змiнилось у вашiй дiяльностi через росiйсько-

українську вiйну?

– З перших днiв широкомасштабної вiйни фонд став у 
один стрiй з волонтерським рухом, ми почали об’єднувати 
благодiйнi iнiцiативи заради допомоги людям та державi. 
Спочатку – через особистi зв’язки (друзi, родичi, колеги, 
сусiди, попереднi знайомства), далi – у спiвпрацi з iншими 
подiбними органiзацiями. Почали збирати, сортувати i роз-
давати гуманiтарну допомогу – продукти, лiки, памперси, 
засоби гiгiєни та предмети побутової хiмiї... Формували 
продуктовi набори. Допомагали не лише соцiально незахи-
щеним мiсцевим мешканцям i переселенцям, а й учасни-
кам тероборони.

Збирали i вiдправляли гуманiтарну допомогу жителям 
зон бойових дiй на Миколаївщинi та Херсонщинi: продукти 
харчування, медикаменти, теплi речi, питну воду, свiчки, за-
соби гiгiєни, газовi грiлки, пiчки-буржуйки.

З початку масштабної ворожої агресiї щоденно надаємо 
адресну допомогу та пiдтримку близько 500 нужденним: 
людям з iнвалiднiстю, лежачим хворим, пенсiонерам, лю-
дям похилого вiку та переселенцям iз зони бойових дiй. По-
над п’ять тисяч осiб отримали гарячi обiди (в цiлому роздано 
100 тисяч обiдiв), продуктовi набори, iндивiдуальнi засо-
би гiгiєни, памперси, медичнi препарати, товари першої 
необхiдностi. Триває щоденна видача гуманiтарної допомо-
ги переселенцям, особам з iнвалiднiстю та соцiально неза-
хищеним громадянам.

Тих, хто потребує допомоги, стає бiльше з кожним днем 
вiйни, яка несе руйнування, страждання, смерть, бiль, сльо-
зи, вiдчай... Люди вимушенi тiкати й залишати свої домiвки 
задля порятунку себе й дiтей. Таким вимушеним переселен-
цям Фонд почав допомагати ще з 2014 року, коли почалися 
бойовi дiї на Донеччинi та Луганщинi i потiк бiженцiв досяг 
Одеси й областi.

– З ким фонд взаємодiє в цих благодiйницьких справах?

– Ми спiвпрацюємо з благодiйним фондом «Добрий 
самарянин», мiською владою Одеси, пiдприємцями, не-
байдужими громадянами. Разом з Благодiйним фондом 
соцiального захисту старостi громадян «Наше майбутнє» 
знаходимо ресурси та додатковi можливостi. Задля цьо-

го представники фонду дiють у складi низки громадських 
рад: при Одеськiй обласнiй держадмiнiстрацiї, при Комiтетi 
Верховної Ради України з питань соцiальної полiтики 
та захисту прав ветеранiв, при Нацiональнiй соцiальнiй 
сервiснiй службi України. Ефективна робота з проєктами 
цих вiдомств дає свої позитивнi результати на благо людей.

Не менш важлива взаємодiя з органами регiональної 
влади та мiсцевого самоврядування задля вирiшення пи-
тань надання допомоги на лiкування, погашення боргiв за 
житлово-комунальнi послуги, допомоги ветеранам вiйни 
тощо.

– У цьому сенсi чи став у нагодi Ваш досвiд депутатської 

роботи?

– Авжеж! Пiсля обрання депутатом Одеської мiської 
ради в 2006 роцi я краще дiзналася, як на практицi досягати 
вирiшення рiзноманiтних проблем буття громади. Як секре-
тар постiйної депутатської комiсiї з екологiї та надзвичай-
них ситуацiй i член постiйної комiсiї з перевiрки органiзацiї 
харчування у шкiльних, дошкiльних та лiкувальних закладах 
мiста брала участь у розглядi та вирiшеннi соцiальних пи-
тань рiзної складностi. Пишаюсь причетнiстю до видiлення 
мiстом коштiв на придбання для дитсадкiв i шкiл приладiв 
очищення питної води, адже це дiєвий захист дiтей вiд 
збудникiв рiзних iнфекцiй. Також особисто iнiцiювала наве-
дення ладу в громадських парках Одеси (iменi Шевченка, 
Горького, Дюкiвському, Ленiнського комсомолу) та їх захист 
вiд посягань деяких забудовникiв... Цю справу продовжую i 
нинi – уже як громадський дiяч.

Змiнилися часи, змiнився i характер соцiальних про-
блем, якi мусимо наразi вирiшувати. Але депутатський 
досвiд, знання «кухнi» документообiгу й прийняття рiшень в 
органах влади i зараз – в нагодi. Зокрема, наш фонд довiв 
свою спроможнiсть i виграв у рамках реалiзацiї Мiської 
цiльової програми по наданню соцiальної допомоги один з 
конкурсiв за напрямом «Соцiальна допомога – натуральна 
допомога». Завдяки цьому допомагаємо 400 громадянам, 
якi опинились у складних життєвих обставинах.

– Чому для благодiйницької органiзацiї обрали таку ек-

спресивну назву: «Шлях до свободи»?

– Свобода – це те, до чого прагне кожна людина! I їй 
доводиться шукати й долати певний шлях до свободи вiд 
хвороб та побутових проблем, вiд життєвих негараздiв та 
несправедливостi. Це вимагає певної боротьби, в якiй, як 
вiдомо, надiйнiше дiяти гуртом, єднаючи зусилля. В нашiй 
справi – це запорука вирiшення найгострiших проблем 
нужденних. Необхiдно лише не лишатися байдужим до про-
блем тих, хто поряд потерпає, або не знає, як краще налаго-
дити взаємодопомогу спiвгромадянам, яким не пощастило. 
Як мовиться, чужого лиха не буває, тож, розумiючи це, ко-
манда нашого фонду обрала саме такий шлях. I жоднi кризи 
чи воєннi дiї нас не злякають, не зупинять.

Роблячи свою справу, ми водночас рятуємо наших 
пiдопiчних вiд гнiву, озлоблення та розпачу. Примножую-
чи тепло i добро, ми зберiгаємо свiтло в очах людей та в 
своїх серцях. Кожне життя – цiннiсть! I ми щодня молимося 
за Україну, за наших мужнiх захисникiв, за всiх близьких i 
рiдних, за всiх людей, якi допомогають, а отже – перемага-
ють! Ми – вiльнi, ми – сильнi, отож – непереможнi! Життя 
переможе зло i ненависть! 
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НАШ ДЕПУТАТНАШ ДЕПУТАТ
Марина ЖигалюкМарина Жигалюк

ПОВНОМАСШТАБНА 
ВIЙНА ЧIТКО ПОКАЗАЛА 
НАМ, ХТО НАСПРАВДI 
Є ПАТРIОТАМИ 
УКРАЇНИ. ОДНИМ З 
ЯСКРАВИХ ПРИКЛАДIВ 
СПРАВЖНЬОЇ ЛЮБОВI 
ДО БАТЬКIВЩИНИ 
ТА СВIДОМОЇ 
ГРОМАДЯНСЬКОЇ 
ПОЗИЦIЇ Є ДIЯЛЬНIСТЬ 
КОМАНДИ ДЕПУТАТIВ 
ФОНТАНСЬКОЇ СIЛЬСЬКОЇ 
РАДИ ВIД ПОЛIТИЧНОЇ 
СИЛИ «СЛУГА НАРОДУ». 
ЦI МОЛОДI АМБIЦIЙНI 
ЛЮДИ ДОВЕЛИ, ЩО 
СТАТУС ДЕПУТАТА – ЦЕ 
НЕ ПРО БЮРОКРАТIЮ, 
НЕ ПРО ПУСТI БАЛАЧКИ 
I ОБIЦЯНКИ, А ПРО 
ЧЕСНIСТЬ, ЛЮДЯНIСТЬ 
ТА ГОТОВНIСТЬ 
ДОПОМАГАТИ.

Одна з активних дiячок у складi 
команди – депутатка Фонтанської 
сiльради, заступниця голови комiсiї 
з питань фiнансiв Альона Вавiлова. 
До того ж вона – помiчник депута-
та облради вiд партiї «Слуга наро-
ду» Дмитра Ковбасюка i голова ГО 
«Спiльне рiшення». Наша розмова з 
Альоною Вавiловою – про дiяльнiсть 
очолюваної нею громадської 
органiзацiї та їхньої депутатської 
спiльноти.

– Громадська органiзацiя «Спiльне 

рiшення» проблемами громади 

займається вже не один рiк. У довоєнний 

час ви вiдгукувалися на дещо iншi потре-

би i вирiшували iншi завдання. Розкажiть, 

будь ласка, з чого почалася ваша 

дiяльнiсть?

– Наша громадська органiзацiя була 
заснована ще на початку епiдемiї ковiду. 
Розпочали роботу з видачi населенню за-
хисних масок. Так, у 2020 роцi ми роз-
дали понад 10 тисяч масок тiльки жите-
лям нашої громади, а ще велику кiлькiсть 
надали лiкарням. Пiзнiше також пе-
редали тести на коронавiрус у лiкарнi 
Фонтанської громади.

Уже тодi ми зрозумiли, що членiв 
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органiзацiї треба розподiлити i закрiпити 
за певними групами людей, яким ми на-
давали допомогу. Це малозабезпеченi, 
одинокi, люди з iнвалiднiстю, учасники 
бойових дiй, багатодiтнi родини тощо. У 
травнi 2020-го уже налiчувалося понад 
600 пiдопiчних, i кожен з нас вiдповiдав 
за певну кiлькiсть мешканцiв. Таким чи-
ном нам було легше обслуговувати лю-
дей i надавати їм якiсну всебiчну допо-
могу.

Потiм настав час виборiв. Оскiльки 
люди до цього постiйно бачили нашу ро-
боту, вони нас пiдтримали своїми го-
лосами, i ми отримали свої мiсця у 
Фонтанськiй сiльськiй радi. Виборцi вже 
розумiли, що ми працюємо не тiльки 
у перiод передвиборчої кампанiї, а 
постiйно.

– Депутатська робота – не з лег-

ких. Чи вважаєте свою працю на цiй нивi 

ефективною?

– Звичайно, бо наша команда дуже 
потужна та iнiцiативна, це спiльнота мо-
лодих i прогресивних людей, кожен з 
яких знається на своєму дiлi. Чесно ка-
жучи, зовсiм не вiдчуваємо себе чинов-
никами, адже до цього жоден з нас не 
працював в органах мiсцевого само-
врядування. Маємо iншi погляди, бiльш 
сучаснi, i не мислимо шаблонами. Ми 
вже реалiзували чимало проєктiв, зокре-
ма, нам вдалося побудувати спортивнi 
майданчики, запровадити у школах нову 
систему харчування. Однак у прiоритетi 
завжди нашi люди та допомога тим, хто 
цього потребує.

ня воєнного стану ми прийняли низ-
ку важливих рiшень щодо допомоги 
вiйськовим. Але надалi, на жаль, депу-
татський корпус нiяк не мiг нормально 
спiвпрацювати з головою. В якийсь мо-
мент, зловживаючи тими нормами за-
конодавства, якi були прийнятi пiд час 
повномасштабного вторгнення, голо-
ва вiдсунула депутатiв вiд рiшень щодо 
фiнансування i нарахування заробiтних 
плат. Усе це вирiшувалось лише вико-
навчим комiтетом. Протягом усього 
2022 року всi рiшення щодо фiнансової 
пiдтримки вiйськових, субвенцiй, 

пiдвищення заробiтних плат нас нiяким 
чином не стосувалися. I ми могли лише 
з обуренням спостерiгати, як почали 
зростати розмiри зарплат i премiй для 
працiвникiв сiльських рад, що є просто 
неприпустимим! Уявiть, цi люди отриму-
вали пiд час вiйни по 40 тисяч, у той час, 
коли вiйськовi на лiнiї фронту мали тi ж 
самi грошi. Однак при прийнятi бюджету 
на рiк ми гарно попрацювали i прийня-
ли адекватний рiчний бюджет на 2023-й, 
який вiдповiдає реалiям сьогодення.

Дуже сподiваюсь, що пiсля нашої пе-
ремоги Україна вiзьме шлях на потуж-
не та швидке вiдновлення i вiдбудуться 
реформи у всiх сферах, в тому числi – 
мiсцевого самоврядування.

– Вiйна внесла корективи в життя 

кожного українця. Як конкретно транс-

формувалася ваша робота у сiльрадi?

– На початок повномасштабного 
вторгнення кожен з членiв нашої фракцiї 
вже мав певний багаж знань та досвiду, 
а також нiс особисту вiдповiдальнiсть за 
тих, ким ми опiкувалися. Жоден з нашої 
команди не виїхав за кордон, що дуже 
показово. Ми пiдтримували одне одного, 
i продовжуємо це робити донинi.

Перший мiсяць був дуже важким. 
Ми не мали коштiв, а в громадi не було 
жодної громадської органiзацiї, крiм 

нашої. Тому спочатку ми за власнi кошти 
почали закуповувати продукти. Їздили на 
базар разом з депутатом облради Дми-
тром Ковбасюком та iншими нашими де-
путатами, брали тачку i купляли мiшками 
крупи. Влаштували у нашiй приймальнi 
справжню сортувальню, де фасувалися 
крупи i складалися продуктовi набори. 
А iншi кабiнети швидко перетворилися 
на гуманiтарний штаб. Нашi робочi сто-
ли стали конвеєрами, а приватнi авто – 
таксi, що доставляло продукти людям.

Будемо чесними: наша країна не 
була готова до вiйни. Нiхто не мiг спрог-
нозувати, як мають працювати орга-
ни мiсцевого самоврядування у цей 
час. На першiй сесiї пiсля впроваджен-

«У ПРIОРИТЕТI ЗАВЖДИ НАШI ЛЮДИ ТА «У ПРIОРИТЕТI ЗАВЖДИ НАШI ЛЮДИ ТА 
ДОПОМОГА ТИМ, ХТО ЦЬОГО ПОТРЕБУЄ».ДОПОМОГА ТИМ, ХТО ЦЬОГО ПОТРЕБУЄ».
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Пiзнiше, окрiм запитiв на їжу, лiки та одяг, з’явилися запи-
ти на житло. Ми разом з командою сiли i почали мiркувати, що 
в кого є запропонувати. Таким чином влаштували десь 50 ро-
дин. Нам уже люди самi дзвонили i пропонували особистi бу-
динки, дачi, садовi будиночки. Подушки, ковдри, переноски, 

постiльну бiлизну, електрочайники – все це ми тягли зi 
своїх домiвок...

Звичайно, ми працювали i для потреб 
вiйськових. Забезпечували їх медикаментами, 

а тероборонiвцiв – їжею. Перевозили з-за 
кордону автiвки для потреб ЗСУ, медтехнiку 

для лiкарень України, для нацгвардiї 
дiставали захиснi шоломи. Ми не може-
мо говорити про це надто багато та де-
тально, але це не означає, що цiєї робо-

ти не було.

– Зрозумiло, що без допомо-

ги партнерiв такий обсяг допомо-

ги реалiзувати було б неможли-

во, однак, я правильно розумiю, 

що велику кiлькiсть потреб ви 

з командою закривали своїми 

силами?

– Ми справдi з самого по-
чатку повномасштабного втор-

гнення робили все можливе i не-
можливе. Адже розумiли, чому це 

необхiдно, i вiдчували: ми робимо 
це тому, що хочемо, а не тому, що так 

треба. За цей рiк ми дуже зросли – 
i морально, й органiзацiйно. Амбiцiї 
залишились у минулому, а кожен з 
нас став бiльш активним, свiдомим, 
вiдданим загальнiй справi.

Траплялося, що ми розвози-
ли продуктовi набори пiд гучнi 
пострiли. I особисто для мене там, 
у тi моменти вiйни не було. Вiйна 
починалась, коли я поверталась 

додому, вiдкривала новини i чита-
ла про тi жахи, що коїлись. Ось тодi 

менi ставало страшно. На роботi 
просто не було часу обговорюва-

ти новини, бо головними були люди, 

«ПІСЛЯ НАШОЇ 

УКРАЇНА ВІЗЬМЕ 
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– У воєнний час обсяги вашої роботи зростали щодня, 

особливо у зв’язку з тим, що з’являлася велика кiлькiсть ви-

мушених внутрiшнiх переселенцiв. Як ви з цим справлялися?

– Так, досить швидко ми вiдчули, що обсяги надання 
необхiдної допомоги стрiмко зростають, тому почали звер-
татися у благодiйнi органiзацiї, фонди – як українськi, так 
i iноземнi. У червнi ми вже мали 1400 зареєстрованих 
ВПО. Тож налагодили зв’язок з обласними фондами, 
вiдкрили у себе гуманiтарний штаб з речами, якi на-
давали у користування переселенцям. До нас при-
носили дитячi iграшки, речi для людей рiзного вiку, 
вiзочки, технiку тощо. Також ми не зупиняли ви-
дачу рiзноманiтної продукцiї. Для розумiння: один 
продуктовий набiр важив 18 кг! Далi ми почали 
спiвпрацювати з фондом «Гостинна хата», який 
очолює Наталiя Богаченко. Вона надавала 
велику кiлькiсть продуктiв харчування, за-
вдяки чому ми могли годувати наших лю-

дей. I, звичайно, ми вдячнi органiзацiї World 
Chef Kitchen, яка також неодноразово ряту-
вала нас та надала для допомоги ВПО понад 
4500 продуктових наборiв. Понад 250 тонн 
продуктiв пройшло через наш гуманiтарний 
штаб. Це було дуже важко, але ми це зробили, 
i я не можу не пишатися цим!

Крiм того, на початку вiйни був величезний 
дефiцит рiзних медикаментiв. Наприклад, нам 
надiйшла безлiч запитiв на лiки для щитовидної 
залози. Ми об’їжджали аптеки, скуповували цi 
препарати i видавали хворим. Повiрте, вiдчували 
себе супергероями, що рятують людей!
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яким ми потрiбнi, для яких ми мали працювати як єдиний 
механiзм.

– Безперечно, тим, що зроблено вами для людей у цi 

страшнi днi, можете пишатись i ви, i ваша родина, адже ви до 

того ж ще й любляча мама i дружина! Як вам вдається за та-

кого шаленого громадського навантаження знаходити час для 

рiдних?

– Коли були президентськi вибори 2019-го, я працювала у 
виборчому штабi Володимира Зеленського. Тодi пройшла два 
тури, вже будучи при надiї. Коли малюку було пiвроку, почалася 
пандемiя, i я з особливою обережнiстю продовжувала активну 
роботу. А коли синочку був лише рiк, балотувалася у депутати. 
Отож, пройшла ще те загартування, i нинi це допомагає справ-
лятися з величезним обсягом обов’язкiв.

Звичайно, важливо в усiх цих клопотах не загубити себе. 
В якийсь момент я вiдчула таке виснаження, що просто хотiла 
сидiти, склавши руки. Тодi дозволила собi трохи вiдпочити для 
вiдновлення сил. Сказала собi, що я маю не лише працюва-
ти з людьми i для людей, а й пiклуватися про своїх рiдних, про 
своє здоров’я, адже моя сiм’я не може i не хоче бути без мене. 
Розумiю, що я потрiбна громадi, але так само потрiбна своїй 
дитинi та чоловiку. Отож намагаюся знаходити баланс мiж робо-
тою, допомогою та родиною.

Як це вдається? Менi дуже пощастило з моєю сiм’єю, це 
моя опора i пiдтримка. Мiй чоловiк менi завжди каже: «Якщо 
ти сядеш вдома i не будеш нiчим займатися – ти втратиш себе». 
Вiн знає, що я завжди волiю допомагати, спiвчувати, деколи 
сперечатися i досягати своєї мети. I моя родина мене пiдтримує 
у всьому! 
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НА ЧАСI
Марина Жигалюк

КАК ОДЕССКИЙ 
БИЗНЕС 

РАБОТАЕТ 
НА ПОБЕДУ 

И ПОКОРЯЕТ 
ИНОСТРАННЫЕ 

РЫНКИ

ВТОРОЙ ГОД УКРАИНА БОРЕТСЯ ЗА СВОЮ СВОБОДУ. ЗА ЭТО ВРЕМЯ МНОГОЕ 
ЗАКОНОМЕРНО ИЗМЕНИЛОСЬ, В ТОМ ЧИСЛЕ И ДЛЯ ОТЕЧЕСТВЕННОГО БИЗНЕСА. 
ДЛЯ МНОГИХ, К СОЖАЛЕНИЮ, ПОЛНОМАСШТАБНОЕ ВТОРЖЕНИЕ СТАЛО 
КОНЦОМ ИХ УСПЕХА, ДЛЯ КОГО-ТО ОТКРЫЛО НОВЫЕ ВОЗМОЖНОСТИ И ДАЛО 
ТОЛЧОК ДВИГАТЬСЯ ВПЕРЕД, ПОДДЕРЖИВАЯ ПРИ ЭТОМ ЭКОНОМИКУ СТРАНЫ.
ДЛЯ СЕТИ ОНЛАЙН-РЕСТОРАНОВ SMILEFOOD НАЧАЛАСЬ НОВАЯ СТРАНИЦА В 
ВЕДЕНИИ БИЗНЕСА:ПРЕДПРИНИМАТЕЛИ ОТКРЫЛИ ФИЛИАЛЫ В БОЛГАРИИ И 
ОБЪЕДИНЕННЫХ АРАБСКИХ ЭМИРАТАХ. КОНЕЧНО, ПРОДОЛЖАЕТ АКТИВНО 
РАБОТАТЬ И ОДЕССКИЙ SMILEFOOD, ВЕДЯ ПАРАЛЛЕЛЬНО БОЛЬШУЮ 
ВОЛОНТЕРСКУЮ РАБОТУ.
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при открытии. Встал вопрос о юридическом адресе: соглас-
но их законодательству, чтобы оформить компанию, необхо-
дим юридический адрес, а для оформления юрадреса нужна 
компания. Такой вот замкнутый круг. К счастью, помогли мои 
хорошие товарищи. Также были вопросы с банковской систе-
мой, сложности в подключении онлайн-банкинга. В Украине, 
кстати, развитая диджитал-сфера – огромный плюс! У нас это 
все гораздо лучше, проще, комфортней, чем в любой другой 
стране.

В Дубае, к примеру, сложно было провести аналитику рынка. 
Изначально возникла проблема в поиске подходящего специ-
алиста. А уже найдя аналитика, мы получили неверные данные, 
что привело к немалым убыткам в первые месяцы. Пришлось 
экстренно перестраивать стратегию, потому что иностранные 
эксперты абсолютно не разбираются в этом секторе рынка и со-
вершенно не понимают, как работает этот бизнес.

– Часто слышу от украинцев, которые выехали в европей-

ские страны, жалобы на сферу обслуживания. На Ваш взгляд, 

действительно ли она отличается от нашей, и действительно ли 

она хуже?

– Из собственного опыта могу сказать, что это может пока-
заться лишь на первый взгляд. Когда долго находишься в той 
или иной стране, начинаешь разбираться, где вкусно, а где нет, 
где приятное обслуживание, а где оно хромает. Это вопрос адап-
тации.

Украинский сервис лучше за счет того, что клиенты нас 
заставили быть такими щепетильными и педантичными. 
Украинцы более требовательны в ресторанной сфере. У нас 
огромное количество различных ресторанов с вкусной кух-
ней, и заведения конкурируют между собой именно по вку-
совым качествам. Резюмируя, можно сказать, что в Украине 
более отточены некоторые виды бизнеса из-за требователь-
ного клиента.

– Множество украинцев бежали от войны в близлежащие 

государства. Болгария также приняла немало наших сограждан. 

Работают ли в ваших ресторанах украинцы?

– Скажу больше: в филиале в Болгарии работают исключи-
тельно украинцы! Сейчас подбираем курьеров из местного на-
селения, но отдаем предпочтение тем, кто имеет украинские 
корни. А весь остальной штат – это украинцы. Да и в Дубае все 
управляющие производством, шеф-повары, менеджеры – наши 
люди. Собственно, мы для этого и выходили на другие рынки, 
чтобы поддерживать украинский бизнес. Генерировать возмож-
ность прибыли в других регионах, чтобы поддерживать эконо-
мику, заниматься волонтерством и давать работу землякам за 
границей.

– Традиционный вопрос: какие планы на ближайший год в 

ведении бизнеса? Настроены ли вы уже покорять новые стра-

ны, или пока сосредоточены на развитии сети в Болгарии и Ду-

бае?

– В 2023-м все наше внимание будет сконцентрировано на 
Болгарии и ОАЭ. Никаких новых стран в этом году однозначно не 
будет. Расширяем бизнес здесь и работаем, работаем, еще раз 
работаем. В этих странах мы планируем стать лидерами! Наши 
роллы в Дубае уже называют лучшими, поэтому план на лидер-
ство вполне может быть реализован уже совсем скоро. Мы 
даже подумываем не скромничать и двигаться к званию «Луч-
шие роллы в мире» (смеется). Компания с одесскими корнями 
станет «Тойотой» в мире производства и доставки еды. Я верю 
в это!  

Подробнее об этом мы поговорили с руководителем 
франчайзинговой сети онлайн-ресторанов Александром 
СОКОЛОВЫМ.

– С момента нашего последнего интервью прошло пол-

тора года. За это время в жизни каждого украинца про-

изошел переломный момент: после начала полномас-

штабного вторжения россии на территорию Украины все 

разделилось на «до» и «после». Как изменилась конкретно 

ваша жизнь?

– Действительно, жизнь перевернулась с ног на голову. Моя – 
не исключение. Изменилось все, в том числе и в ведении биз-
неса. С учетом нынешних реалий у нас поменялась стратегия, 
подход, да и уровень. Мы вышли на рынок Болгарии и Арабских 
Эмиратов, о чем можно рассказывать очень долго, ведь для нас 
это все ново и непривычно. Поскольку мы начали бизнес в дру-
гих странах, наши сотрудники научились работать с большими 
инвестпроектами, с маркетингом на иностранном рынке и так 
далее.

– С началом войны каждый социально ответственный биз-

нес начал работать на благо нашей страны. Кто-то помогал пе-

реселенцам, кто-то волонтерил для ВСУ, другие кормили ТРО. 

Насколько я знаю, вы также активно помогали нашим защитни-

кам. Расскажите об этом.

– Мы помогаем нашим защитникам до сих пор. На второй 
день полномасштабной войны я пришел к главе военной ад-
министрации и сказал о своей готовности заниматься волон-
терской деятельностью. Уже через несколько дней мы отвез-
ли в центральный штаб гуманитарной помощи 100 порций еды. 
Вскоре мы кормили теробороновцев, воинов ВСУ, помогали во-
лонтерским центрам в Киеве, Одессе, Виннице, Николаеве и т.д. 
Эта помощь переросла в полноценный отдельный проект, кото-
рый мы по сей день обеспечиваем. И если в первое время это 
были общие усилия с другими партнерами, то сегодня мы реали-
зуем все это сами.

В целом для нашей компании слова благотворительность и 
взаимопомощь не чужды. Когда была пандемия коронавируса, 
мы всячески помогали врачам. До начала войны, когда у нас 
были ресурсы и возможность, полностью отремонтировали зда-
ние БФ «Семья», на обеспечении которого находятся дети из не-
благополучных семей.

– Открытие сети Smilefood в Болгарии и позже в Дубае 

было решением спонтанным или Вы думали об этом рань-

ше?

– У каждой большой компании есть свой стратегический 
план, и наш построен на идее усовершенствования. Мы стро-
им 100-летнюю компанию, как, к примеру, «Тойота». Хотим быть 
«Тойотой» в мире производства и доставки еды. И, конечно, у нас 
в стратегии были планы на открытие филиалов в восточных и 
европейских странах. Правда, это планировалось в 2025-2026 
годах, но война внесла свои коррективы. Пришлось ускорить 
этот процесс. Понимание, что мы строим столетнюю компанию, 
дало мне и всей нашей команде силы не опустить руки и продол-
жить двигаться.

– С какими трудностями столкнулись, открываясь в других 

странах? Чем отличается бизнес в Украине от бизнеса в Болга-

рии и Дубае?

– Это принципиально другой бизнес, и сказать, что его 
можно сравнивать – то нет, особенно, если говорим о Дубае. 
В Болгарии, например, были сложности непосредственно 
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З МРІЄЮ ПРО МИРЗ МРІЄЮ ПРО МИР
Влада ГалiнаВлада Галiна

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський

З огляду на тему виставки, на вiдкриття прийшли не лише 
дiти, їхнi рiднi та педагоги, а й почеснi гостi – бiйцi Тероборони 
i прикордонники. А коли оглядаєш експозицiю, то бачиш: саме 
нашi захисники стали героями багатьох дитячих малюнкiв. I 
переконуєшся, що попри свiй юний вiк маленькi художники 
усвiдомлюють, що в їхнiй рiднiй країнi йде вiйна, i знають, що 
на захистi їхнього дитинства, на захистi Вiтчизни стоять Збройнi 
Сили України.        

– Сьогоднi, у Мiжнародний день захисту дiтей, ця виставка при-

свячена насамперед їм, але також –  Збройним Силам України, якi 

захищають наших дiтей у цi трагiчнi днi вiйни, – говорить настоятель-
ка монастиря iгуменя Серафима. – Цей захист ми вiдчуваємо по-

всякчас, i своїми роботами дiти сердечно дякують нашим героїчним 

воїнам. Ми знаємо, що саме завдяки їх мужностi мирне небо буде 

сяяти сонцем волi, правди i свободи для цих дiтей. 

У виставковому залi обителi, де вже багато рокiв поспiль за-
звичай вiдбувалися рiзнi художнi виставки, зокрема – i дитя-
чого малюнка, зараз надано прихисток численним вимушеним 
бiженцям з районiв ведення бойових дiй. Тож локацiю змiнили: 
малюнки розмiстили просто неба на площi перед Будинком ми-
лосердя. Погода цьому сприяла: тепле яскраве сонце додало 
малюнкам яскравостi, а дiтям – радостi.

До учасникiв та всiх присутнiх з вiтальними словами звер-
нулися матiнка Серафима, голова Одеської обласної Ради 
миру Тамiла Афанасьєва, голова журi i куратор виставки Гали-
на Лєкарєва-Нiкiтiна. Далi вiдбулася церемонiя нагороджен-
ня: переможцi отримали дипломи першої i другої премiй, були 
вiдзначенi i їхнi наставники. А ось подарунки дiсталися не лише 
учасникам виставки, а й усiм присутнiм дiткам.

ВИСТАВКА ДИТЯЧОГО 
МАЛЮНКА ПРОСТО НЕБА:

«ЗСУ НА ЗАХИСТI ДIТЕЙ»
САМЕ ТАК – «ЗСУ НА ЗАХИСТI ДIТЕЙ» – НАЗВАЛИ ЦЬОГО РОКУ ВИСТАВКУ 
ДИТЯЧОГО МАЛЮНКА, ПРИУРОЧЕНОГО ДО МIЖНАРОДНОГО ДНЯ 
ЗАХИСТУ ДIТЕЙ, ЇЇ ОРГАНIЗАТОРИ: ОДЕСЬКА ПРАВОСЛАВНА ЄПАРХIЯ, 
ОДЕСЬКА ОБЛАСНА РАДА МИРУ, КУ «МIСЬКА ХУДОЖНЯ ГАЛЕРЕЯ». IДЕЮ 
ПIДТРИМАВ ДЕПАРТАМЕНТ КУЛЬТУРИ, МIЖНАРОДНОГО СПIВРОБIТНИЦТВА 
ТА ЄВРОIНТЕГРАЦIЇ ОДЕСЬКОЇ МIСЬКРАДИ. ЕКСПОЗИЦIЯ РОЗМIСТИЛАСЯ НА 
ТЕРИТОРIЇ СВЯТО-АРХАНГЕЛО-МИХАЙЛIВСЬКОГО ЖIНОЧОГО МОНАСТИРЯ. 
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що все має бути справедливо i мирно. Я дуже боявся у першi днi 

вiйни, а потiм заспокоївся, нiби все стало як звичайно. Знаю, що 

в країнi вiйна, але я роблю мирнi справи. Те, що я малюю, побу-

доване на реальних подiях, однак це мої фантазiї, моя уява.

А маленька Вiталiна Негара, володарка Першої премiї, на-
малювала сюжет пiд назвою «Голуби миру» i коментує свою 
роботу так: «Бо хочу, щоб прийшов мир. I хочу побажати всiм 

українським дiтям, щоб у них було життя!»

До фiнальної експозицiї ввiйшли роботи вихованцiв Ми-
стецьких шкiл №№ 4, 14, 15 та Художньої школи № 2 м. Оде-
си. Один з юних художникiв – десятирiчний одесит Тимур Чер-
кез – був вiдзначений Спецiальною премiєю за серiю з дев’яти 
малюнкiв. Це своєрiдний мальований щоденник воєнного часу.

– Я малюю те, що менi спадає на думку, – розповiдає хлоп-
чик. – В основному мої картини мають певний смисл. Скажiмо, 

в однiй роботi пiдпалюють несправедливiсть. Так я стверджую, 

на Негара, володарка Першої преремiї, на-
назвою «Голуби миру» i комееннтує свою 

щоб прийшов мир. I хочу попобажати всiм 

б у них було життя!»

Тимур Черкез та його роботи 

Віталіна Негара
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ОДЕССКИЙ АКАДЕМИЧЕСКИЙ 
УКРАИНСКИЙ МУЗЫКАЛЬНО-
ДРАМАТИЧЕСКИЙ ТЕАТР ИМЕНИ 
ВАСИЛИЯ ВАСИЛЬКО 
ПОДГОТОВИЛ СПЕКТАКЛЬ 
«КАРПАТСКИЙ ВЕСТЕРН» В 
ПОСТАНОВКЕ РЕЖИССЕРА 
МАКСИМА ГОЛЕНКО, 
И ВСЕ ОЖИДАНИЯ 
ЗНАТОКОВ ЖАНРА ТУТ 
ОПРАВДАНЫ.

Самый настоящий вестерн на 
западноукраинском материале 
написала авторская группа «Пи-
ратская бухта» (Александр Набо-
ка, Алексей Буратинский, Богдан 
Цыганок, Роман Маров). Конечно, зри-
те лям стоит это учитывать и не ожи-
дать, что им покажут какую-то сладень-
кую сказочку о жизни благонравных 
гуцулов. Отнюдь нет! Яркие, свободо-
любивые натуры, часто находящиеся 
не в ладах с законом, проживают на 
сцене свою не слишком праведную 
жизнь.
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В этой истории есть коварные бандиты под предводитель-

ством Злыдня (Александр Самусенко), они же – профессиональ-
ные игроки в карты, проще говоря, не только убийцы, но и шу-
лера. Имеется благородный индеец Ворон (Владимир Гладкий), 
помощник и спутник главного героя. Откуда в Карпатах инде-
ец? Из Америки, конечно, куда ездил на заработки Янчо Клим-
пуш (Дмитрий Усов), простодушный, трудолюбивый и самоотвер-
женный парень, практически тот самый лихой ковбой, готовый 
противостоять негодяям с оружием в руках. Его возлюбленная 
Маричка (Тамара Лукаш) – чистая и не-
винная главная героиня, по ходу сю-
жета превращающаяся в роко-
вую женщину. Немилый, но 
богатый Василь (Марк Дро-
бот) подавляет ее волю, 
навесив на шею огром-
ную «згарду» из сере-
бряных монет. Под 
тяжестью этого статус-
ного украшения Ма-
ричка клонится, как 
молодое деревце, и 
жизни все-таки удаст-
ся ее сломать, заста-
вить измениться, мути-
ровать в чудовище.

Известно, что в амери-
канских вестернах действие 
происходит преимущественно 
в западных штатах. Пенсильвания, 
куда попал Янчо, к ним не принадлежит, а 
зрителя туда и не приглашают, он будет следить за событиями и 
типажами Западной Украины. Янчо привезет из странствий эк-
зотического цимбора, Ворона, и это уже намек на жанр истер-
на, где зрительские симпатии на стороне угнетенного коренно-
го населения.

Высокий темп действия, так называемый «быстрый вы-
стрел», не дает публике ни малейшего шанса отвлечься даже 
на секунду, не то что заскучать: зритель увлечен и сюжетом, и 
актерскими работами, и той акробати-
ческой легкостью, с которой актеры 
обжили условную лесопилку (худож-
ница Юлия Зауличная «вырастила» 
деревянный мир, в котором уже 
не распустится ни одна почка и не 
зазеленеет ни один листок). Это 
очень удачное решение суще-
ствования «на досках»: сверху 
свисают тесины, в зал пере-
кинуты доски, актеры ба-
лансируют на балясинах. 
И приходится только удив-
ляться каскадерскому ма-
стерству актеров и восхи-
щаться их бесстрашием!

Время от времени 
разные режиссеры и 
сценографы экспери-
ментируют, создавая 
деревянный мир, дик-
тующий людям способ 
передвижения и во-
обще существования. 
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WWWEEESTERNESTERNESTERNВедь в Карпатах первично дерево, и человек к нему приспо-

сабливается. Вот и пластическое решение хореографа Пав-
ла Ивлюшкина вырастает из этого корня. Сногсшибательный 
спектакль не только в переносном, но и в прямом смысле 
этого слова, однако исполнители буквально порхают по этим 
цуркам-веткам. Правда, и в этом лесу случаются непредви-
денные вещи, как вот с владельцем лесопилки Климпушем 
(заслуженный артист Украины Игорь Геращенко), когда он 
получает смертельнiй удар смерекой. Еще не успеет остыть 
тело, как старший сын Василь (Марк Дробот) уже напяливает 
на себя отцовский красный кожух... А тело патриарха прине-
сут и попросту положат для прощания на деревянные козлы...

Поистине инфернальный образ глубоко несчастной ве-
дающей женщины Лопахи (ну как же в карпатской истории 
обойтись без ведьмы?) создает прекрасная киевская актри-
са Римма Зюбина, отныне пополнившая ряды «васильковцев». 
Пособником темных сил, разлучающих Янчо и Маричку, стано-
вится почтальон Фекета (Павел Чирва), а его достойное про-
должение – сын Лайош (Егор Карельский) – пройдет на наших 
глазах путь от бестолкового папенькиного сынка до цинично-
го подонка, которому весьма к лицу мундир и подхваченные в 
Вене манеры.

Вплоть до неожиданного финала, поражающего зри-
теля в самое серце, герои поют и танцуют под живой ор-
кестр Вадима Бессараба, который придумал музыкальное 
оформление спектакля. Все время действие как бы ком-
ментируют песнями три прекрасные, свободолюбивые и 
пылкие Нявки (Ирина Бессараб, Богданна Шуманская, Ма-
рия Буймович).

Человек в этом мире хочет жить свободно и красиво, как 
то дерево, не имея над собой господина с пилой и топором, 
не нуждаясь в бумажках, зовущихся деньгами (даже непри-
стойно жадный Лайош будет разбрасываться купюрами в фи-
нале, это будет денежный дождь, не способный помочь ни 
одному герою). Но жизнь имеет свои законы, беспощадные 
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как к деревьям, так и к людям. Может, новому поко-
лению, рожденному от Ворона и аж трех гуцулок, по-
везет больше? И когда-нибудь не будет в этом краю 
ни грабежей, ни изнасилований, ни пыток кровавых, 
ни убийств? Надежда есть всегда... В любом случае, 
жаль, что Квентин Тарантино не знаком с данным ма-
териалом, ему стоило бы побывать в Карпатах! Имен-
но с его фильмами, а не с другими театральними 
проектами, возникает ассоциация после просмотра 
нового спектакля васильковцев.

Нет сомнения, что «Карпатский вестерн» многие на-
зовут главным событием этого театрального сезона, 
причем, возможно, не только в Одессе, но и в масшта-
бах страны. Театр надо поздравить с масштабной и при 
этом филигранной работой. 



78 #132’2023

ДОБРО 
СИЛЬНЕЕ 
ЗЛА!

ПРЕМЬЕРА 2023
Мария Гудыма

Фото: Олег Владимирский

«БЕЛОСНЕЖКА»:

ИСТОРИЯ О ДЕВОЧКЕ 
НЕВЕРОЯТНОЙ КРАСОТЫ, КОТОРОЙ 
БЫЛО ДАНО ЕЩЕ И ДОБРОЕ 
СЕРДЦЕ, ОЧЕНЬ ПОПУЛЯРНА И 
ЛЮБИМА МНОГИМИ ПОКОЛЕНИЯМИ. 
В ОДЕССКОМ НАЦИОНАЛЬНОМ 
АКАДЕМИЧЕСКОМ ТЕАТРЕ ОПЕРЫ 
И БАЛЕТА СОСТОЯЛАСЬ ПРЕМЬЕРА 
НОВОГО СПЕКТАКЛЯ «БЕЛОСНЕЖКА» НА 
МУЗЫКУ ПОЛЬСКОГО КОМПОЗИТОРА 
БОГДАНА ПАВЛОВСКОГО (ЛИБРЕТТО 
ЯНИНЫ КИСЕЛЕВОЙ) ПО МОТИВАМ 
СКАЗКИ БРАТЬЕВ ЯКОБА И ВИЛЬГЕЛЬМА 
ГРИММ. АВТОРАМИ ХОРЕОГРАФИИ 
СТАЛИ И.О. ХУДОЖЕСТВЕННОГО 
РУКОВОДИТЕЛЯ БАЛЕТА, ЗАСЛУЖЕННЫЙ 
АРТИСТ УКРАИНЫ ГАРРИ СЕВОЯН И 
АССИСТЕНТ БАЛЕТМЕЙСТЕРА ЯНИНА 
КИСЕЛЕВА. ПОД СТАТЬ КЛАССИЧЕСКОЙ 
ХОРЕОГРАФИИ – ОТМЕЧЕННОЕ 
ИЗЫСКАННОСТЬЮ СЦЕНОГРАФИЧЕСКОЕ 
РЕШЕНИЕ ЗАСЛУЖЕННОГО ХУДОЖНИКА 
УКРАИНЫ ЕВГЕНИЯ ГУРЕНКО. СЦЕНОГРАФИЯ, 
ПОДДЕРЖАННАЯ УМЕСТНЫМИ СВЕТОВЫМИ 
ЭФФЕКТАМИ (ХУДОЖНИК ПО СВЕТУ – 
МАКСИМ ДЕДОВ), – ОДНОВРЕМЕННО 
ПРОСТАЯ И НЕ ЛИШЕННАЯ ИЗЫСКАННОЙ 
СТАРИНЫ, ЧТО ПОДХОДИТ К 
ХОРЕОГРАФИЧЕСКОМУ РЕШЕНИЮ. 
ДИРИЖЕР-ПОСТАНОВЩИК СПЕКТАКЛЯ – 
ЗАСЛУЖЕННЫЙ АРТИСТ УКРАИНЫ 
ИГОРЬ ЧЕРНЕЦКИЙ.
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Ассистенты балетмейстера, Анна Погорецкая и Ма-
рина Козяр, пришли в постановку со своими «фуэтешка-
ми» – воспитанниками ансамбля классического танца 
«Фуэте» и центра балета «Фуэте-гранд». Репетиции «Бе-
лоснежки» проходили без оглядки на отпуск (более чем 
заслуженный), так хотелось порадовать детей войны 
(именно так теперь приходится называть украинских 
малышей). Художница по костюмам Елена Павленко, 
конечно, отталкивалась от образов популярной дис-
неевской анимации, это оправданный шаг, узнавае-
мость никто не отменял. Маленьким зрителям очень 
понравилось сразу определить по знакомому наряду, 
кто тут Белоснежка (Наталия Ивасенко и в жизни похо-
жа на эту сказочную красавицу, стопроцентное попада-
ние в образ), а такую меру условности, как лисьи хвости-
ки-боа, они целиком приняли.

Королева-мачеха (великолепная Анастасия Корно) 
преследует Белоснежку из зависти к ее красоте (волшеб-
ное зеркало подтверждает!). Ее преступный приказ не ис-
полнит Егерь (Даниил Пащук), дав девочке свободу. Лесные 
жители, а именно оленята, зайки, белочки, лисички и ежик 
приведут ее в жилище братьев-гномов, и дружба поможет по-
бедить саме жуткие козни колдуньи, которой помогают лету-
чие мыши. Белоснежка знакомится с очаровательными гнома-
ми – Умником, Простачком, Чихуном, Скромником, Ворчуном, 
Соней и Весельчаком. Они окружают ее своим теплом и заботой. 
И наша добрая Принцесса рассказывает им свою историю...

Закономерен финал, в котором снова встречается Белоснежка 
с влюбленным Принцем (Андрей Писарев). И выходит так, что добро-
та – сильнее зла, и справедливость должна торжествовать. Будем 
в это верить. Изысканная музыка очень удобна для танца, вырази-
тельна, хорошо запоминается, так что дети всю дальнейшую жизнь бу-
дут вспоминать, как даже в военное время им был подарен сказочный 
праздник. К слову, «Белоснежку» в постановке одесситов уже оценили 
зарубежные любители балета в Греции. 
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Дримоты, своим пением убаюкивающие малыша, 

это – Елизавета Горбенко, Яна Коломиец, Татьяна 

Полякова и Ирина Шинкаренко. Правда, малыш ока-

зывается так велик, что его, спеленутого, так и носят 

вчетвером, то укладывая в соответствующего раз-

мера колыбельку, то вынимая оттуда. Помогают де-

вушкам Сонько (Михаил Манорик) и Дримко (Сергей 

Черноиваненко), а когда малыш засыпает, волшеб-

ные существа могут повеселиться и поиграть вволю.

Кот (в этой роли занят Александр Давлятян, он же – 

режиссер-постановщик и автор музыкального реше-

ния) издавна закрепился в украинском фольклоре 

как сторож безмятежного детского сна, мурлыканьем 

навевающий самые приятные грезы. Сценограф и ху-

дожник по костюмам Людмила Войновская исполь-

зовала в оформлении спектакля рисунки маленьких 

зрителей, которые демонстрируются на выставке в 

фойе и мелькают в виде проекций на заднике сцены. 

Пластическое решение Евгении Штекель впустило в 

себя ритмы считалок, ведь Дримотам хочется порез-

виться, пользуясь сном малыша, тут родители их пре-

красно понимают... А в целом небольшая одноактная 

постановка оказывается сеансом психологической 

разгрузки, после которого выйти из зала можно толь-

ко отдохнувшим и хотя бы немного успокоенным. 
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ТЕАТР ЮНОГО ЗРИТЕЛЯ ИМЕНИ ЮРИЯ ОЛЕШИ ПОКАЗАЛ НОВУЮ МУЗЫКАЛЬНУЮ 

ФЕЕРИЮ ДЛЯ ВСЕЙ СЕМЬИ «КОЛИСАНКА» ПО МОТИВАМ УКРАИНСКИХ 

КОЛЫБЕЛЬНЫХ. В ТО ВРЕМЯ, КАК ДЕТИ, ОСТАВШИЕСЯ НА ТЕРРИТОРИИ НАШЕЙ 

ВОЮЮЩЕЙ СТРАНЫ, НУЖДАЮТСЯ В СПОКОЙНОЙ ОБСТАНОВКЕ, ВЫБОР ЖАНРА 

СДЕЛАН ПРАВИЛЬНО. НИЧЕГО БУДОРАЖАЩЕГО НЕРВЫ, ВСЕ МИЛО И ДУШЕВНО. 

В ЖИВОМ ИСПОЛНЕНИИ ЗВУЧАТ ЗНАКОМЫЕ СТАРШЕМУ ПОКОЛЕНИЮ ПЕСНИ 

ИЗ ПЕРЕДАЧИ «КАТРУСИН КIНОЗАЛ» («РУЧЕНЬКИ, НIЖЕНЬКИ, ЛАГIДНI ОЧI...»), 

КОЛЫБЕЛЬНАЯ ИЗ РЕПЕРТУАРА КВИТКЫ ЦИСЫК И МНОГОЕ ДРУГОЕ.
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Шекспира
ЗАМАХНУЛИСЬЗАМАХНУЛИСЬ
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НА САМОМ ДЕЛЕ, КОНЕЧНО, НЕ ЗАМАХНУЛИСЬ, А С ДОЛЖНЫМ ВНИМАНИЕМ И 
ПОЧТЕНИЕМ СДЕЛАЛИ РЕВЕРАНС, ПРЕДЛОЖИВ СВОЕ – СОВРЕМЕННОЕ, ДЕРЗКОЕ, 
ПОЛНОЕ МОЛОДОЙ ЭНЕРГИИ – ПРОЧТЕНИЕ. В ОДЕССКОМ АКАДЕМИЧЕСКОМ 
ТЕАТРЕ КУКОЛ СОСТОЯЛАСЬ ПРЕМЬЕРА СПЕКТАКЛЯ ДЛЯ ВЗРОСЛЫХ ПО ПЬЕСЕ 
ВИЛЬЯМА ШЕКСПИРА «СОН В ЛЕТНЮЮ НОЧЬ», И ЭТА ПОСТАНОВКА, БЕЗ 
ПРЕУВЕЛИЧЕНИЯ, СТАЛА СОБЫТИЕМ СЕЗОНА. РЕЖИССЕР-ПОСТАНОВЩИК ЕВГЕНИЙ 
РЕЗНИЧЕНКО СУМЕЛ РАССКАЗАТЬ ЗАПУТАННУЮ ИСТОРИЮ, СОЧИНЕННУЮ ВО 
ВРЕМЕНА РЕНЕССАНСА, БЕЗ НЕЛЕПОЙ АРХАИКИ, СМЕЛО И ЩЕДРО ДОБАВИВ 
КУКОЛ – РОСТОВЫХ, ПЛАНШЕТНЫХ И ИНЫХ, ПОЯВЛЯЮЩИХСЯ НА СЦЕНЕ НАРЯДУ С 
АКТЕРАМИ ЖИВОГО ПЛАНА.
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Балетмейстер Диана Костыка застави-
ла порхать в одном ритме всех эльфов 

и фей в масках медвежат и коше-
чек. Когда действо перемещается 

в ирреальную плоскость каба-
ре «Афинский лес» (о таком 

жанре Шекспир и не слы-
хивал, но ему наверня-

ка понравилось бы), 
танцевать и петь 
приходится всем. 

Герцог Тезей пре-
вращается в царя эль-

фов Оберона (Николай 
Решетнев является также 

автором музыкального оформ-
ления), его невеста Ипполита – ца-

рицей фей Титанией, выступающей на 
досуге в качестве кабаретной певички 

(очаровательная Юлиана Карева в этой 
роли обретет множество поклонни-

ков). Если Тезей свою спутницу жиз-
ни, заключенную в оковы, грубо 

тискает, то Оберон влияет на 
чувства Титании колдов-

ством, внушая ей ответ-
ную любовь, а не тре-
буя взаимности. Надо 
сказать, что данное 

двойничество впервые 
предложил режиссер Пи-

тер Брук в 1970 году, показы-
вая, что мир эльфов и фей явля-

ется лишь отражением мира людей 
(разве что более эстетичным и близким 

к природе).
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Из белого рояля то и дело показываются куколки, проясняя 
суть событий. Без кукол решены сцены любовных недоразуме-
ний между прекрасной Гермией (Ирина Богданович), Деметри-
ем (Артем Теляшенко), Еленой (Анастасия Игнатович) и Лизан-
дром (Александр Богданович). Зато сами персонажи, находясь 
под гнетом условностей при афинском дворе, скорее напоми-
нают кукол, которые под сенью летней ночи и под воздействи-
ем чар в лесу дают волю самым сокровенным чувствам. И зал 
просто накрывает волной страстей, способных дойти до край-
ней точки!

Ироничным комментатором событий в каждом из двух ми-
ров, реальном и фантастическом, становится заслуженный ар-
тист Украины Иван Цуркан – то он Филострат, распорядитель 
увеселений, то шаловливый дух Пак.

В кабаре «Афинский лес» пляшут феи в масках кошечек и 
эльфы в масках медвежат, поет о любви обольстительная Тита-
ния. Ну, а когда небрежно замаскированные под ремесленни-
ков актрисы (а что, в шекспировском театре мужчин гримиро-
вали для женских ролей) разыгрывают сюжет о Пираме и Тисбе 
из-за ширмы, мы видим интересный гибрид артистов и кукол. 
Лица исполнителей выглядывают из отверстий в индивидуаль-
ных тантамаресках, и «куклы» живо гримасничают, подают ре-
плики. Увы, во время представления случается все, что не долж-
но было случиться... Единственный мужчина в этой потешной 
труппе – Ник Навий (Андрей Кулишов) – получает в результате 
колдовства Оберона бутафорскую ослиную голову и затем бла-
гополучно избавляется от нее.

Спектакль идет на украинском языке в переводе Юрия Лис-
няка, знакомом бывалым театралам по постановке 2000 года 
в украинском музыкально-драматическом театре имени Васы-
ля Васылько. И в том варианте, и в нынешнем, герои выходили 
из морока волшебных видений в обычную жизнь обновленны-
ми, отбросив условности, мешающие достичь счастья. С публи-
кой происходит тот же процесс, как будто доброе волшебство 
помогло перестать быть управляемыми кем-то куклами и стать 
свободными людьми, умеющими жить не только в фантазиях. 
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I ЗНОВУ 
БУДЕ СВIТЛО!ЗНIМОК   

  РОКУ �   
2022

ПОГЛЯД

Як i протягом усiх останнiх рокiв, виставка вiдкрилася у 
Всеукраїнському центрi болгарської культури.

– 2022-й став роком виклику для України, її iдентичностi, 
її нацiї i державностi, – зазначив, вiдкриваючи пiдсумкову ви-

ставку голова ОФА, член AFIAP, НСЖУ, НСФХУ, заслужений дiяч ми-
стецтв України Сергiй Гуменюк. – Це рiк, коли ми мали святкувати 
90-рiччя утворення Одеської областi, а також 20-рiччя заснування 
Одеської фотографiчної асоцiацiї (ОФА) i проведення виставки-кон-
курсу «Знiмок року», але з початку повномасштабної ворожої агресiї 
акценти i прiоритети рiзко змiнилися. Зараз уся наша країна працює 
на перемогу, кожен на своєму мiсцi прагне зробити бодай маленький 
внесок у протистояння вороговi. I у нас є свiй фронт – мистецький, де 
ми – на передовiй!

До складу журi цього року разом с Сергiєм Гуменюком увiйшли: 
Анатолiй Кравченко (член НСХУ, народний художник України, академiк 
МАНО), вiдомi фотомайстри Iгор Гержик (НСФХУ, ОФА, ФК «Фотон-2») i 
Дмитро Баєв (дворазовий переможець конкурсу «Знiмок року») та Га-
лина Владимирська (головний редактор журналу «Фаворит удачi», ФК 
«Фотон-2»).

До участi у 20-й ювiлейнiй виставцi-конкурсi «Знiмок року 2022» 
надiйшло 237 фотографiй рiзних жанрiв вiд 61 автора. Для експозицiї 
журi вiдiбрало 85 робiт 61 автора.

ЖУРI ВИЗНАЧИЛО ТАКИХ ПЕРЕМОЖЦIВ:

Гран-прi  – Дмитро IВАНОВ за фото «Крива»;

1 мiсце   – Тетяна ГАМАРНIК за фото «I знову буде свiтло»;

2 мiсце   – Зорян ЛIЩИНСЬКИЙ за фото «Вона»;

3 мiсце   – Борис БУХМАН за фото «Сатана».

ДИПЛОМИ КОНКУРСУ ОТРИМАЛИ: 

Катерина АЛЬОШИНА  – «Пташенята»; 

Дмитро ЖУРАВЕЛЬ  – «Одного разу на пляжi»; 

Лариса КАВЄРIНА  – «Вийти з монохрому»; 

Ганна КОРЕНЄВА  – «А суддi хто?»; 

Iрина РОЇК   – «...»;

Iрина СIГIДОВА   – «Жовтневий дощ».

У конкурсi взяли участь як автори-професiонали, так i фотографи-
початкiвцi. «Знiмок року» – це можливiсть уже вiдомим майстрам 
представити свої новi роботи, а для початкiвцiв – це стимул для по-
дальшого розвитку у сферi фотомистецтва. Оскiльки органiзатори 
пiдтримують рiзноманiтнiсть iндивiдуальних стилiв та напрямкiв, ко-
жен з учасникiв може знайти своїх шанувальникiв.

Виставка-конкурс «Знiмок року 2022» проходить за партнерської 
пiдтримки фотомагазину «Paparazzi», журналу «Фаворит удачi», 
Всеукраїнського центру болгарської культури та фотоцентру «ОКСАР».

Призи – пам’ятнi медалi – для переможцiв та партнерiв цього, 
ювiлейного для конкурсу, року виготували студенти Одеського худож-
нього фахового коледжу iм. М.Б. Грекова.
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«ЗНIМОК РОКУ» – ТРАДИЦIЙНА 
ЩОРIЧНА ВИСТАВКА-КОНКУРС, ЯКУ 
БЕЗПЕРЕРВНО ВЖЕ ДВАДЦЯТИЙ РIК 
ПОСПIЛЬ ПРОВОДЯТЬ ОДЕСЬКА 
ФОТОГРАФIЧНА АСОЦIАЦIЯ ТА 
МIСЬКИЙ КЛУБ ФОТОГРАФIВ 
«ФОТОН-2».

У творчому змаганнi зазвичай беруть участь чле-
ни ОФА i «Фотону-2», а також iншi фотоаматори i 
професiонали, якi живуть i працюють на Одещинi.

Однак цього року органiзатори запросили до участi 
не тiльки тих фотографiв, якi постiйно проживають 
в Одесi i областi, а й одеситiв, якi через вiйну опини-
лися за кордоном, i тих, хто був змушений залишити 
свої домiвки на окупованiй територiї чи в зруйнованих 
мiстах нашої країни i нинi перебуває у нашому регiонi, 
хто долучився до одеської фотоспiльноти з Марiуполя, 
Миколаєва, Херсона та iнших мiст.



8787

З нагородами конкурсу Тетяна Гамарнік

Борису Бухману вручив нагороду Дмитро Баєв
Конкурс коментує народний художник 
України Анатолій Кравченко

Серед учасників конкурсу – відомі 
одеські фотомайстри, постійні 
автори журналу «Фаворит удачи» 
Олег Владимирський і Олександр 
Синельников

Сергій Гуменюк з пам’ятною медаллю – 
призом цьогорічного конкурсу
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ПОГЛЯД

МЕДАЛІ 
КОНКУРСУ

Борис БУХМАН 
 «САТАНА»

III
місце

Дмитро ІВАНОВ
«Крива»

 ГРАН-
ПРІ

Тетяна ГАМАРНІК
«І знову буде світло»«

I
місце

Зорян ЛІЩИНСЬКИЙ 
«Вона»

II
місце
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Катерина АЛЬОШИНА. «Пташенята» 

Дмитро ЖУРАВЕЛЬ. «Одного разу на пляжi»

Iрина СIГIДОВА. «Жовтневий дощ»

Iрина РОЇК . «...»

Лариса КАВЄРIНА. «Вийти з монохрому»

Ганна КОРЕНЄВА. «А суддi хто?» 

ДИПЛОМИ
КОНКУРСУ

КатКата ериериериииииерииииииинана АААЛЬАЛЬАЛЬАЛАЛЬАА ОШИОШИОШИОШИШИШИШИШИНАНАНАНАНАНАНАНАНАНАНАНАНННАААНН ««««««. «««. «. ««««««ПтаПтаПтаПтПтППППтППППППП шешеннятаятатататаатататататататааа»»»»»»»»»

ДмиДДмиДмитттротро ЖУРЖУРЖУРЖУРЖУРРАВАВЕАВАВЕА ЛЬЛЬЛЬЛЬЛ «««««ОднОднОдООдОдногоогогогооогогог рарарар зузуззз нананана пляпляляяпляжi»жжi»i»жжжi»жi»ж ГанГанананананананннананананананананананаа КОРКОРОРОРОРОРОРКОКООРОРОРРОРООРО ЕНЕННННЄНЄЄЕНЕНННЕННН ВВАВАВАВАВАВАВВВВВАВВАВАВАВАА ««А сА судуудуддддддудудудуддудудудд i хi ххто?тото?о?»»»

IриIририIриIриннааа РРОРОЇРОЇОЇЇКККК «««« »»»»К

IриииIрииIрр нанананана СIГСIГСIГСIГГС IДОIДОIДОIДОДОIДООВАВАВААВАВА. «. «. «««ЖовЖовЖовЖовЖовЖЖо тнетнетнетннтнетнеевийвийвийвийвививи додододоощ»щ»щ»щ»»щ ЛарЛарЛарЛарЛааа исаисаисисаса КАВКАВКАВАВКАВКАВКАВКАКАВЄРIЄЄЄЄРIЄРIЄРIРIЄР НАНАНАНАНАНН «. «. «. ««ВВВиВийВиВийийтититит з мз ммммммонооонононооно хрохрохрохророму»му»муму»му»му»у»у»
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ПОГЛЯД

УЧАСНИКИ 
КОНКУРСУ

Діана АЛЕКСАНДРОВА. «Хай буде світло»

Тетяна АНДРЄЄВА. «Дивовижні гори»

Юрій БЕРШАДСЬКИЙ. «Make love»

Юрій БЕРШАДСЬКИЙ. «Прорив»

Вікторія БАЛАН. «Зима»

Олександр БАРОН. «Незламність» Олександр БАРОН. «Тяжка доля»

Катерина АЛЬОШИНА. «Піщинка»

Степан АЛЕКЯН. «На залізничному вокзалі»
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Анна БОНДАТІЙ. «Вірити у добро»

Вікторія БОГДАНЕНКО. «Мати й дитина»

Олег ВЛАДИМИРСБКИЙ. Спектакль «Саша, винеси мусор» Олег ВЛАДИМИРСБКИЙ. Спектакль «Серце навпіл»

Ірина БОГОМОЛЕНКО. «...»ІрІрІрІр ааааа БББОГБОГБОГО ОМООММОММОЛЕЛЛЕНЛЕННКОКОКООКО «« »»»»»

АннАннАнААннаа БОНБОНБОНБОНДДАТАТАТАТІЙІЙІІ «ВірВірВірВірВірВ ититиитит уууу добобдобдобдобббрро»ро»о»о»р

ОлеООлеОлОлОл гг ВЛАВЛАВЛААЛЛ ДДИМДИМИМИМДИМИРСИРССИРСРСББКИБКИБКИКИКИЙЙЙЙЙ ССпСпппСС екекектектктктаклаклакакла ь «ь «ь «ь «ь «СашСашСашашС шаааа винвинвиининесиесисиесие мумумусорсорсор»» ОООО ВЛВЛАВЛАВЛАВ ДИМДИМИМИМИРСИРСИРСИРСРСР БКИБКИБКИБКИЙЙЙЙ СССС «С«С«ССС«« іі »»»

ВікВікВікВікВікВіктторторторторторіяіяіяія БОГБОГОГГБОБ ДАДАДАНДАНДАНАННЕНКЕНКЕНКЕНКЕН О.О.О.ООО «М«М«Ма«Маа«ММатититити й дй дй дй дй итиитиититит на»на»а»а»

Анжела БІЛОДІД. «Білий налив»

Микола ВДОВЕНКО. «Червоне»
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ПОГЛЯД

Олександр ВОРОПАЄВ. «Мистецтво проти війни - 1»

Тетяна ГАМАРНІК. «Портал»

Анна ГЕРМАНЧУК. «Зимовий мотив»

Олександр ГІЛОДО. «Виноградник»

Натан ГОНОПОЛЬСЬКИЙ. «Urban sanset»

Олександр ВОРОПАЄВ. «Мистецтво проти війни - 3»

Георгій ГЕРГАЯ. «Дорога додому. Ірпінський міст»
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Інна ГРИШКОВЕЦЬ. «В зеніті милості і млості»

Олексій ГУДЗОВСЬКИЙ. «Артерії війни»

Олексій ГУДЗОВСЬКИЙ. «Жодних сумнівів»

Євгенія ДЕРУС. «Зустріч подруг»

Вікторія ДМИТРЮК . «In old city»

Інна ГРИШКОВЕЦЬ. «Люби мене»ІннІнннннааа ГРИГРИГРИГРИГРИР ШШШШКОКОШШШКОШ ВЕЦВЕЦВЕЦВЕЦЬЬ ««««ЛюЛюЛюбЛююбббббЛ бюю и ммии енеенеенен »»»»»»»

ООлеОООлеОлелеекксіксіксійййй ГУДГГГУДГУДУДУ ЗОЗОВЗОВЗОВВОО СЬКСЬКСЬКСЬКЬСЬСЬКИЙИЙИЙЙ А«А«А«А«А« ртертертеріїріїїїї ввівів йнийниниййнин »»»»»

ееееексіксіксісік йййййй ГУДГУДГУДГУДГУДЗОВЗОЗОВЗОВВЗ СЬКСЬКСЬКСЬКСЬКИИЙИЙИЙ ««ЖодЖЖодЖодЖодЖодднихниххних сусусус мнімнімнімніівіввіввввів»»»ООлООлОллООлОлОллл

ЄЄЄЄЄЄ іі ДДДЕДЕРЕРУСУСУССС ЗЗЗ іі

ВікВікВікі торторторороріяіяіяіяія ДМИДМИДМДМИММИТРЮТРЮТРЮТРЮТРЮЮККККККК «In«In«II«IIInIn olollld cdddddd cityityyy»»»»»»»»КК
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Євгенія ДЕРУС. «Зимовий ліхтар»
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ПОГЛЯДДД

Алла ДОКОВА. «Чарівна кулька»

Юлія ЗАХАРЧЕНКО. «Кадиш. Поминальна молитва»
Дмитро ІВАНОВ. «Храм»

Дмитро ЖУРАВЕЛЬ. «Вони бачать і плачуть»

Мірра КОВАЛЬ. «Ідеальна пара» Андрій КОВАЧ. «Триптих. Подих Темряви»

Катерина КІПЕР. «...»

Лариса КАВЄРІНА. 
«Очікування»
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Ганна КОРЕНЄВА. «Передчуття» Світлана КОРОЛЬОВА. «Вільна птаха»

Світлана КОСТІНА. «Coffee time»

Олена КСЕНОФОНТОВА.
«Він і вона»

Сергій ОНИШКО.
«Молодість»

Зорян ЛІЩИНСЬКИЙ. «Кіт»

В’ячеслав ОНИЩЕНКО. «Одеська спека» Павло ПАЛАУТА. «Над головами небо»

ГанГаннннанаааа КККОКОРКОРОРОРО ЕНЄЕНЄНЄЕНЄЕНЄНЄВАВАВАВАА «П«ПППП«П« еререерер дчудчудчуттяттяттятт »»»» СС івівівітлтлтлатлатлт нанананн КОРКОРКОРОРООО ОЛЬОЛОЛЬОЛЬО ОВАОВАОВАВАААОО «В«В««Вільільільнанаана птаптаптаптахаха»а»»

СвіСвіСвівітлатлаанананааа КОСКОСКОСОСК ТТТІНТІНААА «C«C«C«C«Cofofofoffo feeeeeeee timtit mt e»»e»e»e»e»»

ОООО КСЕКСЕКСЕКСЕКСЕНОФНОНОФОФООННТНТОВАОВАВВВА ЗЗЗЗ ЛЛІЩЛІЩЛІЩЩИНСИНСИНСИНСЬКИЬКИКИКИЬ ИКИИЙЙЙЙЙЙЙ КККККіСССССС ійійійій ОНОНОНОНИОНИНИИШКШКОШКО

В’яВ’яВ’яВ’ячечечеславлавввл ОНОНОНОННИНИИИЩЕНЩЕНЩЕНЩЕНЕНЕННКККОКОКОКОКО «О«««О«ООО« десдесесдеськаькаькаьк спспспс екаекаекаекаека»»»» ПавПавПавПаПавлллололоо ПАЛПАЛПАПАЛПАЛАУТАУТАУАУУТТААА «Н«ННННададаа голголголловаоваоваоваов мимимими небненебнебнебоооо»»
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Володимир СІНКЕВИЧ. «Коло»
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Олексій САЛЛО. «Погляд»

Наталія РЄУ. «Бесарабський 
натюрморт»

Валерій САМБУРСЬКИЙ. «Піаніст»

Олександр СИНЕЛЬНІКОВ. «Музика»

Олена СВЄТ. «Думки»

Олена СВЄТ. «В системі»

Анна СЕВЕРЧУК. «Вісник»

Світлана РАКУЛ. «Моє море»

Ірина РОЇК.

Тетяна РУСНАЧЕНКО. «U-car»

Оксана ПЕТЛИЦЬКА. «Том і Джеррі. Фінал»

Світлана КОРОЛЬОВА
«З вірою в ...»
СССвСвівівіСвітлатлатлатлатланннанана КОРКОРКОРКОРК ОООЛОЛЬЛ ОВАОВАВАВАААААОВА
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Людмила ТАРАСЮК. «Україно, ми з тобою»

Валерій УСЕНКО. «Міраж»

Віталій ШЕЛЕСТЮК. «Рибалки з Вилкове»

Анна ШАЦ. «Ще до війни. Міськсад» Яна ХЛИСТОВА. «Недитячі спогади» Андрій ЯСНОСЕКИРСЬКИЙ. «Бук восени»

Лариса СЬОМОВА. «Вигнанець»

97
ВалВалВаВалВалВалВалВалВалВалВалВалВалВаВалВалеереріеееее й йй УСЕУСЕУСЕУСЕНКОНКОНКОНКНК ««. «. «МірМірММірМіррМірМііМ аж»аж»ж»аж»аж»
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На фото – члени журі: 
Анатолій КРАВЧЕНКО, 
Ігор ГЕРЖИК, 
Галина ВЛАДИМИРСЬКА,
Сергій ГУМЕНЮК, 
Дмитро БАЄВ

ЖУРІ  
І ОРГКОМІТЕТ

Дмитро БАЄВ. «Молитва»

Сергій ГУМЕНЮК. «Дюк 2022»

Ангеліна ТАРАСЕНКО. «Свято» Сергій ФРАНЦ. «Дайвер повертається»

Анатолій КРАВЧЕНКО. «Одеса осіння»

Ігор ГЕРЖИК. «Одинак»

ПОГЛЯД

98 #132’2023
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«ХЛЕБ И ВИНО»
ГРАФИКА

Дмитрия СЫТНИКОВА

ДУЭТ ХУДОЖНИКОВ:

СВЯТОЙ ГРААЛЬ
и АБСТРАКЦИЯ
МУЗЕЙ ЗАПАДНОГО И ВОСТОЧНОГО ИСКУССТВА (ПУШКИНСКАЯ, 9) 
ПРЕДСТАВИЛ В СМЕЖНЫХ ЗАЛАХ ВЫСТАВКИ ДВУХ ОДЕССКИХ МАСТЕРОВ

А (ПУШКИНСКАЯ, 9) А (ПУШКИНСКАЯ, 9)ААА (ПУШКИНСКАЯ 9)А (ПУШКИНСКАЯ 9)

МАСТЕРСКАЯ
Мария Гудыма

Фото: Александр Синельников

Картины графика, иллюстратора и декоратора Сытникова по-
священы библейским сюжетам. На них видим то Ноев ковчег, то 
Чашу Грааля. И все это соединено с религиозными текстами.
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«ДРУГАЯ РЕАЛЬНОСТЬ» 
МАСТЕРСКАЯ

100 #132’2023

Картины Виктора Виноградова, 
художника-абстракциониста, пред-
седателя Одесской областной орга-
низации джиу-джитсу, побуждают 
искать скрытые смыслы. Вот нечто 
похожее на схему венозного кро-
вотока из учебника по медицине. 
Вот некие самовоспроизводящиеся 
структуры из металлических ошмет-
ков, явно враждебные живой плоти. 
А рядом – вполне фигуративные ра-
боты, связанные с портретной и ани-
малистической живописью.

– Виктор – человек очень интерес-

ной судьбы, – говорит о Виноградове 
коллекционер Валерий Махин. – Мне он 

напоминает мушкетера. Как живописец 

он создает необычные, своеобразные 

полотна, которые имеют свой характер, 

свое лицо. Он не следует общеприня-

тым канонам, что выгодно отличает его 

от других художников. Объединив в себе 

таланты графика и живописца, Виктор 

не скатился при этом, как многие авто-

ры, до простого оформительства, тво-

рит свои миры, которые, может быть, не 

будут поняты каждым, но это и не кон-

фетная обертка, чтобы всем нравиться. 

Когда-то не признавали импрессиони-

стов, осуждали их творчество, а потом 

весь мир стал ими восхищаться. Боль-

шое будущее ждет работы Виктора Ев-

геньевича, он в обыденном видит иные 

вселенные, и это здорово.

ГРАФИКА И ЖИВОПИСЬ

Виктора ВИНОГРАДОВА
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ПОПРИ ВIЙНУ В ОДЕСI ЗНОВУ ВIДБУЛИСЯ ПОКАЗИ 
ДОВГООЧIКУВАНОГО 26-го СЕЗОНУ ODESSA 

FASHION DAY ПIД НАЗВОЮ «ДАЛI БУДЕ». ПIСЛЯ 
ПАУЗИ ДОВЖИНОЮ У РIК ОРГАНIЗАТОРИ ЗНОВУ 

РОЗПОЧАЛИ НИЗКУ КУЛЬТУРНИХ ПОДIЙ, ЩО ПОКЛИКАНI 
ПОПУЛЯРИЗУВАТИ ВIТЧИЗНЯНИХ ВИРОБНИКIВ МОДНОГО 

ОДЯГУ НА ПIВДНI УКРАЇНИ. У МЕЖАХ ПОДIЇ ВIДБУЛОСЬ 
ДЕВ’ЯТЬ ПОКАЗIВ УКРАЇНСЬКИХ ДИЗАЙНЕРIВ, ЯКI ПРЕДСТАВИЛИ 

КОЛЕКЦIЇ, СТВОРЕНI В УМОВАХ ВIЙНИ.

ППОПРИ ВIЙНУ В ОДЕСI ЗНОВУ ВIIДБУЛИСЯ ПОКАЗЗИ

26
СЕЗОН

ODESSA 
FASHION 

DAY

«НЕ ЗДАВАТИСЯ   
    ТА ЙТИ ДАЛI!»

Команда Odessa Fashion Day

Ведуча сезону – 
Карина Морозова

РО
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МОДНЕ МІСТО
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Odessa Fashion Day – це низка культурно-масових 
заходiв, що зазвичай проходять двiчi на рiк в Одесi, по-
чинаючи з 2010 року. З 2016-го року OFD – офiцiйний 
стратегiчний партнер Ukrainian Fashion Week. Однак 
останнiй рiк був для українцiв непередбачуваним i 
сповненим багатьох випробувань. Звiсно, вiйна тор-
кнулась i бiзнесу, включаючи модну iндустрiю. Але, по-
при все, дизайнери продовжують творити навiть у таких 
важких та складних умовах.

Саме цьому i був присвячений 26-й сезон OFD. Адже 
вiйна не поставила крапку на життi, для багатьох вона 
стала поштовхом до реалiзацiї нових проєктiв. Тому 
iдея цього воєнного сезону Odessa Fashion Day поляга-
ла у такому: навiть у складнi та темнi часи людина здатна 
вiдшукати свiтло i принести його у життя. Не здаватися, йти 
далi та не упускати руки – головнi меседжi, якими керував-
ся оргкомiтет. Тому для кампейну оргнiзатори обрали образ, 
який демонструє сильну жiнку, здатну впоратися з усiма ви-
пробуваннями, якi пiдносить життя.

Команда Odessa Fashion Day про новий сезон:
– Справдi, останнiй рiк принiс безлiч викликiв, i багато 

людей були змушенi змiнити свої плани та прiоритети. Ди-

зайнери одягу, як i бiльшiсть професiоналiв, зiштовхнулися 

з необхiднiстю скорегувати свою дiяльнiсть та адаптува-

тися до нових умов. Вони почали створювати практичний 

та функцiональний одяг, а також працювати над iншими 

проєктами, якi наближують перемогу України. Важли-

во пам’ятати, що кожен iз нас вiдiграє важливу роль у 

створеннi суспiльства, яке ми хочемо бачити. Ми може-

мо досягти бiльшого, якщо будемо працювати разом, 

пiдтримувати одне одного, а також поширювати свої 

знання та досвiд.

Уже вдруге головною локацiєю проєкту стала 
територiя закладу «The ДОМ» (вул. Успенська, 55). Як 
i завжди, у цьому сезонi органiзатори створили всi умо-
ви для дизайнерiв, завдяки яким вони змогли не тiльки 
заявити про себе, а й показати свої роботи широкому за-
галу та завоювали прихильнiсть потенцiйних клiєнтiв. На 
головному подiумi свої колекцiї продемонстрували дизай-
нери з рiзних куточкiв України. Поцiновувачi моди змогли 
вiдвiдати покази таких брендiв: NIKA; Slanovskiy; Brodskaya 
Design; Nadia Kulik, La Linea; Prinova; LOOM; Maison Sophy 
G vs Lady Forever Club; Chili; PRAVDA label.

26-й сезон Odessa Fashion Day проходив за пiдтримки 
нацiонального телеканалу Fashiontv Ukraine та некомерцiйної 
громадської органiзацiї Odessa Fashion Union. Ведуча сезону – 
Карина Морозова.

Оргкомiтет висловлює окрему подяку партне-
рам проєкту: Генеральний партнер – Real estate agency 
Dominanta; партнери – Стоматологiчна клiнiка Granddent; 
Make Me Up Studio and School; Модельна агенцiя 
Totalite; Онлайн-платформа Ukrainian Trend Store; 
AK Consult – Agency for website development; BUDU 
SUSHI; MARAMAX, Ювелiрний дiм ZARINA.

А також медiапартнерам: FashionTV Ukraine; 
Cool’baba – онлайн видання для українцiв в Європi; 
«Фаворит удачи»; Glory magazine; Studio of My 
Dreams; SEWING BUSINESS AND FASHION; KOZYR 
DIGITAL; NOVA MAGAZINE.

Мiжнароднi партнери: Paris Fashion Academy та 
London Fashion Day.

Подарунки дизайнерам: Квiтковий магазин 
Bucedo; Французський бульвар.
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МЕДИЧНИЙ ЦЕНТР
«SOFI-NA»

м. Одеса, вул. Софiївська, 19
Час роботи: щоденно, окрiм суботи i недiлi

Телефони: моб. +380681819865, +380934029288

МЕДИЧНИЙ 
ЦЕНТР 
НАТУРОПАТIЇ 

«SOFI-NA» � 
ДЛЯ ВСIХ, ДЛЯ ВСIХ, 
ХТО ХОЧЕ БУТИ ХТО ХОЧЕ БУТИ 
ЗДОРОВИМЗДОРОВИМ

У середмiстi Одеси, на вулицi Софiївськiй, 19, гостинно вiдчинив 
свої дверi для вiдвiдувачiв Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» 
Софiї Нагорняк – вiдомої цiлительки, психолога, фiтотерапевта, чле-
на Мiжнародної асоцiацiї народної медицини. Тепер одесити i гостi 
мiста мають можливiсть отримувати в просторому, свiтлому, гарно 
обладнаному примiщеннi центру послуги з оздоровлення i придбати 
цiлющу органiчну продукцiю в екологiчнiй аптецi.

У медичному центрi натуропатiї «SOFI-NA» Софiя Михайлiвна На-
горяк, цiлителька з багаторiчним успiшним досвiдом, проводить 
консультування i лiкування народними засобами медицини. Це 
фiтотерапiя, вiсцелярна терапiя, процедури хiджами (лiкувального 
кровопускання) i гiрудотерапiї. Також працюють бiоенерготерапевт, 
психолог, косметолог, масажист, фахiвець з корекцiї хребта.

В екологiчнiй аптецi представленi у широкому асортиментi 
трав’янi оздоровчi збори й чаї, фiтоекстракти, мацерати (тобто на-
стоянки на олiї), унiкальна авторська розробка – бальзам «SOFI-
NA», фiтосвiчi, а також органiчна продукцiя власного виробництва: 
печиво, гранули, варення з корисних для здоров’я ягiд та фруктiв, з 
горiхiв, ялицевих пагонiв тощо.

Усi цi вироби оригiнальнi i мають фiрмовий знак «SOFI-NA», а не-
повторне пакування змусить усмiхнутися: скажiмо, баночка з напи-
сом на кришечцi «Або Україна виграє, або орки програють» може 
бути не лише смачним, а й символiчним подарунком!
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